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در حالی سناریوهای افزایش قیمت نفت خام تا بشکه 
ای ۱۰۰ دلار مطرح است که در ماه های ابتدایی سال 
گذشته میلادی هر بشکه نفت خام به قیمت منفی ۳۹ 

دلار معامله می شد.
 با تلاش هــای اوپک برای کنترل عرضه نفت خام 
به بازار با گذشت نزدیک به یک سال از رسیدن قیمت 
نفت به بشــکه ای منفی ۳۹ دلار حال صحبت از نفت 

۱۰۰ دلاری در میان است.
 در حالی که نوســانات قیمتی در بازار نفت در ۲۴ 
ساعت گذشته منفی بوده است اما کماکان معاملات این 
طلای ســیاه در یکی از بالاترین قیمت ها در یک سال 
گذشته صورت می گیرد؛ در حال حاضر هر بشکه نفت 
خام وســت تگزاس ۷۳ دلار و ۴۴ سنت قیمت دارد و 
هر بشکه نفت خام برنت نیز ۷۴ دلار و ۷۵ سنت قیمت 
خورده است و هر بشکه نفت خام سبک ایران به قیمت 
۷۰ دلار و ۷۵ سنت و هر بشکه نفت خام سنگین ایران 

به قیمت ۶۸ دلار و ۸۵ سنت معامله می شود.

 پشت پرده نوســانات قیمتی نفت در یک 
سال اخیر

نفت خام مانند هر کالای اساســی دیگری نوسانات 
قیمتــی فصلی قابل پیش بینــی دارد؛ با آمدن فصل 
بهار تقاضا برای این طلای ســیاه افزایش پیدا می کند 
و تجار برای تامین ذخایر نفتی خود برای تابســتان و 
در پی افزایش سفرهای جاده ای و هوایی در این فصل 
دســت به تجارت این طلای سیاه می زنند و در نتیجه 
قیمت هر بشکه نفت خام در فصل های بهار و تابستان 

به اوج می رسد و در پاییز و زمستان کاهش می یابد.
با این وجود در یک ســال گذشته و با آغاز پاندمی 
کرونا این طلای ســیاه ثبات قیمتی خود را از دســت 
داد و در فصل بهار و تابستان گذشته بازار نفت نه تنها 
شــاهد اوج گیری قیمت ها نبود بلکه ریزش بی سابقه 
ای در ایــن بازار رقم خورد؛ کاهش تقاضا جهانی برای 

نفــت، افزایش تولید نفت خــام ایالات متحده آمریکا، 
کاهش قدرت تاثیرگذاری اوپک و نوسانات ارزش دلار 
از جمله عواملی هســتند که در یک سال گذشته بازار 

نفت را ناپایدار کردند.

 چرا روند قیمت ها در بازار این طلای سیاه 
صعودی شد؟

سال ۲۰۲۱ برخلاف سال گذشته میلادی اما برای 
بازار نفت نه تنها هولناک نبود بلکه افزایش قیمت های 
چشمگیری را برای آن به ارمغان آورد به طوری که هر 
بشــکه نفت خام از قیمت ۵۸ به ۷۵ دلار در هر بشکه 
رسید. در حال حاضر عدم تطابق عرضه و تقاضا در بازار 
نفت یکی از اصلی ترین دلایلی است که موجب افزایش 
قیمت ها در بازار این طلای ســیاه شــده است؛ طبق 
بررسی های صورت گرفته در حد فاصل سه ماهه اول 
سال ۲۰۲۱ تا سه ماهه دوم امسال میانگین تقاضا برای 
نفت خام روزانه ۷ میلیون بشکه افزایش پیدا کرده است 
و این در حالی است که عرضه کماکان به دلیل سیاست 

های اوپک در ماه های گذشته از تقاضا عقب است.
شاخص دلار یکی دیگر از عوامل تاثیر گذار بر قیمت 
نفت است؛ شــاخص دلار معیاری است برای سنجش 
ارزش دلار در برابر ســبدی متشکل از شش ارز اصلی 
یورو، ین ژاپن، پوند انگلیس، دلار کانادا، کرونای سوئد 
و فرانک ســوئیس و این شــاخص تحت تاثیر عوامل 
معمولی که بر ارزها تاثیر می گذارند مانند موضوعات 
مالــی و پولی، نرخ های بهــره، تورم و تجارت خارجی 

دچار نوسان می شود.
افزایش نرخ تــورم در ایالات متحده آمریکا در ماه 
های اخیر ارزش دلار را در برابر سایر ارزهای پر قدرت 
دنیــا کاهش داده اســت و شــاخص دلار را به ۹۰.۵ 
رســانده است؛ اگر روند شاخص دلار آمریکا مانند ماه 
های گذشته ادامه پیدا می کرد و شاخص دلار ایالات 
متحده آمریکا سطح پشتیبانی ۹۰ را از دست می داد 

به احتمال زیاد نفت ۱۰۰ دلاری خیلی زود تر از موعد 
محقق می شد؛ گفتنی است که زمانی که شاخص دلار 
آمریکا در طی سال های ۲۰۰۳ تا ۲۰۱۵ در پایین ترین 
حد یعنی ۷۲ تا ۸۵ قرار داشــت قیمت هر بشکه نفت 

خام به ۱۴۵ دلار رسید.

 چه شد که شاخص دلار آمریکا وارد مدار 
رشد شد؟

افزایش قیمت نفت خــام به معنای افزایش قیمت 
ســوخت اســت، افزایش قیمتی که بــرای هر رئیس 
جمهوری در ماه های اولیه کار وی مشکل ساز خواهد 
شــد؛ با گذشــت چند ماه از روی کار آمدن جو بایدن 
فدرال رزرو آمریکا از افزایش نرخ بهره تا ســال ۲۰۲۳ 

صحبت به میان آورد.
تصمیمات اخیر فدرال رزرو حاکی از آن اســت که 
نرخ بهره تا پایان سال ۲۰۲۳ به ۰.۶ درصد برسد چراکه 
روند واکسیناسیون در این کشور موجبات بهبود اقتصاد 
ایالات متحده آمریکا را فراهم خواهد کرد؛ افزایش نرخ 
بهره به معنای افزایش شــاخص دلار آمریکا است که 

از گرانی در بازار نفت و سوخت جلوگیری می کند.

 بازار نفت در سال های آینده به کدام سمت 
می رود؟

برخی از تحلیلگران سی ان بی سی و وال استریت بر 
این باورند که نفت صد دلاری در تابستان سال جاری 
محقق خواهد شد؛ با این وجود پیش بینی های سازمان 
بین المللی انرژی از نوسانات قیمت نفت در محدوده ۸۰ 
دلار در ماه های آینده خبر می دهد و تحلیلگران این 
ســازمان بر این باورند که قیمت هر بشکه نفت خام تا 
سال ۲۰۳۰ به ۸۹ دلار خواهد رسید و تا سال ۲۰۴۰ 
هز بشکه نفت خام ۱۳۲ دلار قیمت پیدا خواهد کرد و 
در ســال ۲۰۵۰ نیز هر بشکه نفت خام به قیمت ۱۸۵ 

دلار در بازار معامله خواهد شد.

دلار به دو شرط تک 
نرخی می شود

روز خوب بورس های 
جهان

چرا استراماچونی گزینه 
تیم ملی نیست؟

ناسا به طور جدی در 
فکر کاوش »زهره« 

علی باقری بازیگر سینما و تئاتر درباره تازه ترین فعالیت های 
خود به مهر گفت: این روزها در حال مذاکره برای چند سریال 
شبکه خانگی هستم. در فیلم »تفریق« به کارگردانی مانی 
حقیقی هم به تازگی نقش کوتاهی داشتم. همزمان پیگیر 
دغدغه های شخصی ام در حوزه تئاتر مانند آموزش و پژوهش 
در حوزه بازیگری هم هستم.درباره کارهایم معمولاً خیلی 
سخت گیرم اما فیلم »دشت خاموش« از آن تجربه هایی است 
که بارها می توانم به حضور در آن افتخار کنم. احمد بهرامی در 
مقام کارگردان دقیقاً می دانست چه می خواهد و به خوبی هم 

توانست همه اجزای کار را در کنار هم هدایت کند.
در حاشیه اکران »دشت خاموش« در ایتالیا، یکی از مخاطبان 
سراغم آمد و گفت همان طور که همایون ارشادی در »طعم 
گیلاس« توسط عباس کیارستمی کشف شد، شما هم بعد 
از این فیلم می توانید وارد عرصه بازیگری شوید و بازی های 
بزرگی خواهید کرد. تصورش این بود که کارگر کوره آجرپزی 

هستم و در عرصه بازیگری تازه کارم!

در ادامه رایزنی های شــورای صنفی نمایــش برای گرفتن 
تضمین های ریالی لازم از سازمان  سینمایی و وزارت ارشاد، 
طبق اخباری کــه به ویکی ســینما رســیده، تهیه کننده، 
سرمایه گذار و پخش کننده دینامیت حاضر شده اند فیلم خود 
را از ۹ تیر به روی پرده بفرستند.شورای صنفی هم چنین در 
تلاش است تا طی روزهای آتی، رضایت نمایش یکی از ۲ فیلم 
درخت گردو و شیشلیک را نیز به دست آورده تا این فیلم ها 
بتوانند پس از ۱۶ ماه رکود، گیشه سینماها را با رونق مواجه 
کنند.در فیلم مسعود اطیابی که در شرایط نرمال، انتظار فروش 
۴۰ میلیاردی از آن می رفت، پژمان جمشیدی، احمد مهرانفر، 

محسن کیایی، نازنین بیاتی و زیبا کرمعلی بازی می کنند.

دولت نباید بــا بخش خصوصی رقابت کند، باید با حمایت و نظارت خود 
راه را برای بخش خصوصی هموار کند تا هر دو در کنار هم و با همکاری هم 
چرخ اقتصاد کشــور را بچرخانند.اولین موضوعی که قبل از بیان انتظارات از 
رئیس جمهور باید در نظر داشت، این است که رئیس جمهور یک فرد است و 
نباید تمام توقعات معطوف به شخص وی و اقدامات و تصمیمات او باشد؛ علاوه 
بر این، باید توجه داشــت که رئیس جمهور در طول مدت ۴ ساله تصدی اش 
نمی تواند تمام جنبه های اقتصاد یک کشور را زیر و رو کند، به همین دلیل نباید 
توقع معجزه داشت، ولی آنچه مشخص است این است که عملکرد دولت های 
پیشین، اقتصاد کشور را نه تنها بهبود نبخشیده که به عقب رانده، این موضوع 
را با نگاهی به وضعیت معیشتی مردم، نرخ تورم، فقر، فساد و دیگر مشکلات 
موجود می توان به خوبی دریافت. بنابراین اولین انتظاری که از رئیس جمهور 
می توان مطرح کرد این است که از برنامه های آرمانی و غیرقابل تحقق پرهیز 
کند و برنامه های خود را با درنظر گرفتن وضعیت موجود و اســتفاده از تمام 

ظرفیت هایی که در طول دوره تصدی اش در اختیار دارد، پیش ببرد.
مســلما رشد اقتصادی معلول عوامل مختلفی است که به صرف اقدامات 
قوه مجریه قابل تحقق نیســت و لازم است تا سه قوه در هماهنگی کامل با 
هم، سیاســت های خود را چیده و پیش ببرند. در این راستا ضروری است تا 
رئیس جمهور با درایت و تدبیر کافی اعضای کابینه خود را انتخاب کرده تا در 
مسیر خود از تخصص های آنها بهره لازم را ببرد. در این خصوص می توان از 
تجربه کشورهای موفقی چون سنگاپور، چین، مالزی و... که پیشرفت اقتصادی 
خود را مدیون شایسته سالاری و پایبندی اعضای دولت به تعهداتشان هستند، 
استفاده کرد. هر چند برای این موضوع نیاز به عزم و قصد جدی برای تغییرات 
ساختاری و پذیرش این تغییرات است. در این خصوص داشتن برنامه عملیاتی 
برای مبارزه جدی با فســاد، ایجاد شفافیت و پاسخگو بودن دولت به مردم، 

از انتظاراتی است که از رئیس جمهور در راستای اعتمادسازی مردم می رود.
از سوی دیگر تورم بالا و سیاست های غلط پولی- بانکی بنگاه ها را فلج و 
وضعیت معیشــتی مردم را به شدت تحت تاثیر قرار داده است، بنابراین سوال 
مهم از رئیس جمهور این است که آیا متعهد می شود تورم را در ۴ سال دوره 
ریاست جمهوری خود پلکانی کاهش داده و تا قبل از پایان سال ۱۴۰۴ تک رقمی 
کند؛ اگر نه چرا؟ اگر بله چگونه؟جای تاسف است که کشورهایی چون افغانستان 
و عراق و... موفق به کنترل تورم به زیر ۵ درصد شده اند درحالی که تورم نقطه 
به نقطه ما اخیرا حدود ۴۷ درصد بوده است و بررسی ۴ سال گذشته نیز نشان 
می دهد وضعیت بهتری نداشته ایم. بنابراین انتظار می رود یکبار برای همیشه 
دولت خود را متعهد و دلسوز به حال ملت و کشور ایران حس کرده و برنامه های 
خود را به طور اصولی تنظیم کند و در این راه بنا بر تکلیف قانونی خود، از نظرات 
بخش خصوصی که ســرد و گرم تجارت را چشیده و در این حوزه متخصص 
است، استفاده موثر کند. دولت نباید با بخش خصوصی رقابت کند، بلکه باید با 
حمایت و نظارت خود راه را برای بخش خصوصی هموار کند تا هر دو در کنار 
هم و با همکاری هم چرخ اقتصاد کشور را بچرخانند. بخش خصوصی هم باید 

خود را توانمند سازد تا بتواند نقش خود را به خوبی ایفا کند.
پرواضح اســت که سرمایه گذاری دولت روی نیروی انسانی تحصیل کرده 
و جوان می تواند اقتصاد کشــور را در مســیر رشد قرار دهد. بنابراین از دیگر 
انتظاراتی که از رئیس جمهور می رود، ســرمایه گذاری در حوزه HR و R&D و 

همچنین آموزش نیروی انسانی و توسعه کارآفرینی است.
در بعد دیگر، تکیه بر پتانســیل های دیگر ایران یعنی اقتصاد بدون نفت 
ضروری است، متاسفانه خیلی از کشورهای دنیا شناخت درستی از ایران ندارند 
و ایران را کشوری جنگ زده و عقب افتاده تصور می کنند، بنابراین مهم است تا 
رئیس جمهور در بعد بین المللی تصویر درستی از ایران به نمایش بگذارد و برای 
این منظور نیاز است زیر ساخت های کشور را تقویت کند. بهبود زیرساخت ها 
می تواند در انگیزه بخشی سرمایه گذاران خارجی و اعتمادسازی آنها اثر مثبتی 
داشته باشد. البته باید در نظر داشت که در کنار آن باید همچنین رتبه ایران 
در شاخص های مختلفی که بر سرمایه گذاری موثر است، بهبود پیدا کرده و 
جایگاه ایران در بعد بین المللی ارتقا پیدا کند و همه اینها در قالب یک نقشه راه 
اقتصادی که مبتنی بر واقعیت و در عین حال کارشناسی شده باشد، میسر است.

برای تکیه بر صنایع غیرنفتی به طور مثال لازم است تا کالای ایرانی قابلیت 
رقابت پیدا کند، بنابراین در حوزه صادرات نیاز به تغییرات و اصلاحات داریم. 
متاســفانه صنایع تولیدی ما دچار فرسودگی تجهیزات هستند؛ اکثر صنایع 
غیرنفتی ما احتیاج به فرآوری های تولید دارند، در نتیجه باید فرآوری به شکل 
مناســبی بومی سازی شود.در بعد دیگر آیا رئیس جمهور متعهد می شود نرخ 
ارز را در سال اول دوره ریاست جمهوری خود تک نرخی کرده و دلار ۴۲۰۰ 
تومانــی، نرخ نیمایی و نرخ بازار آزاد را به یک نرخ واحد تبدیل کند؟ یکی از 
ســوالات مهم دیگری که از رئیس جمهور آتی باید پرسید، این است که اگر 
مذاکرات وین به نتیجه برسد و بخشی از ارزهای بلوکه شده کشور آزاد شوند، 
با این ارزها چه می کند؟ آیا آن را برای کاهش نرخ ارز به بازار تزریق یا صرف 
واردات کالاهای سرمایه ای می کند؟ اگر مذاکرات به هر دلیل به نتیجه نرسید 
و ارزهای بلوکه شده آزاد نشود و تحریم نفت ایران ادامه یابد، آیا افزایش نرخ ارز 
در بازار آزاد را تحمل می کند یا بانک  مرکزی را وادار به مداخله در بازار می کند؟

روزنامه سراسری 
 اقتصادی اجتماعی  
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در ایتالیا فکر کردند 
کارگر هستم نه بازیگر!

 نمایش دینامیت
 از ۹ تیرماه

چرا قیمت نفت در بازارهای جهانی صعودی شد؟

نفت صد دلاری در راه استنفت صد دلاری در راه است
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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ایده روز 
شنبه  1400/04/05

شماره : 1124

ســعیده محمد  -   ایده روز  | برداشت 
گندم در خراســان شمالی حدود ۱۰ روزی 
است که شروع شده اما دغدغه حضور دلال 
ها به بازار گندم جلوتر از برداشت این محصول 

ذهن همه را درگیر کرده است.
خشکسالی، کاهش تولید علوفه و قیمت 
بالاتر از نرخ خرید تضمینی از سوی دلال ها، 
این نگرانی را ایجاد کرده که شــاید مقداری 
از گندم های تولید شده در این استان روانه 

مراکز خرید گندم نشود.
ارائه بســته های تشــویقی به کشاورزان 
به منظور جلوگیری از روانه شــدن گندم به 

دامداری و ...
کاوس شــادلو عضــو انجمــن خبرگان 
کشاورزی خراسان شمالی گفت: عملکردهای 
تعدادی از دســتگاه ها در سال گذشته این 
دغدغه را ایجاد کرده تا حضور دلال ها برای 
خرید گندم در این استان پررنگ تر باشد و 
از ســوی دیگر این اقبال نیز از سوی مردم 
وجود داشته باشــد تا گندم خود را تحویل 

دلال ها دهند.
وی افزود: باید دولت راهکار و بسته های 
تشــویقی را ارائه بدهد تا کشاورز تمایلی به 
تحویل گندم های خود به دلال نداشته باشد.

شــادلو ادامــه داد: عواملی همچون عدم 
پرداخت به موقع وجوه کشــاورزان در سال 
های گذشته، بالا بودن قیمت نهاده های دامی 
و وجود مشکلات معیشتی و اقتصادی سبب 
می شود تا کشاورزان به این سمت سوق یابند 

تا گندم های خود را تحویل کشاورز دهند.
دکتر محمدجواد تشــکری معاون بهبود 
تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشــاورزی 
خراسان شــمالی همچنین در گفت و گو با 
ایســنا، با اشــاره به اینکه این دغدغه وجود 
دارد که امسال دلال ها برای خرید گندم از 
کشاورزان در استان فعال تر شوند، اظهارکرد: 

در همین راستا ۱۰۰ دلال خرید گندم که در 
ســال های گذشته اقدام به خرید گندم می 
کردند، شناسایی و به دستگاه های بازرسی 
و اطلاعاتی معرفی شده اند.وی با بیان اینکه 
برداشت و خرید گندم در این استان به تازگی 
شروع شده است، تصریح کرد: معرفی دلال 
های گندم به دستگاه های نظارتی و اطلاعاتی 
به منظور پیش گیری از خرید گندم توسط 
این افراد است.تشکری خاطرنشان کرد: حتی 
در سال گذشته شاهد آن بودیم که دلال ها 
جلوی درب سیلوهای گندم ایستاده بودند و 
گندم های ارسال شده به سیلوهای گندم را 
به قیمت کمتر از خریــد تضمینی به علت 
اینکه وجوه کشاورز با تاخیر پرداخت می شد، 

را خریداری می کردند.وی تصریح کرد: علاوه 
بر آن حتی این افراد گندم هایی که در سال 
گذشته توسط سیلو برگشت می خوردند را 

نیز از کشاورز خریداری می کردند.

 قیمت خرید گندم توسط دلال ها 
بیش از قیمت خرید تضمینی گندم

این مقام مسئول ادامه داد: در سال جاری 
نیز به علت وقوع خشکسالی و نیاز به علوفه 
دلال ها ورود پیدا کرده و از سوی دیگر نرخی 
پیشنهادی ارائه شده از سوی این افراد هزار 
تومانی بیشتر از قیمت خرید تضمینی گندم 
اســت که از ســوی دولت اعلام شده است، 
بنابراین همین عوامــل این نگرانی را ایجاد 

کرده تا برخی از کشاورزان تمایل به تحویل 
گندم های خود به سیلو نداشته باشند.

وی تاکید کرد: بنابراین دولت باید اقدامات 
و بســته های تشــویقی را ارائه دهد که این 
فرصت را از دلال بگیرد که یکی از مهمترین 
اقداماتی که در ایــن برهه زمانی دولت می 
تواند انجام دهــد، موضوع پرداخت به موقع 
گندمکاران است.معاون بهبود تولیدات گیاهی 
سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی گفت: 
از ســوی دیگر افزایش مراکــز خرید گندم 
برای اینکه کشــاورز راحت تر بتواند گندم 
را تحویل ســیلو و یا مرکز خرید شود، یکی 
دیگر از اقدامات لازم اســت.وی افزود: البته 
سیاست های وزارت جهاد کشاورزی به گونه 

ای شده که نهاده ها و یارانه های کشاورزی 
در صورتی به گندمکار پرداخت می شود که 
آن کشاورز محصول تولیدی خود را تحویل 

مراکز خرید گندم دهد.
تشکری ادامه داد: حتی برخی از دامداران 
بر سر مزارع کشاورزی رفته و گندم را از سر 
زمین خریداری می کنند که باید تلاش کنیم 

که گندم ها روانه دامداری ها نشود.

 ۵۰ درصد از مزارع دیم گندم در 
خراسان شمالی امسال از بین رفت

شــهابی مدیــر زراعت ســازمان جهاد 
کشاورزی خراسان شمالی نیز در گفت و گو 
با ایســنا، از پیش بینی کاهش ۸۱ هزار تنی 
گندم طی امسال خبر داد و بیان کرد: علت 
کاهش تولید گندم طی امسال در این استان 
از بین رفتن سطح زیادی از دیم زارها است.

وی ادامه داد: سطح دیم زارهای این استان 
۱۰۰ هزار هکتار است که حدود ۵۰ درصد از 

این مساحت از بین رفته است.
وی اظهارکرد: میزان تولید گندم در سال 
گذشــته ۲۶۶ هزار تن بوده که پیش بینی 
می شــود این مقدار در سال جاری به عدد 
۱۸۵ هــزار تن برســد.مهدی پوریا فر مدیر 
روابط عمومی شرکت غله و خدمات بازرگانی 
خراسان شمالی نیز در ادامه در گفت و گو با 
ایسنا، گفت: طی امسال پیش بینی می شود 
توسط سیلو و مراکز خرید گندم استان حدود 

۹۰ هزار تن گندم خریداری شود.
وی افــزود: تاکنون هفت هزار و ۶۹۸ تن 
گندم خریداری شــده است که این مقدار از 
خرید در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
تغییری نداشته است.پوریا فر ادامه داد: از آغاز 
زمان خرید گندم طی سال جاری تا تاریخ ۲۴ 
خرداد ماه مبلغ بیش از دو میلیارد تومان از 
وجوه گندمکاران استان پرداخت شده است.

دلالان در کمین گندم

 رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین می گوید که از نظر 
بســیاری از فعالان و کارشناسان اقتصادی، تک نرخی 
شدن دلار الزامی است اما رسیدن به چنین شرایطی، 

مقدمات بسیار مهمی دارد.
مجیدرضا حریری اظهار کرد: در این تردیدی وجود 
ندارد که تک نرخی شــدن ارز مقدمــه ای مهم برای 
اقتصاد ایران اســت و در سال های گذشته نیز بسیاری 
از کارشناسان نسبت به عوارض تداوم چند نرخی بودن 
ارز هشدار داده اند. صرف نظر از اینکه دولت بعدی چه 
برنامه ای برای ارز دارد، باید دو پیش شــرط مهم را در 

این زمینه مدنظر قرار دارد.
وی بــا بیان اینکه اقتصاد ایــران نیاز به حرکت به 
ســمت اقتصاد آزاد دارد، گفت: اقتصاد ما باید به ســه 
ویژگــی مهم آزاد بودن، رقابتی بودن و شــفاف بودن 
برســد. مقدمه آزاد بودن اقتصاد خروج دولت از بازارها 
و قیمت گذاری های دستوری و چالش هایی است که در 
این زمینه وجود دارد. در حوزه رقابت، باید فضا از رانت 
خارج شود و در حوزه شفافیت، باید وضعیت اقتصادی 
افراد و آنچه که فضای اقتصادی کشور رخ می دهد قابل 

رصد و ارزیابی باشد.
رئیــس اتاق ایــران و چین ادامــه داد: اینکه گفته 

می شود ما نمی خواهیم به حساب مردم سرک بکشیم، 
خود رسما به عاملی برای عدم شفافیت منجر می شود. 
اگر در اقتصاد ایران ارز تک نرخی شــود اما شفافیت و 
رقابت وجود نداشته باشد، این سیاست رسما به قاچاق 
یا خروج سرمایه از کشور کمک می کند از این رو عمل 

به سیاست های اقتصاد آزاد یکی از مقدمات اصلی تک 
نرخی شدن ارز خواهد بود.

حریــری به قــرار گرفتن اقتصاد ایران در شــرایط 
غیرعادی و جنگی نیز اشاره کرد و افزود: ما در سال های 
گذشته دو بار به سمت ارز تک نرخی حرکت کرده ایم 

اما هر بار تحت تاثیر تحریم ها و شــرایط غیرعادی که 
بر اقتصاد ایران حاکم شــده، دولت ها مجبور به تغییر 

در تصمیماتشان شده اند.

 دلار به دو شرط تک نرخی می شود
وی اضافه کرد: اگر بنا بر تک نرخی شدن ارز است، 
باید تلاش کرد که این شرایط غیرعادی اقتصادی را کنار 
گذاشت و دست دولت و فعالان اقتصادی در وارد کردن 
ارز به کشــور را باز کرد، در غیر این صورت چالش های 
یــک وضع غیر عادی اقتصادی، تک نرخی کردن ارز با 

دشواری مواجه می کند.
از ابتدای ســال ۱۳۹۷ و همزمان با از ســرگیری 
تحریم های آمریــکا، دولت اعلام کرد که برای واردات 
کالاهای اساسی ارز با نرخ ۴۲۰۰ تومان را فعال می کند 
و دیگر واردکنندگان نیز از طریق سامانه نیما می توانند 
ارز موردنیــاز خود را تامیــن کنند و به این ترتیب در 
کنار بازار آزاد، دو نرخ ارز دیگر نیز رســما در کشور به 
رسمیت شناخته شــد.در سال های گذشته بسیاری از 
فعالان اقتصادی بارها اعلام کردند که معایب ارز چند 
نرخی از مزایای آن بیشتر است و دولت باید به سمت 

حذف ارزهای دولتی حرکت کند.

دلار به دو شرط تک نرخی می شود

 محمدرضا بهرامن 
عضو کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران

ارکان استراتژی معدنی؛ بایدها و نبایدهای 
دولت سیزدهم

متولی بخش معدن باید استراتژی موشکافانه با نگاه به وضعیت آینده صنعت 
معدنکاری در دنیا و توجه به ورود فناوری های نوین و هوش مصنوعی و روباتیک 

در عرصه صنعت معدن را مورد توجه قرار دهد.
فعالان بخش خصوصی انتظار دارند دولت سیزدهم در حوزه صنعت و معدن 
در سه سطح وزارتی )کلان(، سطح کسب و کار )سطح میانی(، سطح وظیفه ای 
)عملیاتی/ اجرا(، سه نوع استراتژی دقیق و مجزا را پیاده سازی کند. استراتژی های 
بخش معدن هم باید در پنج حوزه اصلی و کلان صورت بندی و شناسایی شود؛ 
»محیط کسب و کار«، »توسعه پایدار« )از طریق مدیریت در اجرای دقیق قانون 
معادن و قوانین مرتبط با آن جهت جذب و حفظ سرمایه ها(، »بهره وری«، »تامین 
و پشتیبانی« و »روابط و تعاملات خارجی« که مسلما در جهت بهبود وضعیت 
هر یک از پارامترها مطالعه و برنامه ریزی روی هفت شاخص »سرمایه گذاری«، 
»نظام مدیریت در معادن«، »جهانی شــدن بخش معدن«، »منابع انســانی«، 
»فناوری در معادن«، »زیرساخت در معادن« و »توسعه منطقه ای« از اهمیت 

خاصی برخوردار است.
طبق ارزیابی ها شــاخص های زیرساخت، فناوری و جهانی شدن، سه رکن 
اساســی رشد و توســعه ایران تا سال ۲۰۳۵ هستند. مسلما یکی از مهم ترین 
زیربخش های توســعه اقتصادی در کشورهای معدن خیز، اقتصاد معدنی است 
که می تواند موجب جذب سرمایه ها، درآمدزایی و اشتغال زایی و ارزآوری شود. 
رشد و شکوفایی فعالیت های معدنی، نیازمند زیرساخت های نرم و سخت بسیاری 
اســت که از جمله مهم ترین آنها تدوین قوانین صحیح و کارآمد در این حوزه 
است. معادن در کشور ما )بر اساس اصل ۴۴ و ۴۵ قانون اساسی( انفال بوده و 

متولی آن در شرایط کنونی وزارت صمت است. 
از آنجا که رشــد و توسعه ایران تا ســال ۲۰۳۵ در گرو مدیریت صحیح و 
ســرمایه گذاری در چهار زمینه بهره بــرداری از منابع طبیعی،  گذار به اقتصاد 
دانش بیان، توسعه و نوسازی زیرساخت ها و توسعه صنایع داخلی برای رقابت در 
سطح بین الملل است، بنابراین ضروری است تا رئیس دولت سیزدهم با تمرکز بر 
بخش معدن و صنعت معدنکاری ایران با توجه به انفال بودن این بخش در اقتصاد 
کشورمان، جذابیت این بخش را برای ورود سرمایه های مختلف بالا برده و به 
نوعی با مدیریت اجرایی قوی و مطلع درصدد اقدام برای کاهش انواع ریسک های 
موجود در این صنعت از قبیل ریسک ناپایداری قوانین، ریسک مالی-اقتصادی، 

ریسک سیاسی- اجتماعی، ریسک فنی و ریسک عملیاتی باشد. 
دولت ســیزدهم باید از ابتدا و در آغاز اولین روز کاری خود نسبت به اتخاذ 
سیاست های به حداقل رساندن ریسک سرمایه گذاری در زیرساخت ها، مدیریت 
در انتظارات و بسیج سرمایه گذاری های جدید، روش های نوینی را مدنظر قرار 
دهد تا بتواند به اهداف برنامه ششم توسعه که دسترسی به جذب ۲۹ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری در بخش معادن کشور است، دست یابد. بنابراین در این راستا 
باید از قوانین و قواعد تسهیلگر و تعیین سیاست هایی که بر مبنای آینده پژوهی 
و پیش بینی پذیری در بخش معدن و صنایع معدنی کشور است حرکت کنیم و 
نسبت به تعیین و تدوین نقشه راه، استراتژی و برنامه های میان مدت و بلندمدتی 
که ضمانت اجرایی داشته و موجب دفع و هدررفت سرمایه های جذب شده در 

بخش نشود، اقدام نمائیم. 
دیپلماسی اقتصادی در حوزه صنعت معدن )در کل زنجیره( و پیاده سازی 
مناسب استراتژی ها و فعالیت های بازاریابی برای نفوذ در بازارها و تامین رضایت 
مشتریان منطقه ای که بالغ بر ۶۰۰ میلیون نفر جمعیت بوده و تامین نیازهای 
ایشان صرفا از طریق سیاست های متولی بخش و وزیر منتخب این وزارت در 
دولت سیزدهم دست یافتنی خواهد بود و این مهم موید آن است که استراتژی 
منتخب وزیر صمت در حوزه معدن و صنایع معدنی باید استراتژی همسو و در 
راســتای بازار مواد معدنی در دنیا باشد، نه استراتژی قاطع و یک کلام! چراکه 
باید بتوانیم تامین کننده مواد اولیه موردنیاز صنایع پایین دستی در داخل و خارج 
از مرزهای کشــورمان باشــیم و از مزایای رقابتی خود در این خصوص به نحو 
احسن بهره ببریم. دولت سیزدهم باید نسبت به شناسایی و انتخاب بازارهای 
هدف بر اســاس اطلاعات بروز و دقیق، محیط شناسی، تحلیل های محیطی و 
شناسایی فرصت ها، تحلیل های داخلی و تامین وضعیت فعالیت های موجود و 
انتخاب بازارهای هدف از طریق تشکل های تخصصی صنفی مرتبط با هر رسته و 
حمایت همه جانبه سازمان توسعه و نوسازی معادن ایران بهره گیرد. در این راستا، 
پیشنهاد می شود تا نقاط قوت و ضعف مربوط به بخش معدن و صنایع معدنی 
کشور در دو ماتریس جداگانه تحت عناوین نقاط قوت و ضعف داخلی و نقاط 
قوت و ضعف )عوامل خارجی( مجددا مورد مطالعه قرار گیرد تا بتوان با توجه  به 
ضرایب اهمیت نسبی نقاط قوت و تهدیدها با استفاده از ماتریس مختص رقابت، 
نسبت به موضع استراتژیک بخش معدن و صنایع معدنی کشور، نقاط قوت و 
ضعف را به درستی شناسایی کرده و با توجه به اولویت بندی آنها، نسبت به حل 
چالش ها در جهت توسعه صادرات مواد معدنی و بالا بردن سهم خود در بازارهای 
مصرف خصوصا در کشورهای منطقه از طریق اتخاذ این سیاست ها اقدام کند: 
الف- ارزیابی موقعیت در منطقه و کشورهای معدن خیز و اقدام استراتژیک 

ب- انتخاب گروه مشاوران از تشکل های تخصصی مرتبط با بخش 
ج- استراتژی مختص سطوح مختلف از قبیل استراتژی های تحقیق و توسعه 
در صنعت معدن، اســتراتژی مالی، استراتژی های تولید و عملیات استخراج، 

استراتژی های بازاریابی، استراتژی های مدیریت منابع انسانی
متولی بخش معدن در دولت ســیزدهم باید استراتژی موشکافانه با نگاه به 
وضعیت آینده صنعت معدنکاری در دنیا و توجه به ورود فناوری های نوین و هوش 
مصنوعی و روباتیک در عرصه صنعت معدن را به دقت بررسی و برنامه ریزی و 
هرگونه اقدام لازم در این خصوص را به عمل آورد. قابل توجه است که مواد معدنی 
انفال بوده و تجدیدپذیر نیز نیستند و بنابراین استفاده از مدرن ترین فناوری ها 
و تکنولوژی های موجود در این صنعت برای بالا بردن بهره وری و سهم بخش 
معدن در تولید ناخالص داخلی در اســتفاده از انفال امری اســت انکارناپذیر و 
نهایت اینکه تک تک استراتژی های ذکر شده به ترتیب، اولویت، سطح بندی و 

مرحله به مرحله به اجرا درآیند. 
از آنجا که ماموریت بخش معدن تولید داده های پایه علوم زمین، شناسایی 
منابع، اکتشاف ذخایر، استخراج بهینه و صیانتی از معادن، توسعه صنعت فرآوری 
و تامین مواد اولیه صنایع معدنی و سایر صنایع مرتبط در کشور است و همچنین 
گسترش فعالیت های معدنی ایران در سطح جهانی برای افزایش ثروت ملی و 
رفاه عمومی نیز اســت، بنابراین باید در کل زنجیره بخش معدن از اکتشاف تا 
تجارت کلیه پارامترهای استراتژیک موردنظر به ترتیب اولویت، شناسایی و سپس 
به منظور دستیابی به اهداف کلان و چشم انداز مطلوب اقتصاد معدنی، محورهای 
تخصصی و کارشناسی مورد نظر ارائه شود و هرکدام جداگانه و به تفکیک در 
کمیته های تخصصی ویژه بررسی و در نهایت مورد رصد مستقیم بالاترین مقام 

متولی در بخش قرار گرفته شود. 

بیشتر شاخص های مهم بورسی جهان صعود کردند. به نقل از بلومبرگ، 
کمیســیون اروپا در گزارشــی اعلام کرد با بهتر شــدن روند مقابله با کرونا، 
شاخص اطمینان به اقتصاد منطقه یورو تا پایان ماه ژوین به منفی ۳.۳ واحد 
رســیده که این رقم نســبت به ماه قبل آن ۱.۸ واحد بیشتر شده است. این 
رقم که ۰.۳ درصد بیشتر از انتظارات قبلی بوده می تواند نویدبخش افزایش 
سرمایه گذاری ها در این منطقه و کاهش رویکرد احتیاطی فعالان اقتصادی 
 باشد. در سطح اتحادیه اروپا نیز این شاخص با افزایش ۱.۵ واحدی به منفی

 ۴.۵ واحد رسیده است.  
همزمان با شیوع گسترده ویروس کرونا در اروپا و انگلیس که منجر به توقف 
بخش بزرگی از فعالیتهای اقتصادی در این کشور شده، نرخ تورم سالانه این 
کشــور تا پایان ماه می با ۰.۶ درصد افزایش نسبت به مدت مشابه منتهی به 
ماه قبل به ۲.۱ درصد رسیده است. این نرخ تورم بالاترین نرخ تورمی انگلیس 
در طول ۲۲ ماه اخیر محسوب می شود و بیش از همه تحت تأثیر افزایش نرخ 

تورم بخش سوخت با تورم مثبت ۴.۸ درصد بوده است.
روند افزایش نرخ تورم کماکان در بســیاری از نقاط جهان ادامه پیدا کرده 
اســت؛  تا جایی که طبق اعلام مرکز آمار اتحادیه اروپا، متوسط نرخ تورم در 
۱۹ کشور عضو منطقه یورو در دوازده ماه منتهی به می با ۰.۴ درصد افزایش 
نسبت به رقم مشابه منتهی به ماه قبل به ۲.۰ درصد رسید تا نرخ تورم مجددا 
در مسیر رسیدن به سطح دو درصدی هدف گذاری شده توسط بانک مرکزی 
این منطقه قرار گیرد. در ســطح اتحادیه اروپا این نرخ به طور متوســط ۲.۳ 

درصد بوده که از ماه قبل ۰.۳ درصد بیشتر شده است.
بعد از رشد ناامیدکننده بخش خرده فروشی آمریکا، حالا از چین نیز اخبار 
مشابهی به گوش می رسد: در ماه می رشد تولیدات کارخانه های چین برای 
سومین ماه متوالی عددی منفی بوده و گویا پیامدهای کرونا بر روی سفارشات 
مشــتریان کالاهای چینی کماکان موثر است. از آنجایی که اقتصاد چین یک 
اقتصاد صادرات محور محســوب می شــود، تداوم روند فعلی می تواند رشد 
اقتصادی را دچار وقفه کند. رشد بخش خرده فروشی این کشور نیز با کاهش 

۱.۲ درصدی نسبت به ماه قبل به ۱۲.۴ درصد رسیده است.  
آمار رشد منفی بخش خرده فروشی آن هم پس از اوج گیری تورم آمریکا، 
باعث نگرانی فعالان بازار شده است. در ۱۲ ماه منتهی به می، رشد این بخش 
به منفی ۱.۳ درصد رسید که نسبت به ماه قبل ۲.۱ درصد کمتر شده است. 
اقتصاد آمریکا وابســتگی زیادی به بخش خرده فروشی دارد و حدود دو سوم 
کل بار رشــد اقتصادی این کشــور روی دوش آن است. انتظار می رفت رشد 
بخش خرده فروشــی منفی ۰.۸ درصد باشــد اما این آمار بدتر از حد انتظار، 

زنگ هشدار را برای آمریکا به صدا درآورده است.
در جریان ســفر جو بایدن به لندن، طرف آمریکایی با طرفین اروپایی به 
توافقات خوبی در زمینه احیای مجدد روابط دست یافت تا جایی که بوریس 
جانســون- نخست وزیر انگلیس از آن به عنوان دمیدن جریان هوای تازه در 
روابط دو کشور نام برده است. انتظار می رود در نتیجه این دیدار، روابط تجاری و 
سرمایه گذاری دو طرف جان تازه ای بگیرد. پیشتر و در زمان ریاست جمهوری 

دونالد ترامپ، آمریکا روی طیفی از اقلام وارداتی به ارزش بیش از ۷.۵ میلیارد 
دلار از اروپا تعرفه تجاری اضافه وضع کرد.

بازگشــت به زندگی عادی به لطف پیشــرفت در روند واکسیناسیون در 
بســیاری از کشورها در حال انجام اســت. با کاهش ریسک های کرونایی و 
احیای ســطح تقاضا، فعالیت های تجاری و ســطح تولیدات در حال افزایش 
اســت و این مساله به شکل افزایش قابل توجه رشد اقتصادی، خود را نشان 
 می دهد. مرکز آمار انگلیس اعلام کرد رشد اقتصادی در ماه آوریل از دو درصد 
عبور کرد که بهترین رشد ماهانه این کشور در طول یک سال اخیر محسوب 

می شود.  
به نظر می رسد که تشدید اختلافات آمریکا با چین بار دیگر اثر فوری بر 
روی مناسبات تجاری آن ها داشته است: طبق اعلام اداره گمرک چین، در ماه 
می این کشور ۱۳.۱۱ میلیارد دلار واردات از آمریکا داشته که این رقم نسبت به 
ماه قبل ۸۳ میلیون دلار کمتر شده است. این اتفاق در حالی رخ می دهد که 
که رشد واردات چین از دیگر کشورهای جهان نسبت به ماه قبل ۵۱.۱ درصد 
اندازه گیری شده که بزرگ ترین رشد ثبت شده یک دهه اخیر بوده است.  

تاکنــون بیش از ۱۷۹ میلیــون و ۶۹۳ هزار و ۷۶۳ مــورد ابتلا به کرونا 
گزارش شــده اســت که در این بین ســه میلیون و ۸۹۱ هــزار و ۲۴۶ نفر 
جــان خود را از دســت داده اند. در بین کشــورهای مختلف، بالاترین تلفات 
 مربــوط بــه آمریکا با ۶۱۷ هزار و ۵۱۷ نفر، برزیل بــا ۵۰۲ هزار و ۸۱۷ نفر، 
هنــد بــا ۳۸۹ هزار و ۶۶۱ نفر، مکزیک با ۲۳۱ هزار و ۲۴۴ نفر و پرو با ۱۹۰ 

هزار و ۶۴۵ نفر بوده است.
راب هاورث - کارشــناس ارشد ســرمایه گذاری در موسسه یو اس بنک 
ولــث - گفت: دیدگاه کلی ما این اســت که در کوتاه مدت، وضعیت رشــد 
اقتصادی و نرخ تورم شــرایط را به نفع دارایی های پرریســک تر رقم خواهد 
زد. نــرخ های بهره در بســیاری از کشــورهای جهان هنوز هم در ســطح 
 بســیار پایینی قرار دارد و تا زمانی که شــاهد بازگشت ســطح تولیدات به

 زمان قبل از آغاز همه گیری نباشــیم، بعید اســت که بانک های مرکزی به 
تغییر در نرخ های فعلی رضایت دهند.  

 بورس آمریکا
در وال استریت همه شاخص ها صعودی بودند؛ تا جایی که هر سه شاخص 

اصلی بورسی در سطح بالا تری از روز قبل خود بسته شدند.
شاخص »داوجونز ایدانستریال اوریج« با ۰.۱ درصد افزایش نسبت به روز قبل 
و در سطح ۳۳ هزار و ۹۱۱.۹۷ واحد بسته شد. شاخص »اس اند پی ۵۰۰« با 
۰.۳۴ درصد صعود تا سطح ۴۲۳۹.۲۹ واحدی بالا رفت و دیگر شاخص مهم 
بورسی آمریکا یعنی »نزدک کامپوزیت« با ۰.۵۲ درصد افزایش در سطح ۱۴ 

هزار و ۲۱۵.۰۲ واحدی بسته شد.

 بورس های اروپایی
در معامــلات بازارهای بورس در اروپا، شــاخص »فوتســی ۱۰۰« بورس 
 لنــدن بــا ۰.۳۹ درصد افزایش نســبت به روز قبل و در ســطح ۷۰۹۰.۰۱ 

واحد بسته شد.
  شاخص »دکس ۳۰« بورس فرانکفورت در آلمان با صعود ۰.۲۱ درصدی و 
ایستادن در سطح ۱۵ هزار و ۶۳۶.۳۳ واحدی به کار خود خاتمه داد و شاخص 
»کک ۴۰« بورس پاریس با پیشــروی ۰.۱۴ درصدی در ســطح ۶۱۱۱.۵۰ 
واحد بسته شد. در مادرید شاخص »ایبکس ۳۵« ۰.۰۲ درصد بالا رفت و به 

۹۰۵۳.۳۰ واحد رسید.

 بورس های آسیایی
در معاملات بورس های آســیا، شاخص ها عملکرد خوبی داشتند؛ تا جایی 
که شــاخص »نیک کی ۲۲۵« بورس توکیو ژاپن با صعود ۳.۱۲ درصدی تا 
ســطح ۲۸ هزار و ۸۸۴.۱۳ واحدی بالا رفت. شاخص »هانگ سنگ« بورس 
هنگ کنگ ۰.۶۳ درصد پایین رفت و در ســطح ۲۸ هــزار و ۳۰۹.۷۶ واحد 
بســته شد. در چین شاخص »شانگهای  کامپوزیت« صعود ۰.۶۲ درصدی را 
تجربه کرد و در ســطح ۵۱۲۲.۶۶ واحد بسته شد. در استرالیا شاخص »اس 
اند پی اس اند ایکس ۲۰۰« بورس سیدنی با ۱.۴۸ درصد افزایش و ایستادن 
در سطح ۷۳۴۲.۲۰ واحدی به کار خود خاتمه داد. در بین دیگر شاخص های 
مهم آسیایی، شاخص » تاپیکس« ژاپن صعودی بود. )معیار محاسبه تغییرات 

قیمتی، ساعت پایانی معاملات روزانه بورس نیویورک بوده است.(

 نفت
در بازار طلای سیاه روند قیمت ها نزولی بود. هر بشکه نفت »وست تگزاس 
اینتر مدیت« با ۰.۴۸ درصد کاهش به ۷۳.۰۷ دلار رســید و نفت خام برنت 
دریای شمال با افت ۰.۳۵ درصدی به ازای ۷۴.۶۱ دلار در هر بشکه مبادله شد.

 طلا و نقره
همچنین در بازار فلزات گران بها، بهای هر اونس طلا با افت ۰.۳۸ درصدی 
نسبت به روز قبل در سطح ۱۷۷۸.۲۶ دلار معامله شد. هر اونس نقره با افت 

۰.۲۴ درصدی به ازای ۲۵.۹۰ دلار مبادله شد.

روز خوب بورس های جهان
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/04/05

شماره : 1124

 معامله 3۸۰ میلیون دلار ارز در بازار متشکل ارزی
مدیر ارتباطات بازار متشکل ارز ایران حجم معاملات دلار در این بازار طی سه 

ماهه گذشته را معادل ۳۷۹ میلیون و ۶۷۷ هزار و ۶۰۰ دلار اعلام کرد.
مهدی گوهررستمی با ارائه گزارشی از عملکرد بازار متشکل ارزی در سه ماهه 
نخست سال ۱۴۰۰ اظهار داشت: این حجم از معامله، نشان از رشد ۴۴۱ درصدی 
حجم معاملات دلار نسبت به بهار ۱۳۹۹ دارد. بر اساس این گزارش، در این مدت 
پایین ترین و بالاترین نرخ معامله شده دلار به ترتیب ۲۰ هزار و ۳۰۰ و ۲۵ هزار 

و ۴۵۲ تومان بوده است.
وی افــزود: این گزارش حکایــت از عمق و افزایش قابل توجه حجم معاملات 
ارزی در این بازار به عنوان تنها مرجع رســمی کشــف نرخ )نقدی( اسکناس ارز 

در کشور دارد.
مدیر ارتباطات بازار متشکل ارز ایران ادامه داد: حجم معاملات یورو در این بازار 
طی ســه ماه نخست امسال معادل ۸۳ میلیون و ۲۷۳ هزار و ۶۰۰ یورو بوده که 
این آمار نشان از رشد ۱۳۲۷ درصدی حجم معاملات یورو نسبت به مدت مشابه 
سال قبل دارد. همچنین پایین ترین و بالاترین نرخ معاملاتی یورو در این مدت به 

ترتیب ۲۴ هزار و۷۰۰ و ۲۹ هزار و ۳۰۰ تومان بوده است.
وی در رابطه با میانگین نرخ ارزهای معاملاتی در سه ماهه اول سال گذشته و 
امسال افزود: بر اساس آمار، میانگین موزون نرخ دلار از ابتدای فروردین تا پایان 
خردادماه امســال ۲۳ هزار و ۱۱۷ تومان بوده اســت. این در حالی است که نرخ 
میانگین دلار در سه ماهه نخست سال گذشته ۱۶ هزار و ۳۰۴ تومان بود. همچنین 
میانگین موزون نرخ معاملاتی یورو در سه ماهه نخست پارسال ۱۷ هزار و ۷۷۸ 
تومان بود که این میانگین در بهار ۱۴۰۰ به ۲۷ هزار و ۶۴۹ تومان رسیده است.

گوهررستمی در پایان خاطرنشان کرد: مجموع ارزش ریالی معاملات دو نماد 
معاملاتی دلار و یورو در ســه ماهه ابتدایی سال جاری قریب به ۱۱ هزار میلیارد 
تومــان بود که این امر با حضور فعال ۳۵۴ کارگزار )بانک ها، صرافی های بانکی و 
غیر بانکی( بازار متشکل ارز ایران در سامانه معاملات الکترونیکی این بازار انجام 

شده است.

 متقاضیان وام اجاره دو هفته دیگر به بانک معرفی می شوند
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه تا کنون ۲۳۰ هزار نفر برای دریافت 
تســهیلات کمک ودیعه مســکن ســال ۱۴۰۰ ثبت نام کرده اند گفت: در حال 
پالایش اطلاعات متقاضیان هستیم و تا دو هفته دیگر اولین گروه به بانک معرفی 

خواهند شد.
محمود محمودزاده اظهار کرد: تا کنون ۲۳۰ هزار نفر برای دریافت وام ودیعه 
مســکن مصوب ستاد ملی کرونا برای سال ۱۴۰۰ در سامانه اقدام ملی به نشانی 
tem.mrud.ir ثبت نام کرده اند. متقاضیان تا پایان شــهریورماه فرصت ثبت نام 
دارند. وی افزود: همزمان پالایش اطلاعات متقاضیان را انجام می دهیم و تا حدود 
دو هفتــه دیگر اولین افرادی که ثبت نام کرده اند را برای دریافت تســهیلات به 

بانک معرفی خواهیم کرد.
محمودزاده با بیان اینکه ســرعت پرداخت تســهیلات منوط به اهتمام خود 
متقاضیان است، تاکید کرد: به هر میزان که افراد، بارگذاری مدارک و ثبت نام را 

تسریع کنند روند پرداخت تسهیلات به آنها زودتر انجام می شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: سقف تسهیلات کمک ودیعه اجاره 
در تهران ۷۰ میلیون تومان، کلانشــهرهای بالای یک میلیون نفر ۴۰ میلیون و 

سایر شهرها ۲۵ میلیون تومان است.
وی درباره نرخ ســود و نحوه بازپرداخت اقساط وام اجاره گفت: نحوه پرداخت 
همانند سال گذشته در دو مدل خواهد بود. اگر کسی وام را یک ساله بگیرد فقط 
سود ۱۳ درصد را به طور ماهیانه پرداخت می کند و اصل پول را سر سال به بانک 
برمی گرداند. روش دوم این است که افراد وام را به صورت پنج ساله دریافت کنند 
که اصل و فرع آن را در اقساط ماهیانه با نرخ سود ۱۲ درصد پرداخت خواهند کرد.

محمودزاده در پاســخ به این سوال که آیا ناهماهنگی سیستم بانکی و تاخیر 
پرداخت وام که سال گذشته دیده می شد برطرف شده است، اظهار کرد: با توجه 
به تجربه سال گذشته و تسهیل شرایط احتمالا امسال روند پرداخت وام از سوی 

بانکها سرعت بیشتری بگیرد.

 بورس تهران ۲ سال دیگر عضو هیات مدیره فدراسیون بورس های 
اروپا-آسیایی ماند

سی و دومین نشست مجمع عمومی فدراسیون بورس های اروپا-آسیایی به 
صورت مجازی انجام شد. سی و دومین مجمع عمومی فیاس به دلیل محدودیت 

های بوجود آمده براثر شیوع ویروس کرونا به صورت مجازی برگزارشد.
در این نشست، صورت های مالی سال ۲۰۲۰ مورد تایید قرار گرفت و عملکرد 
یکساله دبیرخانه و کمیته ها بررسی شد. همچنین برنامه پیش بینی شده سال 
۲۰۲۱ مــورد ارزیابی اعضا قرار گرفت. در پایــان، رای گیری برای یک دوره دو 

ساله هیات مدیره انجام شد که اعضا هیات مدیره به شرح زیر انتخاب شدند:
بورس های مصر، قزاقستان، آتن، سیدنی، امان، مسقط، تهران، ارمنستان، عراق 
به عنوان اعضای اصلی، سپرده گذاری مصر و بانک توسعه و بازسازی اروپا به عنوان 
اعضای وابســته برگزیده شــدند که از میان اعضای اصلی، بورس مصر به عنوان 
رییس هیات مدیره و بورس قزاقستان به عنوان نایب رییس هیات مدیره فیاس 
و همچنین از میان اعضای هیات مدیره، بورس آتن و بورس ســیدنی به ترتیب 
به عنوان رییس و نایب رییس کمیته کاری فدراسیون بورس های اروپا-آسیایی 
انتخاب شــدند. ضمنا فرابورس ایران،  بورس های قبرس، تاشکند و فلسطین به 
همراه ســپرده گذاری ارمنستان به عنوان اعضای کمیته حسابرسی فیاس برای 

دو سال برگزیده شدند.

 بیتکوین با چنگ و دندان به دنبال حفظ کانال 3۰ هزار دلاری
خرس ها در حفظ بیتکوین زیر کانال ۳۰ هزار دلاری ناکام ماندند.جدال بین 
خریداران و فروشــندگان بیتکوین در سطح ۳۰ هزار دلاری به شدت بالا گرفته 
است چرا که کانال ۳۰ هزار دلاری مرز روانی بسیار مهمی محسوب می شود و 
شکسته شدن آن بیتکوین را به سمت ۲۰ هزار دلار سوق خواهد داد. یک ماه اخیر 
به عنوان بدترین دوره ارزهای دیجیتالی در پنج سال اخیر عمل کرد اما برخی از 
معامله گران امیدوارند در روزهای باقی مانده از ماه ژوئن این روند تغییر پیدا کند.

در ادامه اتخاذ رویکرد ســخت مقابل ارزهای دیجیتالی این بار بانک مرکزی 
روسیه نسبت به آن ها جبهه گرفته است.

 الویرا نابیولینا- رییس بانک مرکزی روسیه- با اشاره به نوسانات شدید قیمتی 
ارزهای دیجیتالی در ماه های اخیر گفته اســت که این ارزها خطرناک ترین جا 
برای سرمایه گذاری هستند و توصیه بانک مرکزی به مردم این است که اصلا در 

این بازار سرمایه گذاری نکنند.
به دنبال اعمال محدودیت های جدید اســتخراج ارزهای دیجیتالی در چین، 
صرافــی هیوبی اعلام کرده که حداکثر میزان مجاز اهرم معاملاتی برای کاربران 
چینی خود را کاهش داده است. در انگلیس هم برخی از بانک های این کشور به 
مشتریان خود اعلام کرده اند به دلیل کلاه برداری های صورت گرفته و سواستفاده 
از امکانات معاملات ارزهای دیجیتالی، دارندگان حساب در این بانک ها حق خرید 
و فروش با اســتفاده از پلتفرم های صرافی های ارزهــای دیجیتالی باینانس و 

کراکن را نخواهند داشت.  
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۱۲۹۰ میلیارد دلار 
برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۱.۹۳ درصد کمتر شده است. در حال 
حاضر ۵۱ درصد کل بازار ارزهای دیجیتالی در اختیار بیت کوین و ۱۷ درصد در 
اختیار اتریوم است. بیت  کوین ۱۲ سال پیش توسط گروه گمنامی از معامله گران 

بر بستر بلاک چین ایجاد شد و از سال ۲۰۰۹ معاملات اولیه آن شکل گرفت. 

زهرا جعفری  -   ایده روز  |قائم مقام 
بانک مرکزی با اشاره به رشد اقتصادی مثبت 
کشور در ســال ۱۳۹۹، بر خروج اقتصاد از 
رکود ناشــی از شیوع ویروس کرونا و فشار 

تحریم ها تاکید کرد.
 اکبــر کمیجانی در نشســت دوره ای با 
مدیران عامل نظام بانکی گفت: تلاش های 
رئیس کل ســابق بانک مرکــزی، نقش به 
سزایی در ثبات و آرامش پولی و بانکی کشور 
طی سه سال گذشته و در اوج فشار تحریم ها 
داشــت. وی با اشاره به انتشار گزارش رشد 
اقتصادی ســال ۱۳۹۹ توسط بانک مرکزی 
گفت: خوشبختانه عملکرد اقتصاد کشور در 
سال گذشته فراتر از انتظارات بود و ایران با 
توجه به شیوع ویروس کرونا و فشار تحریم ها 
عملکرد خوبی در مقایســه با کشــورهای 
منطقه و سایر کشــورهای در حال توسعه 

داشته است.
کمیجانی افزود: رشــد اقتصادی کشور 
از فصل دوم ســال گذشــته روند مثبتی را 
در پیــش گرفت و در فصل ســوم و چهارم 
تداوم این روند و بهبود شاخص ها در نهایت 
موجب رشــد اقتصادی مثبت ۳.۶ درصدی 
در سال ۹۹ شد. رشد اقتصادی بدون نفت 

نیز در سال ۹۹ معادل ۲.۵ درصد بوده است 
که در مقایسه با رقم ۱.۱ درصدی سال ۹۸ 

افزایش مطلوبی داشته است. .
قائم مقام بانک مرکزی همچنین افزود: 
خوشبختانه در فصل ســوم و چهارم سال 
گذشته میزان رشد تشــکیل سرمایه ثابت 

که غالباً منفی بوده است مثبت شد.
کمیجانی با اشــاره به ابلاغ شــیوه نامه 
کارت رفاهی و تأمین مالی زنجیره تولید به 
بانک ها گفت: خوشبختانه پس از مصوبه سال 
گذشته دولت در این خصوص زیرساخت های 
لازم فراهم شد و تلاش و اهتمام بانک ها برای 

اجرای مطلوب شــیوه نامه مذکور ضروری 
اســت. وی با تشریح اقدامات بانک مرکزی 
برای تأمیــن ارز کالاهای اساســی و دارو 
گفت: تا کنــون ۶ میلیارد دلار از مجموعه 
۸ میلیارد دلار تکلیف شــده برای واردات 
کالاهای اساسی و دارو در سال جاری توسط 

بانک مرکزی تخصیص داده شده است و از 
ایــن میزان مبلغ ۴.۵ میلیارد دلار از طریق 
درآمدهای نفتی و یا به شکل اعتباری تأمین 
شده است. وی ادامه داد: خوشبختانه تدابیر 
لازم برای تأمین ارز کالاها اندیشیده است.

کمیجانی همچنین گفت: آرامش لازم در 
بازار بین بانکی برقرار است و بانک مرکزی 
اخیراً از طریق اجرای سیاست پولی کنترل 
رشد نقدینگی را در دستور کار داشته است.

کمیجانی در ادامه بر لزوم تداوم رعایت 
بانک ها  سیاستهای احتیاطی رشد ترازنامه 
که از نیمه دوم سال گذشته آغاز شده است 
تاکیــد کرد و با اشــاره بــه وضعیت اضافه 
برداشــت بانک ها گفت خوشبختانه میزان 
اضافه برداشت بانک ها طی ماه های گذشته 
به خوبی کنترل شده است و امکان کاهش 

بیشتر آن نیز وجود دارد.
وی در پایان با اشــاره بــه اجرای قانون 
جدیــد صدور چک از ابتدای ســال جاری 
گفت: با توجه به اتمــام موجودی چکهای 
قدیمی، روند اســتفاده از چک های جدید 
افزایشی بوده و با توجه به اینکه اجرای این 
قانون الزامی اســت بانک هــا باید اهتمام و 
جدیت لازم در این خصوص را داشته باشند.

قائم مقام بانک مرکزی:

تدابیر لازم برای تامین ارز کالاهای اساسی اندیشیده شده است

معاملات بورس در آخرین ماه فصل بهار، تحت تاثیر 
انتخابات ریاســت جمهوری ایران و مذاکرات برجام با 
نوسان همراه بود که در نهایت در اواخر خردادماه و با 
مشــخص نتیجه انتخابات، مسیر این بازار تغییر کرد و 

در مسیر صعود قرار گرفت.
بورس در نخســتین روزهای خردادماه با توجه به 
ارائــه راهکارهای متعدد برای بهبــود وضعیت بازار، 
پیشنهادات ۳+۷ و مصوبان سران قوا معاملات چندان 
معقولی را تجربه نکرد، اکثر کارشناســان علت چنین 
روندی در بازار را ابهام موجود در خصوص برنامه های 
نامزدهای ریاست جمهوری اعلام کردند و معتقد بودند 
در صورت اجرای یکجا و درست پیشنهادات ۱۰ گانه 
در کنار یکدیگر می توان تا حدودی شاهد تاثیرگذاری 
آن بر روند بازار و کاهش هیجان های ایجاد شــده بر 

باشیم. بازار  معاملات 
 پس از فراز و نشیب های زیادی که بورس در چند 
وقت گذشــته تجربه کرده است، بازار از و با مشخص 
شدن اسامی نامزدهای نهایی انتخابات ریاست جمهوری 
با افزایش تقاضا در ســهام شاخص ســاز و بزرگ روبرو 
شــد که این موضوع توانســت روند معاملات این بازار 
را تحت تاثیر قــرار دهد و بار دیگر با توجه به کاهش 
ریســک های اعمال شده در این بازار و بازگشت امید 
به بازار، شــاخص بورس وارد مدار صعودی شد که در 
نتیجــه افزایش قیمت ســهام و ادامــه روند صعودی، 
شــاخص توانست دوباره کانال یک ملیون و ۱۰۰ هزار 

واحد را پس گرفت.

 حذف محدودیت های معاملاتی شرکت های 
کارگزاری و کارکنان آن ها

از ســال ۸۵ تاکنون و براســاس ماده ۳۱ آیین نامه 
معاملات شــرکت بورس اوراق بهــادار تهران مصوب 
شــورای عالی بورس، شرکت های کارگزاری، مدیران و 
پرسنل آنها محدودیت هایی در خرید سهام داشتند اما 
در کنار تلاش و اقدامات متعدد ســازمان بورس برای 
کاهش نوســان های ایجاد شــده، شورای عالی بورس 
جهت اســتفاده شــرکت های کارگزاری از منابع مازاد 
خود برای ســرمایه گذاری در بورس با پیشنهاد هیات 
مدیره سازمان مبنی بر حذف محدودیت های معاملاتی 
شــرکت های کارگزاری و پرســنل آن ها موافقت کرد 
که این موضوع تا حــدودی در افزایش حجم و ارزش 
معامــلات بازار تاثیرگذار بود و بر بازگشــت رشــد به 

معاملات بورس تاثیرگذار شد.

عایدی ســرمایه  بر  مالیات   تصویب طرح 
در مجلس

مجلس در راستای اقدامات انجام شده برای هدایت 
نقدینگی ها به سمت بازارهای مولد از جمله بورس، در 
نشست علنی روز پنجم خرداد ماه، کلیات طرح مالیات 
بر عایدی سرمایه را تصویب کرد که بر اساس این طرح، 
نگهداری دارایی هــای غیر مولد همچون طلا، خودرو، 

مسکن و ارز مشمول مالیات خواهد شد.
اعلام چنین خبری در کنار مشــخص شدن اسامی 
نامزدهای نهایی انتخابات ریاست جمهوری، روند بازار 

را به شدت تحت شعاع خود قرار داد و اکثر کارشناسان 
معتقد بودند، در دستور کار قرار گرفتن چنین اقداماتی 
نشان دهنده حمایت دوباره مسوولان ارشد این کشور 
از بازار ســهام و اعتماد دوباره ســهامداران برای ورود 
ســرمایه های در اختیار خود به این بازار است که این 
موضوع می تواند افق روشــنی را از معاملات بورس در 

کشور ایجاد کند.
در کنار ســهامدارانی که در حال ســرمایه گذاری 
دوبــاره به این بازار بودند، افرادی وجود داشــتند که 
در تکاپوی نتیجه انتخابات ریاست جمهوری و اولویت 
معاملات بــورس در برنامه های کاندیداها بودند که در 
این میان، موضع مثبت کاندیداهای ریاست جمهوری 
در سخنان خود نســبت به بورس باعث شد تا ابهامی 
را که ســهامداران نسبت به بورس و ورود سرمایه های 

خود به این بازار داشتند، کاهش پیدا کند.

 واریــز نقدینگی به صنــدوق تثبیت بازار 
سرمایه تا ۱۱ خرداد ماه

مبهم ترین نکته موجود در معاملات بازار سرمایه در 
خرداد ماه، موضوع واریز باقی مانده نقدینگی به صندوق 
تثبیت بازار ســرمایه بود که در ابتدا تاریخ ۱۱ خرداد 
مــاه به عنوان آخرین مهلت مقــرر برای این پرداخت 
اعلام شــد اما تغییر رییس بانک مرکزی حاشیه هایی 
را بــرای زمان این واریز ایجاد کــرد که در این زمینه 
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:  تغییر 
رییــس بانک مرکزی هیچ ارتباطی بــه تاخیر یا عدم 
واریز منابع مالی به صندوق تثبیت بازار سرمایه ندارد، 
زیرا از زمان »عبدالناصر همتی«  رییس ســابق بانک 
مرکزی دستورات لازم به این بانک ابلاغ شده بود؛ این 
در حالیســت که با توجه به وعده های رییس سازمان 
بورس مبنی بر انجام پیگیری های انجام شده برای واریز 
هر چه زودتر نقدینگی به این صندوق اما تاکنون هیچ 

خبری از زمان دقیق این واریزی اعلام نشده است.

 بازار، تحت تاثیر انتخابات ریاست جمهوری
همچنین به مرور و با نزدیک شدن به تاریخ برگزاری 
انتخابــات ریاســت جمهوری ایران، بــازار تحت تاثیر 

این رویداد مهم سیاســی کشور دچار نوسان شد و تا 
حــدودی بر مدار نزولی قرار گرفت، این در حالیســت 
که با مشخص نتیجه انتخابات ریاست جمهوری ایران، 

شاهد بهبود نتیجه معاملات بازار بودیم.
بهبــود روند معامــلات بورس در چنــد روز اخیر 
ناشــی از آن اســت که ســهامداران امیدوار شده اند 
که بهبود این بازار جزو نخســتین دســتورات »حجت 
الاسلام والمسلمین رئیسی« است.  در این زمینه اکثر 
کارشناســان معتقدند اولویت شخص رییس جمهوری 
حمایت از تولید و کاهش مالیات است، شاخص تولید، 
شاخص بورس محسوب می شود به همین علت با توجه 
به اقداماتی که جزو برنامه های وی قرار گرفته اســت 

بورس به رویه مثبت باز می گردد.

 کمک به سهام کوچکتر شرکت ها
در این زمینه »ســلمان نصیرزاده«، کارشناس بازار 
ســرمایه با اشــاره به روند بورس در خرداد ماه گفت: 
معامــلات بورس در خردادماه را می توان به دو بخش 
تقســیم کرد که نخســتین بخش مربــوط به مباحث 
غیرسیســتماتیک و نکات موثر بنیادی بر روی صنایع 

و شرکت ها است.
وی بــا بیان اینکــه برآیند مجموع مســایلی مانند 
برگزاری مجامع، انتشــار گزارش فصلی و پایان ســال 
مالی شــرکت ها و انتشار گزارشــات ماهانه شرکت ها 
مثبت ارزیابی می شــود، افزود: عملکرد بازار نسبت به 
دو ماه نخست فصل بهار مثبت بود که با توجه به نکات 
بنیادین موثر بر شــرکت ها، بازار روند رو به رشدی را 

در پیش گرفت.
نصیرزاده به مسایلی در راستای اجرای ثبات قوانین 
مانند متقارن کردن دامنه نوســان و تعدیل حجم مبنا 
اشــاره کرد و اظهار داشت: این موضوع باعث کمک به 
سهام کوچکتر شرکت ها در راستای بهبود نقدشوندگی 
بازار بود، به دنبال آن، صنایع کوچکتر بازار که قفل در 
صف فروش بودند و بــازار از یک عدم توازنی رنج می 

برد به سمت شرایط پایدار پیش رفتند.
این کارشــناس بازار ســرمایه تاکید کرد: مباحث 
غیرسیســتماتیک و ثبات قوانین در خرداد ماه کمک 

کــرد تا بازار در محدوده تعادلــی یک میلیون و ۱۰۰ 
هــزار واحد قرار بگیرد و تلاش کنــد تا معاملات بازار 

بعد از ماه ها به تعادل برسد.

 رفع ابهام بازار با نتیجه انتخابات ریاســت 
جمهوری

وی تاکیــد کرد: در معاملات خرداد ماه و در حوزه 
سیســتماتیک با نزدیک شــدن به انتخابات ریاســت 
جمهــوری و برگزاری نشســت های وین در راســتای 
رســیدن به یک نتیجه نهایی برای برجام همراه بودیم.

 این کارشــناس بازار ســرمایه با بیان اینکه نتیجه 
انتخابات ریاســت جمهوری زمینه رفع یک ابهام مهم 
در بازار را فراهم کرد، گفت: بازار بیشتر به دنبال برنامه 
های دولت جدید است تا آنها را برای ماه های بعد در 

معادلات سرمایه گذاری خود بگنجاند.
 نصیرزاده به ادامه نشست ها در حوزه برجام اشاره 
و تاکید کرد: به نظر می رسد در بخش هایی که اختلاف 
نظر وجود داشــت توافقاتی صورت گرفته است اما باز 

هم، هیچ نتیجه نهایی ایجاد نشده است.
این کارشناس بازار سرمایه به قرار گرفتن نرخ ارز در 
محدوده ثبات اشاره تاکید کرد و گفت: در قیت جهانی 
تعادل نسبی را شاهد بودیم اما در مجموع، خرداد ماه 
به عنوان نقطه ای تلقی می شــود که می تواند آغازگر 

و کمک کننده روند متعادل بازار باشد.

 روند معاملات بورس در تیرماه
وی بــه رونــد معاملات بــورس در تیرماه اشــاره 
کرد و گفت: در تیرماه شــرایط بــازار از نظر مباحث 
غیرسیستماتیک، بنیادی و مسایلی که بر روی شرکت 

ها موثر است، در شرایط مناسبی قرار دارد.
 نصیــرزاده با اشــاره بــه اینکه قیمت هــا در اکثر 
صنایع مانند ســیمان، دارو، لاســتیک، فــولاد، کانی 
فلزی، پتروشیمی و پالایشگاه به محدوده ای منصفانه 
رســیده اند، گفت: با توجه به اصلاح شدید قیمت ها و 
ارزش سهام در ماه های گذشته بازار آماده یک حرکت 
مثبت است که کمک تحولات و رخدادهای غیربازاری 
بــه بازار می تواند عاملی بــرای افزایش حجم و ارزش 

معاملات باشد.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: اکنون 
ارزش معامــلات در محدوده چهار تا پنج هزار میلیارد 
تومــان قرار دارد اما تحرکات کمرنگ حقوقی ها و عدم 
تمایل حقیقی ها برای فروش سهام شرایط را برای بهبود 

بازار فراهم کرده است.

 ارزیابی معاملات مثبت بورس در تیر ماه
وی با بیــان اینکه معاملات بورس در تیرماه مثبت 
ارزیابی می شــود، افزود: بازار از بعد تکنیکی به دلیل 
قــرار گرفتن صنایعی مانند پتروشــیمی، پالایشــگاه، 
فلزی برای شکستن روندهای نزولی خود، بهانه خوبی 

را برای رشد دارد.
نصیرزاده اظهار داشت: شاخص بورس آماده حرکت 
در رشد است و در معاملات تیرماه، خوش بین به وقوع 

اتفاقات مثبت در این بازار هستیم.

گره گشایی از کلاف سردرگم بورس در خردادماه

 یک کارشــناس فولاد گفت: با توجه به وضعیتی که 
کشور در تامین ارز مورد نیاز برای صنایع دارد، به طور قطع 
بدون بومی سازی، رسیدن به افق چشم انداز ۱۴۰۴ دور از 

دسترس خواهد بود.
»حسام خوشبین فر« با اشاره به اهمیت صنعت فولاد 
در توسعه اقتصادی کشــور، افزود: صنعت فولاد یکی از 
صنایع استراتژیک محســوب می شود و زیربنای توسعه 

صنایع کشور است.
وی اظهار داشت: اکنون ۶۰۰ صنعت پایین دستی به این 
صنعت بزرگ وابسته اند و به طور قطع تمرکز و برنامه ریزی 
بر روی صنعت فولاد منجر به رونق و پیشــرفت در اکثر 

صنایع کشور خواهد شد.
خوشبین فر با اشاره به سابقه بیش از ۵۰ ساله صنعت 
فولاد کشور، تاکید کرد: یکی دیگر از ابعاد مهم استراتژیک 
صنعت فولاد موضوع اشــتغال زایی است، به گونه ای که 
طبق استانداردهای بین المللی اشتغال زایی در این صنعت 
به نحوی اســت که هر دو فرصت شغلی مستقیم در این 
صنعت، به  طور تقریب ۱۳ فرصت شغلی در سایر زنجیره 
تأمین ایجاد می کند. وی ادامه داد: اگر این روند را تا پایان 
زنجیره تولید کالای نهایی مدنظر داشته باشیم، رقم قابل 

توجهی فرصت شــغلی خواهیم داشت، بنابراین صنایع 
فولادی از بعُد توسعه اجتماعی و شرایط کلان اقتصادی 

یک موتور محرک برای توسعه محسوب می شود.
این کارشناس فولاد با اشاره به این که بومی سازی در 
تجهیزات و قطعات صنعت فولاد به گســترش همه ابعاد 
استراتژیک این صنعت کمک می کند، یادآور شد: با توجه 
به شرایط اقتصادی کشور پاشنه آشیل صنایع بخش های 
ارزبر هســتند، بنابراین توجه به بومی سازی در صنعت با 
توجه به اهمیت و گستره اهمیت آن بر صنایع دیگر هم از 
نظر کاهش هزینه های تولید و به تبع آن کاهش هزینه های 
۶۰۰ بخش صنعتی دیگر موثر است و به دنبال خودتوسعه 
اشتغال زایی و تقویت توان داخل را به دنبال خواهد داشت.

وی با بیان این که در سال های اخیر اقدام های خوبی در 
زمینه بومی سازی در صنعت فولاد انجام شده است، افزود: 
بنا بر اعلام سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( در ۱۱ ماه ســال ۹۹ ارزش بومی سازی 
۱۲ شــرکت بزرگ معدن و صنایع معدنی در حوزه های 
سنگ آهن، فولاد، مس، آلومینیوم و بخش معدن کاری به 

۵۲۴میلیون دلار رسید.
خوشــبین فر اضافه کرد: به عبارت دیگر ۵۲۴ میلیون 

دلار صرفه جویی ارزی در کشــور انجام شده و تجهیزات 
مورد نیاز توسط سازندگان داخلی تامین شده است، این 
در حالی است که برای پارسال ارزش بومی سازی حاصل از 
تولید قطعه و فرایند تولید ۵۰۰ میلیون دلار هدف گذاری 

شده بود و یک اتفاق مهم در صنعت فولاد کشور است.
وی رســیدن به تولید ۵۵ میلیون تن در افق چشــم 
انــداز ۱۴۰۴ را یادآور شــد و گفت: با توجه به وضعیتی 
که کشور در تامین ارز مورد نیاز برای صنایع دارد، به طور 
قطع بدون بومی سازی رسیدن به افق چشم انداز ۱۴۰۴ 

دور از دسترس خواهد بود.
این کارشناس فولادی با اشاره به اقدامات انجام شده 
در این زمینه اظهار داشــت: ایجاد ســامانه طرح جامع 
بومی ســازی فولاد ایران یکی از اقدامات موثری است که 
در واقع یک بانک اطلاعاتی برای تولیدکنندگان فولاد و 
یــک فضای اطلاعاتی برای تامین کنندگان ایجاد کرده و 

موجب شناخت دو طرفه شده است.
وی در عین حال خاطرنشان کرد: نباید فراموش کرد که 
جذب سرمایه گذاری، تقویت فناوری، ارتقای دانش فنی و 
ایجاد بستر مناسب برای توسعه صنایع فولادی، از جمله 
عواملی است که میزان ارزش بومی سازی در این صنعت 

را ارتقا می بخشد.
خوشــبین فر افزود: تقویت صنایع فــولادی در گرو 
بومی سازی است که خود وابسته به توسعه صنایع فولادی 
است، به عبارت دیگر این رابطه دوسویه به موازات یکدیگر 
باید تقویت شوند تا زنجیره ارزش صنایع فولادی تکمیل 
و پتانسیل قدرتمندی برای تزریق به صنایع پایین دستی 

فولاد فراهم شود.
طبق جدیدترین پایش طرح جامع فولاد، ظرفیت های 
ایجاد شــده تا پایان سال ۹۹ شــامل ۳۹.۴ میلیون تن 
ظرفیت تولید شــمش فــولاد، ۳۷.۱۸ میلیون تن آهن 
اسفنجی، ۶۶.۷۵ میلیون تن گندله و ۶۴.۱۱ میلیون تن 

کنسانتره است.
تولید محصولات این زنجیره تا پایان سال ۹۹ مشتمل 
بر تولید ۳۰.۷ میلیون تن فولاد خام، ۳۱.۱۴ میلیون تن 
آهن اسفنجی، ۴۶.۰۶ میلیون تن گندله، ۵۰.۰۶ میلیون 

تن کنسانتره و ۱۰۴.۱ میلیون تن سنگ آهن بود.
برای ایجاد توازن و تحقق برنامه تولید ۵۵ میلیون تن 
فولاد، حدود چهار میلیارد و ۴۳۹ میلیون یورو نیاز است 
که تاکنون حجم قابل توجهی از این میزان سرمایه گذاری، 

تأمین اعتبار شده است.

بومی سازی تنها مسیر تحقق افق چشم انداز ۱۴۰۴ صنعت فولاد است
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۱۰56
شناســنامه بــه شــماره ملــی ۵۵۳۰۰۶۱۵۸۳ متعلــق بــه جمشــید  عابدیــان ســررود  فرزنــد قربانعلــی در 

تاریخ ۱۳۹۹/۱۱/۰۱ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

۱5۰5
ــه  در  گواهینامــه پایــه یــک بــه شــماره ۲۴۳۱۶۱۹۵۷۵ متعلــق بــه علیرضــا اورنگــی فرزنــد هیبــت ال

تاریخ ۱۴۰۰/۰۳/۱۳ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ماشــین بــه شــماره ۳۲ع۸۲۲ایــران ۸۳ کامیــون کشــنده دانــگ فنــگ مــدل ۲۰۰۷ رنــگ ســفید 
بــه شــماره موتــور ۶۹۱۶۶۲۳۳ و شــماره شاســی ۱۷۳۰۰۶۵۲۸  متعلــق بــه هیبــت الــه اورنگــی فرزنــد 
مهدیبــه شــماره ملــی ۲۴۳۱۰۷۲۰۸۸در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۱۳ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.

ــد  ــر زارع فرزن ــه اصغ ــق ب ــماره ۲۴۳۳۱۹۸۱۹۴ متعل ــه ش ــی ب ــماره ۴۹۱ و کارت مل ــه ش ــنامه ب شناس
علــی بــاز در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۰ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــره  فرزن ــوی انجی ــیدجمال صف ــه س ــق ب ــماره ۲۴۳۳۱۰۱۷۳۵ متعل ــه ش ــه ب ــه س ــه پای گواهینام
ــی باشــد. ــاقط م ــار س ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۸ مفق سیدشــکراله در تاری

شناســنامه بــه شــماره ۱۱۰۰ متعلــق بــه علــی مــراد حســینی فرزنــد وفاداربــه شــماره ملــی 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۸ مفق ۲۴۳۰۶۳۲۰۶۳در تاری

۱5۰6
گواهینامــه پایــه ســه و کارت پایــان خدمــت متعلــق بــه ســعید  جبــاری لــک فرزنــد دادرس در تاریــخ 

۱۴۰۰/۰۳/۰۱ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره ۲۲۸۳۱۹۲۲۴۲ و شناســنامه و گواهینامــه پایــه ســه و کارت دانشــجویی متعلــق 
ــده و از درجــه  ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۹ مفقــود گردی ــد ســید احمــد در تاری ــه ســیده فاطمــه موســوی فرزن ب

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه دو  متعلــق بــه محمــد صالــح میرشــائی فرزنــد مســعود در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۲/۰۱ مفقــود 
گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

۱۸66
کارت ملــی ،شناســنامه بــه شــماره ۰۷۴۹۳۹۲۲۹۰ و کارت ماشــین ،گواهینامــه پایــه ســه ،بیمــه نامــه 
ــور  ــماره موت ــران ۵۲۳ ه ۹۹وش ــلاک ۳۶ ای ــماره پ ــوخت،به ش ــی، کارت س ــه فن ــودرو، کارت معاین خ
۱۰FSS۱۴۹۸۶۸۴۴,وشــماره شاســی ۱۹۸۱۰۸۱۳ متعلــق بــه شــعله  خلخالــی فرزنــد احمــد در تاریــخ 

 ۱۴۰۰/۰۳/۳۱مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــر در تاری ــی اصغ ــد عل ــد قرامحمــدي فرزن ــه وحی ــق ب ــه شــماره ۰۰۸۱۶۲۳۹۸۴ متعل ــی ب کارت مل
 ۱۴۰۰/۰۴/۰۱مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

۲۰۰6
کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۳۴۴۸۲۱۸۰ و گواهینامــه متعلــق بــه خانــم نســرین کــی نیــا فرزنــد 
ــاقط  ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۸ مفق ــزرگ در تاری ــا ب ــا اق ــا باب ــید اق س

باشد. می 

کارت ملــی بــه شــماره ۱۶۴۰۰۸۱۸۷۹ متعلــق بــه آقــای عــادل امــان طلــب فرزنــد رســول در تاریــخ 
۱۳۹۹/۱۱/۰۱ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

۲۰۱4
ــخ  ــادی در تاری ــد ه ــدم فرزن ــی اق ــن صراف ــه محس ــق ب ــماره ۰۰۲۴۰۵۶۰۳۰ متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 ۱۴۰۰/۰۴/۰۱به سرقت رفته و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

۲۰۸4

کارت ملــی بــه شــماره ۱۶۹۸۹۱۴۰۰۸ متعلــق بــه جواد جبــارزاده فرزند حســن در تاریــخ۱۴۰۰/۰۳/۱۷  
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۴۳۶۶۳۰۳۶ متعلــق بــه غلامرضــا فیــض خانــی فرزنــد ابولحســن در تاریــخ 
 ۱۴۰۰/۰۳/۱۵مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه  ــق ب ــه شــماره ۰۰۲۰۰۷۹۱۷۶ متعل ــه دو ب ــه پای ــه شــماره ۰۰۲۰۰۷۹۱۷۶ و گواهینام ــی ب کارت مل
ــده و از  ــود گردی ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ مفق ــد علیرضــا در تاری ــاری فرزن ــش پیشــه کن امیرحســین خیراندی

درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۲۲۳۵۱۴۶۹ متعلــق بــه پارســا رادمهــر فرزند مهــرداد در تاریــخ۱۴۰۰/۰۳/۰۱  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۱۷۲۸۹۹۸۳۷۹ متعلــق بــه حمیــد مصطفــی زاده مقــدم فرزنــد محمودعلــی در 
تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۱۵ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۳۲۰۲۰۳۶۹۷ و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره ۰۳۲۰۲۰۳۶۹۷ متعلــق بــه 
ــد حشــمت در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۹ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط  عبــاس اســفندیار فرزن

مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۱۱۶۴۴۸۴۲ متعلــق بــه فریــده ســتاری یوزنــاب فرزنــد ذبیــح الــه در تاریــخ 
 ۱۴۰۰/۰۱/۱۰مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

۲۰۸7

کارت ملــی بــه شــماره ۱۵۷۰۵۴۷۸۱۵ و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره ** متعلــق بــه هــادی حیــدری 
علیا فرزند   محرم در تاریخ ۱۴۰۰/۰۳/۰۳ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره ۲۵۹۲۶۰۱۹۱۰ متعلــق بــه احمــد رجبــی فرزنــد طاهــر در تاریــخ۱۴۰۰/۰۳/۲۰  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۲۰۰۰۰۹۳۶ متعلــق بــه   رضــا عبــادی فرزنــد جعفرعلــی در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  ۱۳۹۹/۱۰/۱۶مفق

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۱۰۰۱۱۲۱۸ و شناســنامه بــه شــماره ** متعلــق بــه پروانــه بــوولای فرزنــد 
محمدجعفــر در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــی در تاری ــد همتعل ــی فرزن ــا مردان ــه محمدرض ــق ب ــماره ۴۳۶۰۱۶۲۸۴۷ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  ۱۴۰۰/۰۴/۰۱مفق

ــه پیکــری  ــن ال ــه عی ــق ب ــه شــماره ۱۷۳۹۵۹۱۵۶۹ متعل ــی ب ــه شــماره ۱۰۱ و کارت مل شناســنامه ب
فرزنــد اورجعلــی در تاریــخ  ۱۴۰۰/۰۳/۱۰مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــردی در تاری ــد خداوی ــی فرزن ــزاد دمیرچ ــه  به ــق ب ــماره ۶۰۲۰۰۳۰۷۴۱ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  ۱۳۹۹/۰۶/۱۲مفق

ــه مرتضــی  ــق ب ــه شــماره *** متعل ــه ســه ب ــه پای ــه شــماره ۵۶۶۰۰۵۶۶۵۲ و گواهینام ــی ب کارت مل
مظفــری فرزنــد میکائیــل در تاریــخ۱۴۰۰/۰۱/۱۵  مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه  ــت ب ــان خدم ــماره *** و کارت پای ــه ش ــنامه ب ــماره ۰۰۵۵۴۷۶۵۴۶ و شناس ــه ش ــی ب کارت مل
شــماره *** و بــرگ ســبز خــودرو بــه شــماره ۴۱م۸۲۱ایــران ۷۸ متعلــق بــه رجــب حســن پــور فرزنــد 

بیرامعلــی در تاریــخ ۱۳۹۹/۱۰/۱۰ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

۲3۰۱
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی ۲۱۲۲۸۴۰۶۳۳ ، شــماره شناســنامه ۶۵ ، تاریــخ تولــد 

ــود  ــخ۱۴۰۰/۰۳/۲۰  مفق ــم در تاری ــد ابراهی ــادی فرزن ــی نصرآب ــوده قربان ــه س ــق ب ۱۳۶۵/۰۵/۰۷ متعل
گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی ۲۱۲۲۸۵۳۵۷۳  متعلــق بــه مریــم مرادعلــی فرزنــد غلامرضــا در 
تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۰ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

۲3۰۲
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی ۲۱۲۲۶۶۵۴۲۴ متعلــق بــه انــوار  اســقاء فرزنــد دوســم در تاریــخ 

 ۱۴۰۰/۰۲/۲۸مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی ۲۱۱۰۴۴۷۰۳۶ متعلــق بــه ســعید ابــری فرزنــد نقــی در تاریــخ 
 ۱۴۰۰/۰۳/۰۱مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند و شناســنامه بــه شــماره ملــی ۵۳۳۸۹۹۴۶۱۵ متعلــق بــه نظــر  شــهرکی فرزنــد 
جــان محمــد  در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۲/۰۲ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــن  ــم علاءالدی ــه ابراهی ــق ب ــی ۲۱۲۲۵۳۶۷۴۸ متعل ــماره مل ــه ش ــنامه ب ــی هوشــمند و شناس کارت مل
فرزنــد علــی در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۹ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

۲5۰۱
کارت ملــی و گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره ۱۲۸۷۶۵۸۰۸۳   متعلــق بــه بهــرام  بهــروزی اصفهانــی  فرزند 
مهــدی و کارت ماشــین ســواری پرایــد تیــپ*۱۳۲ مــدل۱۳۸۹ رنــگ نقــره ای/متالیــک  بــه شــماره پــلاک 
۵۳ایــران۴۲۹ل۹۱ بــه شــماره موتــور۳۴۱۵۲۴۰ و شــماره شاســیS۱۴۲۲۲۸۹۱۵۱۴۰۴ بــه نــام ســهیلا 

منوچهری در تاریخ ۱۴۰۰/۰۳/۳۰ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

۲5۰3
شناســنامه متعلــق بــه ســید مجتبــی  موســویان فرزنــد ســید امــرالله در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۵ مفقــود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ماشــین  و بیمــه نامــه ماشــین  و ســند معاینــه فنــی وســائط نقلیــه متعلــق بــه هوشــنگ گل 
گویــی فرزنــد حســن در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۳۱ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۱۹۷۲۳۴۱۵۴۵ و گواهینامــه پایــه یــک و کارت هوشــمند راننــدگان و 
ــخ  ــد احمــد در تاری ــور فرزن ــی عمــل پ ــه مجتبــی طلای ــق ب ــان خدمــت و ۱۰ قطعــه عکــس  متعل پای

ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ۱۴۰۰/۰۳/۳۱ مفق

ــخ۱۴۰۰/۰۳/۳۰   ــه در تاری ــید جمع ــد س ــرفی فرزن ــل اش ــید جمی ــه س ــق ب ــه دو متعل ــه پای گواهینام
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۴۶۸۹۲۴۵۷۲۱ متعلــق بــه ســوگلی ســلطانی قلعــه فرزنــد حبیــب الله در تاریــخ 
۱۴۰۰/۰۳/۰۱ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد ســید محمــود در  ــه ســید مجیــد مومــن زاده فرزن ــق ب ــو کارت ماشــین  متعل ــه دو ب گواهینامــه پای
تاریــخ ۱۴۰۰/۰۱/۰۱ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه  متعلــق بــه غلامحســین نــوری  فرزنــد منوچهــر  در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۶ مفقــود گردیــده و 
از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۱۷۵۷۶۲۶۱۵۸ و کارت معافیــت متعلــق بــه پیمــان چهــار لنگــی  فرزنــد عبــد 
علــی در تاریــخ ۱۳۹۹/۰۴/۱۳ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــده و از  ــود گردی ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۶ مفق ــن در تاری ــد حس ــوروزی فرزن ــا ن ــه مهس ــق ب ــنامه متعل شناس
درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه و کارت باشــگاه ۱۰ عــدد و کارت لیــگ فوتبــال متعلــق بــه علــی  نــوری  فرزنــد غلامحســین 
در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۶ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

 یک میلیون تن چغندرقند پائیزه در کشور برداشت شد
مجــری طرح چغندر قند گفت: یک میلیون تن چغندرقند پائیزه در کشــور 

برداشت شد.
مجری طرح چغندرقند با بیان اینکه: ۱۰۳ هزار هکتار چغندر بهاره تاکنون در 
کشور کشت شده که بخشی از آن با تنش خشکسالی و کم آبی روبرو است، گفت: 
در سال جاری با توجه به اعلام به موقع قیمت خرید تضمینی چغندرقند و استقبال 
کشاورزان از کشت چغندر بهاره، در ابتدای فصل کشت کارخانه های قند نزدیک به 

۱۱۰ هزار هکتار قرارداد کشت با کشاورزان منعقد کردند.
پیمان حصادی افزود: با این وجود به دلیل بروز بی ســابقه خشــکی در کشور 
و کمبود شــدید منابع آبی، چغندرکاران بخشــی از قراردادهای کشت خود را با 

کارخانه های قند فسخ کردند و سطح کشت نسبت به قراردادها کاهش یافت.
وی پیش بینی کرد: عملکرد تولید چغندرقند بهاره در واحد سطح با توجه به 

خشکسالی سال جاری آن گونه که در ابتدای فصل انتظار می رفت، نباشد.
حصادی درباره کشت پاییزه چغندرقند در سال زراعی ۱۴۰۰-۱۳۹۹ نیز یادآور 
شــد: در ســال زراعی جاری ۲۷ هزار هکتار چغندر پاییزه در کشور کشت شد و 
استان های خوزستان با ۱۸ هزار هکتار و گلستان با ۴۴۰۰ هکتار بیشترین سطح 

کشت چغندرقند را به خود اختصاص داده اند.
وی با بیان این که برداشت چغندر پاییزه از مزارع آغاز شده است، اذعان داشت: 
تاکنون نزدیک به ۱۵ هزار هکتار چغندرقند پاییزه از مزارع برداشت شده و کشاورزان 
نزدیک به یک میلیون تن چغندرقند تولید شده را به کارخانه های قند تحویل داده اند.

 ۱۲۱ هزار تن گندم از کشاورزان کرمانشاهی خریداری شد
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی کرمانشــاه با اشاره به اینکه روند خرید گندم 
از کشــاورزان اســتان ادامه دارد، اعلام کرد تاکنون بیش از ۱۲۱ هزار تن گندم از 

کشاورزان کرمانشاهی به صورت تضمینی و توافقی خریداری شده است.
»ماشاالله ارویسی« افزود: از ابتدای فصل برداشت گندم در استان کرمانشاه تاکنون 
بیش از ۱۲۱هزار و ۲۶۷ تن گندم مازاد بر نیاز کشــاورزان کرمانشاهی خریداری 
شده که از این مقدار بیش از ۷۰ هزار و ۴۰۳ تن به صورت تضمینی و بیش از ۵۰ 
هزار و ۸۶۳ تن نیز به صورت توافقی تحویل مراکز خرید سطح استان شده است.

وی اظهار داشت: این مقدار خرید تضمینی گندم در حال حاضر توسط ۶ مرکز 
دولتی، ۳۲ سیلوی بخش خصوصی و پنج مرکز مباشر تعاونی روستایی با نرخ مصوب 

۵۰ هزار ریال به ازای هر کیلوگرم گندم، انجام می شود.
ارویسی تعداد کل مراکز خرید تضمینی سطح استان را ۶۱ مرکز شامل هفت 
مرکز دولتی، ۴۰ ســیلوی بخش خصوصی و ۱۴ مرکز مباشرین تعاونی روستایی 
اعلام کرد و اظهار داشت: به استثنای شهرستان سنقر و کلیایی  که هنوز برداشت 
گندم آغاز نشده، تمام مراکز خرید تضمینی در سطح استان فعال و آماده دریافت 

محموله های گندم کشاورزان هستند.
وی در خصوص پرداخت مطالبات کشــاورزان نیز گفت: تمام کشاورزانی که تا 
تاریخ ۲۳ خرداد ماه گندم خود را تحویل مراکز خرید تضمینی داده اند ۱۰۰ درصد 

مطالبات خود را دریافت کردند.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی کرمانشاه افزود: با تلاش همکاران ما در مجموعه 
شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران تاکنون بیش از ۱۰۵ میلیارد و ۴۸۵ 
میلیون تومان از طریق بانک عامل به حساب کشاورزان کرمانشاهی واریز شده است.

فاطمه صغری حجازی امیری  -   ایده روز  | 
رئیس ســازمان تحقیقــات و آموزش و 
ترویج کشــور گفت: در ۳ سال اخیر سالانه 
۱۰۰ میلیون دلار واردات بذر به کشور انجام 
می شود که باید با تقویت تولید داخلی ارزبری 

را در این حوزه کاهش دهیم.
 ســید باقر محمودی در مراســم افتتاح 
ایستگاه ملی تحقیقات سیب زمینی در اردبیل 
اظهــار کرد: با توجه به موقعیت اســتثنایی 
استان اردبیل در تولید سیب زمینی در کشور 
که جز دو اســتان برتر کشور است، قرار شد 
تا ایستگاه ملی تحقیقات سیب زمینی در این 
اســتان راه اندازی شود تا از ثمره و نتیجه آن 

کشاورزان و تولیدکنندگان بهره ببرند.
وی ضرورت تقویت تولید داخلی را به ویژه 
در حوزه بذر یادآور شد و تصریح کرد: هر چند 
عملکرد تولید سیب زمینی در استان اردبیل 
بالاتر از میانگین جهانی و ملی است اما جای 
تأسف دارد که با این میزان تولید ما همچنان 

واردکننده بذر سیب زمینی هستیم.
قائم مقــام و رئیس ســازمان تحقیقات 
و آمــوزش و ترویــج کشــور ظرفیت تولید 
ســیب زمینی را بیش از ۹۵۰ هزار تن اعلام 
کرد و گفت: این میزان تولید با بیلان واردات 
بذر به کشور همخوانی ندارد که ضروری است 
این مرکز تحقیقاتی تدبیری و فکری درست 

در این زمینه بیندیشد.
محمــودی افزود: ما بایــد در کنار تولید 

محصولات استراتژیک و حتی صادرات آن به 
زنجیره ارزش افزوده در این بخش توجه کنیم 
تا با بیشترین بهره وری و ارزش افزوده تولید و 

صادرات محصولات به انجام برسد.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود 
خاطر نشان کرد: سازمان تحقیقات و آموزش 
و ترویــج کشــاورزی یکی از ســازمان های 
قدیمی کشور است که در قالب ۲۰ مؤسسه 
تحقیقاتی ســعی دارد تا فعالیت های خود را 
ادامه داده تا با همراهی دو هزار کارشناس در 

حوزه تحقیقات و پژوهش بتواند پاسخگوی 
نیاز بخش کشــاورزی باشد. محمودی اضافه 
کرد: ۲۰ مؤسسه تحقیقاتی عملًا در استان ها 
با شعبات مختلف به کشاورزان ارائه خدمات 
می کنند که قطعاً در بخش سیب زمینی نیز 
این ارزیابی ها و نتیجه تحقیقات و بررسی ها 

در اختیار کشاورزان قرار می گیرد.
وی بیان کرد: هر چند در اســتان اردبیل 
هفت رقم بذر سیب زمینی تولید شده اما جالب 
اینکه حتی یک متر مربع زمین در این استان 

زیر کشت این ارقام نرفته که این موضوع خود 
جای تأمل و بحث دارد.

محمودی ضرورت جلوگیری از خروج ارز و 
تولید ارقام داخلی را در محصول سیب زمینی 
و سایر محصولات صیفی و سبزی یادآور شد 
و ادامــه داد: حلقه مفقــوده در این حوزه و 
فعالیت مراکز تحقیقاتی بحث اقتصادی است 
که ما تلاش می کنیم تا اولین مرکز تحقیقات 
اقتصادی و اجتماعــی را در تهران راه اندازی 
کنیم تا متناسب با ارزش افزوده و بهره بیشتر 

برای کشاورزان این مراکز ارقام خود را تولید 
و معرفی کنند.

وی در ادامه اظهــار کرد: در کنار احیای 
زنجیره تولید و همچنین تکثیر و اســتفاده 
ارقام مختلف در اســتان های کشور ضرورت 
دارد به تناســب تولید ارقام بذر در استان ها 
بیشــترین ارزش افزوده نصیب آن استان ها 
شــود به گونه ای که در حــال حاضر به رغم 
تولید بذر در اســتان اردبیل بیشترین بهره 
را از تکثیر، اصلاح و بازاریابی آن استان هایی 
نظیر اصفهــان می برند. محمودی به گردش 
مالی صنعت بذر را بسیار مطلوب ارزیابی کرد 
و گفت: بعد از اسلحه و مواد مخدر، صنعت بذر 
سومین صنعت سودآور در دنیاست که ما باید 
از این ظرفیت اقتصادی در تولید و عرضه بذر 
متنوع استفاده کنیم. وی تصریح کرد: در سه 
ســال اخیر سالانه ۱۰۰ میلیون دلار واردات 
بذر به کشور انجام شده که این میزان واردات 
بذر حتی دو برابر میزان هزینه کرد سازمان در 
طول سال برای کارکنان بوده که باید در این 

زمینه تدبیری درست بیندیشیم.
محمودی افزود: در سطح دنیا نه تنها دولت 
تولیدکننــده بذر و عرضه کننده آن نیســت 
بلکــه بخش خصوصی به ویژه شــرکت های 
دانش بنیــان در ایــن چرخه وارد شــده و 
فعالیت های خوبــی را انجام می دهند که ما 
قطعاً با حمایت از شرکت های دانش بنیان سعی 

خواهیم کرد تا آنها را وارد این چرخه کنیم.

معاون سازمان تحقیقات و آموزش و ترویج کشور: 

سالانه ۱۰۰ میلیون دلار واردات بذر به کشور انجام می شود

پایان طرح تعیین حدود اراضی تا شهریور ماه
رئیس سازمان جنگل ها ، مراتع و آبخیزداری از پایان 
طرح کاداســتر اراضی کشور در شهریور ماه سال جاری 

خبر داد.
 مســعود منصور در مراسم امضای تفاهم نامه ای با 
موضوع پیشگیری و تشــدید مبارزه با قاچاق کالاهای 
مرتبط با جنگل )چوب و...( با ســتاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز به اهمیت جنگل ها در حفظ و تامین آب، 
جلوگیری از گرد وغبار، تولید اکسیژن و تامین معیشت 
خانوارهای ساکن در آن مناطق اشاره کرد و گفت: تغییر 
اقلیم، خشکسالی، کاهش باران، وقوع آفات، حریق، طرح 
های توســعه بدون توجه به  مسائل زیست محیطی به 
جنگل ها آسیب می زنند و اگر قرار باشد با دست انسان 
هم تخریبی صورت بگیرد بعد از آن قاچاق شــود؛ این 
موضوع قابل چشم پوشی نیست و باید با آن مبارزه کرد.

وی ادامه داد: برای کاهش قاچاق محصولات مرتبط 
با جنگل ها باید چند اقدام انجام شود. اول اینکه بایستی 
کار فرهنگی صورت گیرد. یعنی فرهنگ حفاظت از منابع 

طبیعی در بین مردم جا بیفتد. اقدام دیگر اجرای طرح 
کاداستر )طرح تعیین حدود اراضی( است. جهش اساسی 
در کاداستر اتفاق افتاد و در سال ۱۳۹۹  کاداستر بیش 
از ۵۵ میلیون هکتار اراضی کشــور انجام شد. تا پایان 

شــهریورماه سال جاری نیز کاداستر کل کشور به پایان 
می رسد. رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشــور اضافه کرد:اقدامات  مبتنی بر دولت الکترونیک 
نیز از جمله راه کارهای کاهش قاچاق است. که در این 

خصوص سازمان جنگل ها اقداماتی انجام داده است و از 
جمله این اقدامات می توان به راه اندازی اتوماسیون ملی 
اشاره کرد. بنابراین تمام واحدهای استانی و شهرستانی 
در قالب این اتوماسیون مکاتبات خود را انجام می دهند.

وی با اشــاره به اینکه مشارکت مردم نقش کلیدی 
در کاهش قاچاق محصولات مرتبط با جنگل ها را دارد، 
گفت: تعاونی ها و تشکل ها مرتبط با منابع طبیعی در 

سال ۱۳۹۹ نسبت به سال ۱۳۹۸؛رشد داشته اند.
منصور همچنین تشدید اقدامات حفاظتی ، ساماندهی 
تجهیزات، پوشش و محل خدمت ماموران حفاظتی یگان 
را نیــز از راهکارهای دیگر کاهش قاچاق در این بخش 
دانســت.  در ادامه این مراسم علی مویدی خرم آبادی،  
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز با بیان اینکه 
هجوم انســان به طبیعت زیاد شــده  و همه دنیا با این 
موضوع مواجه هستند، اظهار کرد: میزان تخریب طبیعت 
در  ایران نســبت به کشورهای دیگر بیشتر بوده و این 

موضوع نگران کننده است و باید به آن توجه کرد.
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۲5۰7
شناســنامه بــه شــماره ۶۱۸ و کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ۱۲۸۸۴۰۶۷۹۷ و گواهینامــه پایــه دو بــه 
ــخ  ــیدتقی در تاری ــد س ــان فرزن ــوی فروش ــادات مصطف ــرا الس ــه زه ــق ب ــماره ۱۲۸۸۴۰۶۷۹۷ متعل ش

 ۱۴۰۰/۰۳/۰۱مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــد  ــه سیدهاشــم قریشــی خوراســگانی فرزن ــه شــماره ۱۲۹۱۷۳۸۵۸۴ متعلــق ب کارت ملــی هوشــمند ب
ســیدمیرزا در تاریــخ ۱۳۹۹/۱۱/۰۲ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ۱۲۷۰۱۴۰۲۴۸ متعلــق بــه اعظــم ربانــی فرزنــد مصطفــی در تاریــخ 
 ۱۳۹۹/۰۷/۱۷مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــتی فرزن ــیری ورنامخواس ــرا ش ــه زه ــق ب ــماره ۱۱۷۱۳۴۶۵۸۱ متعل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
ــی باشــد. ــاقط م ــار س ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۰ مفق حســینقلی در تاری

۲5۰۸
کارت ملــی بــه شــماره ۱۲۸۰۸۲۷۵۷۲ متعلــق بــه بتول شــیران فرزند جمشــید در تاریــخ۱۴۰۰/۰۲/۰۱  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
 
مجــوز حمــل ســلاح ) بــه شــماره ملــی   ۱۲۸۶۱۰۶۴۱۹  ( متعلــق بــه بهــرام  نــوروزی فرزنــد علیرضــا 

در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۰۱ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۱۲۸۵۳۳۹۵۹۲ متعلــق بــه آرش  شــیرانی فرزنــد جــواد در تاریــخ۱۴۰۰/۰۱/۰۱  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۱۲۹۳۱۸۶۷۵۹ متعلــق بــه امیــر  مانیــان  فرزنــد حســن در تاریــخ۱۴۰۰/۰۳/۰۱  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۶۵۷۹۹۲۴۷۹۹ متعلــق بــه عیســی  رحیمــی فرزنــد یوســف در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  ۱۴۰۰/۰۳/۲۹مفق

ــد ناصــر در تاریــخ  ــادی فرزن ــه مهــدی نصــری نصرآب ــه شــماره ۱۱۳۰۰۴۸۸۰۲ متعلــق ب کارت ملــی ب
 ۱۳۹۹/۱۰/۰۱مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

۲6۰۲
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی ۰۹۲۲۳۰۶۰۷۹ و بــرگ ســبز خــودرو بــه شــماره پــلاک ۷۸ 
ط ۳۱۷ ایــران ۳۶ بــه شــماره شاســی IRFC۱۳۱V۰۴۴۴۹۴۷۶۰ وکارت ماشــین بــه شــماره پــلاک  
۷۸ ط ۳۱۷ ایــران ۳۶ و سندماشــین بــه شــماره پــلاک ۷۸ ط ۳۱۷ ایــران ۳۶ متعلــق بــه آقــای میــلاد 
ــده و از درجــه اعتبــار ســاقط  ــد محمدمهــدی در تاریــخ۱۴۰۰/۰۱/۰۱ مفقــود گردی جعفــری راد فرزن

می باشد.

۲9۰۱
ــی  ــه کدمل ــد ب ــد محم ــاری فرزن ــنی س ــرا ابوالحس ــم زه ــه خان ــق ب ــماره ۸ متعل ــه ش ــنامه ب شناس

۱۲۶۳۰۹۸۴۷۹در تاریخ ۱۳۹۸/۰۱/۰۱ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ســوخت موتــور و ماشــین و بیمــه ی ماشــین و کارت ماشــین بــه شــماره پــلاک ۳۳/۹۱۲ب۷۱ و 
ــه آقــای   ــور ۱۲۴K۰۱۸۹۳۱۷متعلــق ب شــماره شاســی NAAM۱۱CA۱DH۳۱۷۸۴۸ و شــماره موت
ــد محمــد در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۸ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط  ابولفضــل درامامــی فرزن

مــی باشــد.

کارت ســوخت موتــور بــه پــلاک ۱۳۷/۷۳۸۹و شناســنامه بــه شــماره ۰۳۷۱۶۹۲۶۳۶  متعلــق بــه آقــای 
ــار  ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۸ مفق ــل در تاری ــد ابوالفض ــی فرزن ــین درامام امیرحس

ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۶۷۰۴۳۵۴۲ متعلــق بــه آقــای روح الــه  صائمــی فرزنــد غلامرضــا در تاریــخ 
 ۱۴۰۰/۰۱/۰۱مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۵۲۵۷۸۳۹۹ متعلــق بــه آقــای علیرضــا پــورزادی فرزنــد محمدرضــا در تاریــخ 
 ۱۳۹۹/۱۲/۲۵مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه دو  و کارت ملــی بــه شــماره ۰۶۲۲۱۹۷۷۷۰ و عابربانکهــای ملی،سامان،مســکن،صادرات 
ــود  ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۹ مفق ــراد در تاری ــد خدام ــدی فرزن ــی  امج ــی مرتض ــای عل ــه آق ــق ب ــت متعل و مل

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــدون  در تاری ــد فری ــزادی  فرزن ــرا  خان ــه زه ــق ب ــماره ۰۴۳۰۰۳۹۶۲۱ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  ۱۴۰۰/۰۲/۲۹مفق

ــخ  ــا  در تاری ــی الرض ــد موس ــوری  فرزن ــه  ن ــه حنان ــق ب ــماره ۰۲۰۳۳۷۸۴۵۸ متعل ــه ش ــنامه ب شناس
ــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد. ۱۴۰۰/۰۲/۲۹ مفقــود گردی

ــخ  ــلم در تاری ــد مس ــوری  فرزن ــا  ن ــوس الرض ــه م ــق ب ــماره ۰۴۳۹۶۳۵۶۹۱ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  ۱۴۰۰/۰۲/۲۹مفق

ــخ  ــض الله  در تاری ــد فی ــاری  فرزن ــهرام  غف ــه ش ــق ب ــماره ۰۰۷۵۴۱۵۶۶۶ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ۱۴۰۰/۰۱/۰۱ مفق

 
۲9۰۲

ــخ  ــد اردشــیر در تاری ــان  فرزن ــه اندرانیــک  هیربدری ــق ب ــه شــماره ۰۰۲۰۵۷۴۴۰۱ متعل ــی ب کارت مل
۱۳۹۹/۰۷/۱۰ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــم در  ــد هاش ــات فرزن ــلم بی ــه مس ــق ب ــه متعل ــه بیم ــماره ۶۴۷۰۰۴۲۲۳۶ و دفترچ ــه ش ــنامه ب شناس
تاریــخ ۱۴۰۰/۰۲/۱۱ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

شناســنامه بــه شــماره ۰۰۲۱۱۰۵۶۹۳ متعلــق بــه میثــم رنــج دیــده فرزنــد مهــدی در تاریــخ 
ــد ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  ۱۴۰۰/۰۳/۲۵مفق

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۱۶۹۰۸۲۱۱ متعلــق بــه آریــن ســلیمی فرزنــد همایــون در تاریــخ 
ــد ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ۱۳۹۹/۰۵/۰۱ مفق

ــخ  ــن در تاری ــد محس ــدی فرزن ــن محم ــی دی ــه عل ــق ب ــماره ۰۰۱۸۷۹۷۷۱۷ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــار ســاقط مــی باشــد ــده و از درجــه اعتب ۱۳۹۹/۰۶/۰۸ مفقــود گردی

ــخ  ــنعلی در تاری ــد حس ــری فرزن ــه  عام ــه محبوب ــق ب ــماره ۰۰۷۲۹۱۹۹۴۹ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  ۱۴۰۰/۰۲/۰۱مفق

کارت ملــی بــه شــماره ۲۷۲۰۷۰۲۵۲۸ و شناســنامه متعلــق بــه لیــلا همتــی فرزنــد فیــض الــه در تاریــخ 
 ۱۴۰۰/۰۳/۰۱مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــه شــماره ۲۰ایــران ۶۱۱ص۱۳ و بیمــه نامــه  ــه کدملــی۲۹۳۹۶۷۸۴۳۱ و کارت ماشــین ب گواهینامــه ب
ــخ  ــار در تاری ــد مخت ــه محمــد ســعید خســروی فرزن ــق ب ــی متعل ــه فن و کارت ســوخت و ســند معاین

۱۴۰۰/۰۳/۲۰ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

کارت ملــی بــه کــد ۰۰۶۴۷۹۹۲۱۲ و گواهینامــه متعلــق بــه مهــدی عباســی فرزنــد قربانعلــی و کارت 
ــار ســاقط  ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۹ مفق ــران۱۵۱م۳۲ تاری ــه پلاک۱۱ای ســوخت ب

مــی باشــد

شناســنامه و کارت ملــی بــه شــماره ۴۴۳۰۴۹۱۱۹۴ متعلــق بــه بتــول صــف شــکن فرزنــد ســید عبــاس 
در تاریــخ۱۴۰۰/۰۳/۰۱  مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

گواهینامــه بــه شــماره ۱۷۴۳۶۸۱۶۰۷ و کارت موتــور بــه شــماره ۱۴۲ایــران ۵۸۸۳۵ متعلــق بــه علیرضــا 
جاســمی راد فرزنــد ناصــر در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۸ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــد  ــی فرزن ــین خان ــی حس ــه امیرعل ــق ب ــماره ۵۳۸۹۵۱۷۳۳۴ متعل ــه ش ــی ب ــنامه و کارت مل شناس
ــی باشــد ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۱۸ مفق ــی در تاری قدیرعل

کارت ملــی بــه شــماره ۰۴۵۲۲۴۳۲۳۸ متعلــق بــه مهــدی شــقاقی فرزنــد حســین در تاریــخ 
ــد ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ۱۴۰۰/۰۲/۰۱ مفق

کارت ماشــین بــه شــماره ۵۵ایــران ۵۳۱ب۶۱ و کارت ســوخت  متعلــق بــه صدیقــه قــره داغــی فرزنــد 
قاســم بــه کــد ملــی۰۰۶۴۸۲۵۴۸۵ در تاریــخ۱۴۰۰/۰۳/۲۹  مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد

۲9۰3

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۲۲۵۵۸۸۹۶ متعلــق بــه دریــک اســتپانیان دره شــامی فرزنــد واهــه در تاریــخ 
 ۱۳۹۹/۱۲/۱۰مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــر در تاری ــین اصغ ــد حس ــی فرزن ــال رفیع ــه دانی ــق ب ــماره ۰۰۷۹۳۴۶۶۰۱ متعل ــه ش ــنامه ب شناس
ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب ۱۴۰۰/۰۳/۱۵ مفقــود گردی

ــخ  ــد ابوالفضــل در تاری ــت خــواه فرزن ــه هاشــم نظاف ــق ب ــه شــماره ۱۴۶۵۹۷۶۷۳۶ متعل ــی ب کارت مل
 ۱۴۰۰/۰۱/۰۱مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

۲9۰4

شناســنامه بــه شــماره ۸۰۹۸۵ و کارت ملــی  و گواهینامــه رانندگــی و گذرنامــه و عقدنامــه متعلــق بــه 
ــود  ــخ۱۳۹۰/۰۱/۰۱  مفق ــی ۰۰۳۱۸۱۲۷۱۶ در تاری ــه شــماره مل ــد هوشــنگ ب ــرام محمدرضــا فرزن به

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی و گواهینامــه رانندگــی  و کارت موتورســیکلت بــه شــماره پــلاک ۱۲۶ایــران۳۱۷۹۷ و کارت 
ماشــین و بیمــه نامــه بــه شــماره پــلاک ۶۶ایــران۲۸۸و۴۴ و کارت شناســایی متعلــق بــه مهــدی افشــار 
برنــا فرزنــد محمــد بــه شــماره ملــی ۰۰۵۷۱۳۸۴۴۳ در تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۷ مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

4۰۱۱

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی ۳۸۳۰۱۴۷۵۰۳ متعلــق بــه شــیدا نجارپــور فرزنــد اســماعیل در 
تاریخ ۱۴۰۰/۰۳/۱۰ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

5۱۱۱

کارت ملــی بــه شــماره ۳۹۶۲۶۰۷۰۰۵ متعلــق بــه الهــام ســیاوش فرزنــد احمــد در تاریــخ۱۴۰۰/۰۳/۲۶  
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــف  ــه یوس ــق ب ــدد متعل ــماره ۲ع ــه ش ــک ب ــر بان ــماره ۴۸۶۰۳۳۶۵۳۴ و کارت عاب ــه ش ــی ب کارت مل
ــار  ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ ۱۴۰۰/۰۳/۳۰ مفق ــر در تاری ــی اکب ــد عل ــه فرزن ــاش محل خوشــرو ب

ســاقط مــی باشــد.

55۰۲

ــم در  ــد کاظ ــاده فرزن ــان حســن کی ــدر اکبری ــه حی ــق ب ــماره ۲۲۷۹۶۲۳۹۱۹ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
تاریخ ۱۳۹۹/۱۲/۱۷ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

5554

کارت ملــی بــه شــماره ملــی ۰۹۴۲۱۰۳۶۷۱ متعلــق بــه حمیــد  صادقــی  فرزنــد علــی اکبــر در تاریــخ 
 ۱۴۰۰/۰۳/۱۵مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

66۰۲

کارت ملــی بــه شــماره ۴۲۰۸۱۲۴۱۶۴ متعلــق بــه فرهــاد فقیرنــژاد فرزنــد ابــو در تاریــخ۱۴۰۰/۰۳/۲۸  
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مهدی محرری -   ایده روز  | مدیرعامل 
شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران 
)توانیر( گفت: امروز ۲۰ پروژه انتقال و فوق 
توزیع برق در ۶ اســتان با اعتباری افزون بر 
۸۵۷ میلیارد تومان به بهره برداری می رسد.

این  افزود:  زاده«  »محمدحســن متولی 
پروژه ها در اســتان های کرمان، خوزستان، 
آذربایجان شــرقی، اردبیل، کهگیلویه وبویر 
احمد و بوشــهر با اعتباری افزون بر۸۵۷.۲ 

میلیارد تومان به بهره برداری می رسند.
وی ادامه داد: سه پروژه از این میان شامل 
نیروگاه مقیاس کوچک هشت مگاواتی توسط 
بخش خصوصی، یک پست موقت ۱۳۲.۲۰ 
کیلوولت و کلیدخانه ۲۲۰ کیلوولت پســت 
پاریز در برق منطقــه ای کرمان در مجموع 
با هزینه ۲۰۲ میلیارد تومان به اجرا درآمده 

است.
مدیرعامل توانیر خاطرنشان کرد: همچنین 
پروژه های خط ۱۳۲ کیلوولت شاهد-بهمئی 
به طول ۹۰ کیلومتر، پست ۱۳۲.۲۰ کیلوولت 
بهمئی، فیبر نوری خط بهمن- مختار- یاسوج، 
پســت ۱۳۲.۳۳کیلوولت دهدشت)موبیل(، 
افزایــش ظرفیــت ترانس پســت ۱۳۲.۳۳ 
کیلوولت آنزان، افزایش ظرفیت ترانس پست 
۱۳۲.۳۳ کیلوولــت سرچشــمه، خط ۱۳۲ 

کیلوولت چهار مداره شیبان به رینگ اهواز، 
افزایش ظرفیت پســت ۱۳۲.۳۳  کیلوولت 
دیمچه از ۱۶ به ۳۰ مگاولت آمپر، فاز نخست 
پســت ۱۳۲.۳۳  کیلوولت میداوود، ورود و 
خروج خط ۱۳۲ کیلوولت پیروزان- بقایی در 
پست خزامی توسط برق منطقه ای خوزستان  
و با اعتباری افزون بر ۳۰۰ میلیارد تومان به 

اجرا درآمده است.
به گفته متولی زاده، پست ۶۶.۲۰ کیلوولت 
هلیله و خط ارتباطی آن، افزایش ظرفیت و 
تغییر سطح ولتاژ ترانس سوم پست ۶۳.۲۰ 
بهمنی بوشــهر، افزایــش ظرفیت خط ۶۳ 
کیلوولــت برازجان- فرهنــگ به طول ۱۵ 
کیلومتر و ورود و خروج خط ۴۰۰ کیلوولت 

پــارس- عسلویه-کوشــکنار در کلیدخانه 
نیروگاه عسلویه توسط برق منطقه ای فارس 
و با هزینه ۸۵ میلیارد تومانی اجرا شده است.

وی خاطرنشان کرد: دو پروژه شامل پست 
۲۳۰.۶۳ کیلوولــت خلخــال و نیروگاه ۱۵ 
مگاواتی توسط بخش خصوصی نیز در برق 
منطقه ای آذربایجان با اعتباری بیش از ۲۷۰ 

میلیارد تومان اجرا شده است.
سومین مرحله پویش که از نیمه دوم سال 
۹۸ مرحله نخســت آن آغاز شده بود امسال 
و در آخرین ســال کاری دولت تدبیر و امید 

پیگیری شد.
این مرحله از ابتدای امســال تاکنون هر 
هفته شاهد افتتاح طرح های متعدد در صنعت 

آب و برق بوده است.
در نیمه دوم سال ۹۸، تعداد ۲۲۷ پروژه 
با سرمایه گذاری ۳۳ هزار میلیارد تومانی به 
ثمر رسید که آخرین پروژه ها در ۲۰ اسفند 

همان سال افتتاح شد.
سال ۹۹ نیز این پویش با ابعاد بزرگتری 
شروع و در ابتدای سال اعلام شد ۲۵۰ طرح با 
سرمایه گذاری ۵۰ هزار میلیارد تومان افتتاح 
می شــود، اما با استقبالی که به وجود آمد و 
ظرفیتی که تا پایان سال وجود داشت، تعداد 
۳۰۷ طرح با سرمایه گذاری ۸۱ هزار میلیارد 

تومان به ثمر رسید.
از جمله این طرح ها ۱۴ سد بزرگ مخزنی، 
۱۴ نیروگاه، ۳۰ نیروگاه مقیاس کوچک، ۲۵ 
نیروگاه تجدیدپذیر، ۹ تصفیه خانه آب، ۱۳ 
تصفیه خانــه فاضلاب و آب رســانی پایدار 
به یک هزار و ۶۵۰ روســتای کشــور قابل 

اشاره است.

مدیرعامل توانیر اعلام کرد:

بهره برداری از ۲۰ پروژه انتقال و فوق توزیع برق در ۶ استان 

ــز ارز در  ــاز رم ــه غیرمج ــع آوری 4۲ مزرع ــایی و جم  شناس
ــت پایتخ

با اجرای فاز دوم مانور کشوری مقابله با مزارع غیرمجاز رمز ارز در یک روز، 
۴۲ مزرعه غیرمجاز رمز ارز در تهران، شناسایی و جمع آوری شد.

 حســین صبوری، مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ با بیان 
اینکــه به منظور کاهش بار شــبکه و تأمین برق مورد نیــاز هموطنان تهرانی، 
برخورد جدی با مزارع غیرمجاز اســتخراج رمز ارز در دســتور کار این شرکت 
قرار دارد و در همین راســتا تاکنون بیش از ۱۱ هزار ماینر غیرمجاز در کلان 
شــهر تهران جمع آوری شــده، گفت: با توجه به افزایش قابل ملاحظه مصرف 
برق در کشــور و به منظور جلوگیری از بروز خاموشی، با اجرای فاز دوم مانور 
مقابله با مزارع غیرمجاز رمز ارز در تهران که با همراهی عوامل قضائی و پلیس 
تهران بزرگ، برگزار شــد، گروه هــای عملیاتی مناطق ۲۲ گانه برق با مراجعه 
به مزارع غیرمجاز رمزارز، اقدام به قطع انشــعابات غیرمجاز برق و جمع آوری 

تجهیزات مورد استفاده کردند.
حمیدرضا منصوری، معاون بهره برداری و دیســپاچینگ این شــرکت در 
همین راســتا نیز از جمع آوری ۴۰۰ دســتگاه ماینر در این مانور خبر داد و 
افزود: کارشناسان این شرکت از روش های متعددی به منظور پایش مصرف برق 
شــبکه توزیع تهران بزرگ به منظور شناسایی مزارع غیرمجاز رمز ارز استفاده 
کرده و بر اســاس نتایج حاصل با همکاری نیروی انتظامی و از طریق نیروهای 
عملیاتی مناطق ۲۲ گانه برق، اقدام به جمع آوری ماینرهای غیرمجاز می کنند.

به گفته این مقام مســئول علاوه بر ضبط ماینرهای غیرمجاز توسط پلیس 
تهران بزرگ، متخلفان ملزم به جبران خســارات وارد به شــبکه برق بر اساس 

دستورالعمل های تعیین شده نیز هستند.

 دوره آموزشی »چاه نگاری برای مهندسین نفت و زمین شناسی«
معاونت آموزشی جهاد دانشگاهی تربیت مدرس دوره آموزشی »چاه نگاری 

برای مهندسین نفت و زمین شناسی« را برگزار می کند.
 گســترش روش هــای مختلف چاه پیمایی منجر بــه اهمیت بیش از پیش 
نمودارگیری در تمام رشــته های مرتبط با علوم زمین شده است به نحوی که 
امروز در تمام مراحل اکتشاف حفاری و توسعه مخازن و میادین نفتی می توان 
از نمودارها استفاده کرد. نمودارهای چاه پیمایی اطلاعات ضروری را برای ارزیابی 
کمی هیدروکربن و همچنین نوع ســنگ و خصوصیات سیال درون سازند در 

اختیار قرار می دهد.
از آنجــا که چاه پیمایی از نظر تصمیم گیری، بخش مهمی از مراحل حفاری 
و تکمیــل چاه بوده، بنابراین کســب اطلاعات دقیق و کامل از نمودار اجتناب 
ناپذیر است و یک تحلیلگر باید تلفیقی از نگاه فنی-عملیاتی، زمین شناسی و 
مهندسی نفت داشته باشد تا بتواند حداکثر بهره برداری را از نگارها در جهت 

شناخت لایه های تحت الارضی داشته باشد.
با توجه به نیازسنجی بازار کار و تربیت نیروی انسانی کارآمد که مورد نیاز 
هر مجموعه و شرکتی می باشد، معاونت آموزشی جهاد دانشگاهی تربیت مدرس 
اقدام به برگزاری دوره آموزشی »چاه نگاری برای مهندسین نفت و زمین شناسی« 
نموده است. این دوره از ۱۱ مرداد لغایت ۱۵ شهریور ۱۴۰۰ برگزار و در پایان 

دوره، گواهینامه معتبر به شرکت کنندگان اعطا خواهد شد.

بیش از ۹۰۲ میلیارد تومان طرح آب و برق در ۸ استان کشور افتتاح می شود
 ۲۴ پــروژه صنعــت آب و برق با اعتبــار ۹۰۲.۸ 
میلیارد تومان در هشت استان کشور روز چهارشنبه با 
حضور ویدئوکنفرانسی وزیر نیرو در قالب دوازدهمین 
هفته پویش #هرهفته_الف_ب_ایران، به بهره برداری 

می رسد.
از ۲۴ پــروژه صنعت آب و بــرق آماده افتتاح، ۲۳ 
پروژه برقی و یک پروژه نیز آبی است که از این مقدار 
طبق برنامه، ۹ پروژه در استان خوزستان، چهار پروژه 
در استان کهگیلویه و بویر احمد، چهار پروژه در استان 
بوشــهر، سه پروژه در اســتان کرمان و در استان های 
آذربایجان شــرقی، اردبیل، فارس و مازندران هر کدام 

یک پروژه آماده بهره برداری است.
بر این اســاس، در استان خوزســتان سه نیروگاه 
خورشــیدی و ۶ پروژه توســعه طرح های انتقال برق 
مجموعا ۹ پروژه در ۶ شهرستان دزفول، ایذه، رامهرمز، 
اهواز، شوشتر و باغملک استان خوزستان با اعتبار ۱۵۹ 

میلیارد تومان به بهره برداری خواهد رسید.
طبق برنامه، چهار پروژه افزایش و توسعه طرح های 
انتقال برق در اســتان کهگیلویه و بویر احمد با اعتبار 
۱۵۰.۸ میلیارد تومان برای تحقق هدف افزایش ضریب 

اطمینان و توسعه شبکه برق برای تامین برق مشترکان 
و کاهش طول فیدرهای توزیع و افزایش قابلیت مانور 
در شبکه توزیع افتتاح خواهد شد. همچنین در استان 
بوشهر نیز چهار پروژه انتقال و توسعه طرح های برقی 
با اعتبار ۸۵ میلیارد تومان در ســه شهرستان بوشهر، 

عسلویه و دشتسان به بهره برداری خواهد رسید.
ایــن گزارش می افزاید، در دوازدهمین هفته پویش 

#هرهفته_الف_ب_ایران ســه پروژه نیروگاه مقیاس 
کوچک ۸ مگاواتی و احداث پست و کلیدخانه با اعتبار 

۲۰۲ میلیارد تومان افتتاح خواهد شد.
 در استان های آذربایجان شرقی، اردبیل و فارس هر 
کدام یک پروژه صنعت برق به ارزش ۲۸۳ میلیارد تومان 
و در اســتان مازندران نیز تنها پروژه آبی این هفته با 
سرمایه گذاری ۲۳ میلیارد تومان به بهره برداری می رسد.

 ســومین مرحله پویش هر هفتــه #الف ب-ایران 
که از نیمه دوم ســال ۹۸ مرحله نخست آن آغاز شده 
بود امسال و در آخرین سال کاری دولت تدبیر و امید 

پیگیری شد.
این مرحله از ابتدای امسال تاکنون هر هفته شاهد 
افتتاح طرح های متعدد در صنعت آب و برق بوده است.

در نیمــه دوم ســال ۹۸، تعــداد ۲۲۷ پــروژه با 
ســرمایه گذاری ۳۳ هزار میلیارد تومانی به ثمر رسید 
که آخرین پروژه ها در ۲۰ اسفند همان سال افتتاح شد.

سال ۹۹ نیز این پویش با ابعاد بزرگتری شروع و در 
ابتدای سال اعلام شد ۲۵۰ طرح با سرمایه گذاری ۵۰ 
هزار میلیارد تومان افتتاح می شود، اما با استقبالی که 
به وجود آمد و ظرفیتی که تا پایان سال وجود داشت، 
تعــداد ۳۰۷ طرح با ســرمایه گذاری ۸۱ هزار میلیارد 

تومان به ثمر رسید.
از جمله این طرح ها ۱۴ ســد بــزرگ مخزنی، ۱۴ 
نیــروگاه، ۳۰ نیــروگاه مقیاس کوچــک، ۲۵ نیروگاه 
تجدیدپذیر، ۹ تصفیه خانه آب، ۱۳ تصفیه خانه فاضلاب 
و آب رســانی پایدار به یک هزار و ۶۵۰ روستای کشور 

قابل اشاره است.



 ســد لاســتیکی » فرح آباد « شهرســتان ساری به 
عنوان چهارمین سد لاستیکی در استان مازندران همسو 
با اجرای پویش هرهفتــه الف_ب_ایران با حضور ویدئو 
کنفرانســی وزیر نیرو و حضور میدانی استاندار مازندران 

به بهره برداری رسید.
سد لاستیکی فرح آباد با سرمایه گذاری ۲۰۰ میلیارد 
ریالــی بر روی بخش انتهایی رودخانه تجن پیش از وارد 

شدن به دریای خزر ساخته شده است.
بر اساس اعلام شرکت آب منطقه ای مازندران ، با بهره 
برداری از این ســد آب مورد نیاز یکهزار و ۲۰۰ هکتار از 

اراضی کشاورزی ۱۳ روستای منطقه تامین شده است.
سد لاستیکی فرح آباد ساری قابلیت تنظیم ۵.۵ میلیون 
متر مکعب آب را دارد و قادر است زمینه اشتغال ۲ هزار و 
۴۰۰ نفر را در بخش کشاورزی و گردشگری فراهم کند.

این ســد لاســتیکی همچنین از تداخل آب شیرین 
رودخانه با آب شــور دریا در فصــول کم آبی جلوگیری 
می کند و ظرفیت باز چرخانی آب کشاورزی را نیز دارد.

ساخت سد فرح آباد ۱۰ سال پیش با پیش بینی اعتبار 
۳۰ میلیارد ریالی شــروع شده بود ولی به علت تاخیر در 

تخصیص اعتبار ، هزینه ساخت آن افزایش یافت .

تکمیل سدهای لاستیکی به عنوان یکی از اولویت های 
بخش آب مازنــدران در دولت دوازدهم مورد توجه ویژه 
قرار گرفت و در همین چارچوب در ســفر مرداد ماه سال 
گذشته معاون رییس جمهوری و رییس سازمان برنامه و 
بودجه به استان اعتبارات مورد نیاز برای آنها تامین شد. 
در نتیجه توجه بودجه ای دولت به تکمیل اینگونه ســد 

بود که ۲۴ فروردین ماه سال جاری سد لاستیکی لاریم 
در جویبار به بهره برداری رسید و امروز هم نوبت به سد 

فرح آباد رسید.
دکتر محمدباقر نوبخت در ســفر خود ۱۴۵ میلیارد 
تومــان اعتبار ویژه برای طرح های آب رســانی مازندران 
اختصاص داده بود که ۲۵ میلیارد تومان آن برای تکمیل 

چهار ســد لاســتیکی در دست از جمله ســد فرح آباد 
ساری بود.

طبق اعلام شرکت آب منطقه ای مازندران ، در حال 
حاضر ســاخت  ۶ سد لاستیکی جدید در این استان در 
دست مطالعه قرار دارد. سدهای لاستیکی علاوه بر تامین 
آب بخش کشاورزی ،  در بازچرخانی پساب کشاورزی در 
انتهای رودخانه های اســتان که به دریا وصل می شوند ، 

نقش مهمی دارند.
سدهای لاستیکی همچنین دارای کارکرد گردشگری 
هســتند و بر همین اســاس هم برای سد فرح آباد طرح 
گردشــگری و تفریحی تعریف شده که آماده واگذاری به 

سرمایه گذاران است.
اســتان مازندران دارای ۲ سد بزرگ شهید رجایی در 
ساری و البرز در سوادکوه و ۶ سد کوچک با ظرفیت ذخیره 

۳۵۰ میلیون مترمکعب است.
۲۰ درصد از آب کشــاورزی استان مازندران از طریق 
ســدها و آب بندان ها و بقیه از آب های ســطحی و زیر 

زمینی تأمین می شود.
مازندران ۴۶۰ هزار هکتار زمین کشاورزی دارد و سالانه 
بیش از هفت میلیون تن محصول از آنها برداشت می شود.

سد لاستیکی فرح آباد ساری به بهره برداری رسید

تکمیل سد »کانی سیب« آخرین گام ها برای احیای دریاچه ارومیه
سد کانی سیب که ظرفیت ۲۲۰ میلیون مترمکعبی 
دارد، سالانه می تواند بیش از ۷۰۰ میلیون مترمکعب آب 
را مدیریت کند و مبدا ۶۰۰ میلیون مترمکعب آبی است که 
سالانه برای احیای دریاچه ارومیه از طریق تونل و کانال آب 
مورد نیاز نگین آبی آذربایجان بر بستر این دریاچه وارد کند.

 ســد کانی سیب مهمترین تامین کننده آب موردنیاز 
برای احیای نگین آبی آذربایجان به شــمار می رود و هم 
اینک تونل انتقال آب این سد ۹۷ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد کــه می تواند چرخه انتقال آب به دریاچه ارومیه را 

کامل کند.
این ســد که می تواند ســالانه بیش از ۷۰۰ میلیون 
مترمکعب آب را مدیریت کند، مبدا ۶۰۰ میلیون مترمکعب 
آبی است که سالانه برای احیای دریاچه ارومیه از طریق 
تونــل و کانال چند ده کیلومتری به بســتر دریاچه وارد 

خواهد شد.
تونل کانی ســیب با نزدیک به ۳۵ کیلومتر مسافت، 
مهمترین ســازه برای انتقال آب به دریاچه ارومیه برای 
جلوگیری از خشک شدن آن است که هم اینک در مراحل 

پایانی اجرا قرار دارد.
طرح انتقال آب ۶۵۰ میلیون مترمکعبی از کانی سیب 
بــه دریاچه ارومیه، بخش اعظــم راه خود را طی کرده و 
امــروز فقط در حدود ۸۰۰ متری پایانی قرار دارد که در 
صــورت تحقق آن، بخش مهمی از ظرفیت احیای نگین 

آبی آذربایجان عملیاتی خواهد شد.
ظاهر شدن برخی موانع و مشکلات فیزیکی از جمله 
آبرفتی شدن مسیر و سختی شرایط کار طرح انتقال آب 
از طریق تونل به دریاچه ارومیه را کمی به تاخیر انداخته 
ولی با این شرایط سخت، عوامل احداث و حفر این تونل 

توانسته اند بخش اعظم آن را انجام دهند.
معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط 
زیســت کشور که هفته گذشته به آذربایجان غربی سفر 

کــرده گفت: ۹۷ درصد از طــرح ۳۵.۵ کیلومتری خط 
انتقال آب به دریاچه ارومیه به پایان رســیده و تنها ۸۰۰ 

متر آن باقی مانده است.
مسعود تجریشی افزود: شرایط سخت حفر این تونل در 
چند ماه اخیر که مربوط به مشکل فنی و مواجه شدن با 
یک رگه آبرفتی بود، رفع شده است و عملیات برای اتمام 

هرچه سریعتر این تونل ادامه دارد.
وی ادامه داد: این رگه آبرفتی به گونه ای بود که هزار و 
۲۰۰  لیتر بر ثانیه آب از آن خارج می شد که برابر است با 
فوران آب از سطح زمین به ارتفاع ۹۰ متر، که خوشبختانه 

این مشکل طی روزهای گذشته با موفقیت رفع شد.
تجریشی با بیان اینکه طی روزهای گذشته بازدیدی نیز 
توسط محمدباقر نوبخت معاون رییس جمهوری و رییس 
سازمان برنامه و بودجه از این طرح صورت گرفت، اظهار 
داشت: در این راستا پنج هزار میلیارد ریال اعتبار دیگر به 

این طرح اختصاص داده می شود.
وی در پاسخ به اینکه تاکنون چه میزان اعتبار برای طرح 

انتقال آب به دریاچه ارومیه هزینه شده است، گفت: ۲۸ 
هزار میلیارد ریال تاکنون برای این طرح هزینه شده است 
که قیمت به روز آن بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد ریال است.

معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط 
زیست کشور اضافه کرد: هیچ مشکلی در تامین اعتبار طرح 

های نیمه تمام در این راستا وجود ندارد.
وی همچنین از آبگیری ســد »کانی سیب« نیز خبر 
داد و افزود: هم اکنون ۱۵۰ میلیون متر مکعب آب پشت 
این سد آب ذخیره شده که آماده انتقال به سمت دریاچه 
ارومیه اســت. تجریشی همچنین این قول را داد تا طی 
روزهای آینده فعالان اجتماعی و خبرنگاران حوزه دریاچه 
ارومیه بازدیدی میدانی از طرح انتقال آب به این دریاچه 

را داشته باشند.
وی اظهار امیدواری کرد که این طرح تا پایان مهرماه 

امسال به بهره برداری کامل برسد.
رییس دفتر استان های ستاد احیای دریاچه ارومیه با 
اعلام اینکه تا پایان سال تمامی طرح های سخت افزاری 

ستاد احیای دریاچه ارومیه به پایان خواهد رسید، اظهار 
داشــت: تمامی طرح های انتقال آب بیش از ۹۷ درصد 

پیشرفت فیزیکی دارند.
فرهاد سرخوش با اعلام اینکه پکیج طرح انتقال آب از 
جنوب آذربایجان غربی در آستانه بهره برداری است، گفت: 
مشکلاتی در تونل کانی سیب به وجود آمد ولی در حالت 
کلی پکیج این طرح که شــامل سد، تونل خط انتقال و 
مســیر بتنی روباز اســت؛ هم اکنون بیش از ۹۵ درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد.
ارزش ۱۲۰ هزار میلیارد ریالی پکیج انتقال آب از جنوب 

استان به دریاچه ارومیه
وی، قیمــت روز پکیج انتقال آب از جنوب اســتان 
آذربایجــان غربی به دریاچه ارومیه را بیش از ۱۲۰ هزار 

میلیارد ریال ذکر کرد.
رییس دفتر استان های ســتاد احیای دریاچه ارومیه 
با اشاره به پیشــرفت ۹۶ درصدی طرح فاز سوم تصفیه 
خانــه فاضلاب ارومیه و خط انتقال ۱۱ کیلومتری آن به 
دریاچه، بیان کرد: یک هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال برای این 

طرح هزینه شده است.
وی با بیان اینکه اخیرا ۲۸۰ میلیارد ریال برای اتمام 
طــرح تصفیه خانه فاضلاب اختصاص یافت، گفت: ۱۵۰ 
میلیــارد ریال نیز برای اتمام خط انتقال اختصاص یافته 

است.
سرخوش ادامه داد: برای اتمام طرح های انتقال آب به 

دریاچه ارومیه هیچ مشکل اعتباری وجود ندارد.
 رییس دفتر استان های ستاد احیای دریاچه ارومیه با 
بیان اینکه تاکنون به قیمت روز بیش از ۱۵۰ هزار میلیارد 
ریال فقط برای طرح های انتقال آب به دریاچه هزینه شده 
است، گفت: با بهره برداری کامل از طرح های انتقال آب، 
سالانه نزدیک به یک هزار و ۱۲۰ میلیون مترمکعب آب 

وارد پیکره دریاچه ارومیه خواهد شد.

آبگیری سد نرماب مینودشت در انتظار پاسخ کمیته آبگیری وزارت نیرو است
 مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای گلستان با اعلام 
پیشرفت ۸۸ درصدی ســد نرماب مینودشت گفت که 
آبگیری اولیه این سد در انتظار پاسخ کمیته آبگیری وزارت 
نیرو است. سیدمحسن حسینی اظهار داشت: شرکت آب 
منطقه ای گلستان خرداد سال گذشته قول داده بود که 
مخزن سد نرماب را برای آبگیری در اواخر خرداد ۱۴۰۰ 
آماده کند که این وعده با چند روز تاخیر به سرانجام رسید.

وی بیان کرد: مخزن سد نرماب برای آبگیری اولیه آماده 
بستن دریچه ها، عیب یابی احتمالی تاسیسات و مقابله با 

کنترل سیلاب است.
پیشتر مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گلستان اعلام 
کرده بود: میزان پیشرفت سد نرماب ۸۸ درصد است که 
تکمیل بدنه )مخزن( این سد به سه هزار و ۵۰۰ میلیارد 
ریال اعتبار نیاز دارد و در قانون بودجه امسال حدود هزار و 
۵۰۰ میلیارد ریال برای آن پیش بینی و تصویب شده است.

عملیات ساخت سد نرماب چهل چای از سال ۱۳۹۰ با 
اعتبار اولیه چهار هزار میلیارد ریال ) ۸۵ درصد فایناس 
داخلی و ســهم قرارگاه خاتم  و ۱۵ درصد سهم دولت( بر 

روی سه رودخانه نرماب، چهل چای و خرمالو مینودشت 
آغاز شد و قرار بود تا سال ۱۳۹۵ به بهره برداری برسد اما 
به سبب عدم تخصیص کامل اعتبارات مورد نیاز هم اکنون 

پیشرفت فیزیکی آن به ۸۸ درصد رسیده است.

این سد که از نوع خاکی همگن به ارتفاع ۶۰ متر، عرض 
تاج سد ۱۰ متر و طول تاج ۸۰۷ متر یکی از طرح عمرانی 
و زیربنایی گلستان است و ظرفیت ذخیره ۱۲۵ میلیون 
مترمکعب آب و قابلیت تنظیم تا ۱۹۲ میلیون مترمکعب 

را دارد، علاوه بر رفع کمبود آب شرب افزون بر ۵۵۰ هزار 
نفر جمعیت چهار شــهر و ۱۳۰ روســتای شرق استان، 
تامین آب ۱۸ هزار هکتار اراضی زراعی و کنترل و ذخیره 

سیلاب های فصلی را برعهده خواهد داشت.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گلستان در ادامه با 
اشاره به بی سابقه بودن خشکسالی سال آبی جاری طی 
۴۵ سال اخیر در این استان گفت: صرفه جویی در مصرف 
آب از ســوی ساکنان استان بسیار ضروری و باید جدی 
گرفته شود. حسینی ادامه داد: گلستان سالانه ۲.۵ میلیارد 
متر مکعب آب سطحی و زیرزمینی تجدیدپذیر دارد که 
۱.۷ میلیارد مترمکعــب آن از قابلیت مصرف در بخش 
های شرب، بهداشت، محیط زیست، صنعتی، کشاورزی و 

تفرجی و گردشگری برخوردار است.
وی بر رعایت الگوی کشت، زمان کشت، زمان آبیاری 
در طول شــبانه روز، آتش نزدن بقایای کشــت، سرمایه 
گذاری در انتقال و توزیع آب کشاورزی، توجه و عمل به 
راندمان آبیاری در مزرعه و اســتفاده چند منظوره از آب 

مهار شده تاکید کرد.
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 افزایش 3۸ درصدی تولید برق در نیروگاه گازی خلیج فارس
روابط عمومی شرکت تولید برق نیروگاه خلیج فارس اعلام کرد: در سه ماهه 
نخست امسال میزان تولید برق در این نیروگاه به یک میلیون و ۴۷۹ هزار و ۴۵۲ 
مگاوات ساعت رسید که این میزان از افزایش ۳۸ درصدی  نسبت به همسنجی 

با پارسال برخوردار است.
 باتوجه به انجام تعمیرات اساسی ۲ واحد نیروگاه گازی خلیج فارس در سال 
گذشته و بازدیدهای دوره ای، تمام تلاش کارکنان نیروگاه گازی خلیج فارس در 

پیک تابستان برای تولید برق پایدار و مطمئن انجام خواهد شد.
براســاس این گزارش، نیروگاه گازی خلیج فارس دارای ظرفیت تولید ۹۹۰ 
مگاوات است که شامل ۶ واحد گازی ۱۶۵ مگاواتی مدل GT۱۳E۲ آلستوم می باشد. 
این نیروگاه به عنوان حامی محیط زیست در تولید انرژی پاک از پیشرفته ترین 
نیروگاه های تولید برق کشــور به شمار میآید و حدود یک سوم تولید برق مورد 

نیاز استان هرمزگان را بر عهده دارد.
نیروگاه گازی خلیج فارس در فاصله ۴۵ کیلومتری شمال شرقی بندرعباس در 

منطقه قلعه قاضی و ۱۱ کیلومتری میدان گازی سرخون قرار دارد.
این نیروگاه در زمینی به مســاحت ۱۱۰ هکتار ســاخته شده که ۳۵ درصد 
برق اســتان هرمزگان را تامین و هر ســال حدود پنج میلیارد کیلووات ساعت 

برق تولید می کند.
اســتان هرمزگان دارای هفت نیروگاه شامل نیروگاه هرمزگان، گنو، منطقه 
ویژه، کیش، قشــم، لاوان و خلیج فارس )قلعه قاضی( با ظرفیت تولید سه هزار 

مگاوات درماه است.

 نوغانداران آذربایجان غربی ۱۸۰ کیلوگرم پیله کرم ابریشم تولید 
کردند

 معاون بهبود تولیدات دامی ســازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی گفت: 
۱۸۰ کیلوگرم پیله تر کرم ابریشــم طی سال جاری در سطح روستاهای استان 

توسط نوغانداران برداشت شده است.
 رضا یوسفی رضایی افزود: در اردیبهشت امسال بعد از توزیع چندین جعبه تخم 
نوغان تفریغ شده بین بهره برداران شهرستان خوی، پیله های تر کرم ابریشم با 
کیفیت عالی با نظارت کارشناسان این معاونت تولید و برداشت و با قیمت توافقی 
هر کیلوگرم به مبلغ یک میلیون و ۳۰۰ هزار ریال به مراکز جمع آوری عرضه شد.

وی با بیان اینکه شهرستان خوی همواره به عنوان یکی از مراکز مستعد توسعه 
این فعالیت بوده است، بیان کرد: در سال های اخیر در این خصوص فعال سازی 
۱۸ واحد نوغانداری با سطوح تولیدی مختلف توسط بخش خصوصی با هدایت 
و نظارت معاونت بهبود تولیدات دامی ســازمان و اداره ترویج  شهرســتان خوی 

عملیاتی شده است.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی ادامه داد: 
وجود توتستان های متنوع در آذربایجان غربی از جمله در شهرستان های ارومیه و 
خوی، زمینه را جهت توسعه و پرورش کرم ابریشم در این استان فراهم کرده است.

رضایی اظهار داشت: در جهت ایجاد اشتغال پایدار و تنوع بخشی به تولیدات 
دامی، توســعه صنعت نوغانداری و تولید پیله کرم ابریشم به عنوان یک فعالیت 
زودبازده، سودآور و اقتصادی در سطح استان به شمار می رود که در سال های 

اخیر احیای این صنعت در دستور کار قرار گرفته است.
معاون بهبود تولیدات دامی ســازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی افزود: 
بی نیازی به ســرمایه گذاری فراوان، بازگشت سریع ســرمایه، کوتاه بودن دوره 
پرورش کرم ابریشــم در حداکثر ۴۵ روز زمان کاری، از مزیت های این صنعت 

به شمار می رود.
وی اضافه کرد: می توان با رونق و توسعه این فعالیت در سال های آتی شاهد 
افزایش جهشی میزان تولید این محصول ارزشمند در استان آذربایجان غربی بود.

یوســفی با بیان اینکه در صورت رعایت شرایط مطلوب نگهداری از هر جعبه 
حدود ۳۰ کیلوگرم پیله تر کرم ابریشــم تولید می شــود، اظهار داشت: صنعت 
نوغانداری شغلی جانبی برای کشاورزان بوده و امکان بکارگیری بخش غیرفعال 
جامعه روستایی از جمله کودکان و سالخوردگانی که توان انجام کارهای کشاورزی 
را ندارد را فراهم می نماید و طی مدت کوتاه ۳۵ روزه بازده مناســبی می تواند 

داشته باشد و دارای توجیه اقتصادی مناسبی نیز است.

 شبکه گذاری گاز در استان اردبیل به حدود۱۰ هزار کیلومتر رسید
 مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل با بیان اینکه بیش از ۸۰۰ مشترک جدید 
گاز طبیعی در سالجاری به جمع مصرف کنندگان اضافه شده است از اجرای بیش 

از ۹ هزار و ۸۹۰ کیلومتر شبکه گذاری گاز در این استان خبر داد.
سردار اسماعیلی با اشاره به اینکه از ابتدای سال جاری تا کنون بیش از پنج هزار 
و ۲۰۰ متر شبکه گاز طبیعی به شبکه سراسری گاز متصل شده است، بیان کرد: 
با احتساب این میزان شبکه گذاری، بیش از ۲ هزار و ۸۵۰ کیلومتر شبکه گذاری 
در شهرها و بیش از هفت هزار و ۴۸ کیلومتر شبکه گذاری در روستاهای استان 

اردبیل اجرا شده است.
وی اظهار کرد: بیش از ۸۰۰ مشــترک جدید گاز طبیعی در ســال جاری به 
جمع مصرف کنندگان اضافه شدند که با احتساب این میزان مشترک جذب شده، 
تعداد کل مشترکان گاز طبیعی استان اردبیل از بدو تاسیس شرکت تا کنون به 
بیش از ۵۱۱ هزار مشترک رسید که از این تعداد بیش از ۳۷۴ هزار مشترک در 
شهرها و افزون بر ۱۳۷ هزار مشترک در روستاها از این خدمت برخوردار شدند.

مدیرعامل شــرکت گاز استان اردبیل با اشــاره به دشواری شبکه گذاری گاز 
طبیعی در مناطق صعب العبور افزود: کار در مناطق جنوبی اســتان به واســطه 
کوهستانی بودن و پراکندگی روستاها با دشواری هایی همراه است که هزینه و زمان 
اجرای طرح ها را تحت تاثیر قرار می دهد؛ به طوری که در برخی نقاط به منظور 
جابه جایی لوله های گاز از چهارپایان نیز کمک گرفته شد اما با همه این مسائل 
شبکه گذاری کماکان با همت و جدیت مسئولان و پیمانکاران به سرعت در حال 
انجام است و در آینده نزدیک شاهد گازرسانی به ۱۱۰ روستای دیگر خواهیم بود.

به گفته وی، ضریب نفوذ گاز طبیعی در جمعیت شــهری ۱۰۰ درصد و در 
جمعیت روســتایی ۹۶ درصد است و تا پایان ســال جاری نیز با بهره برداری از 
۱۱۰ روستای دیگر همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار استان اردبیل از گاز طبیعی 
برخوردار خواهند شد. بر اساس آمارهای موجود از مجموع بیش از یک میلیون و 
۲۴۸ هزار نفر جمعیت استان اردبیل، ۴۴۸ هزار و ۵۵۴ نفر در یک هزار و ۵۵۵ 
روستا سکونت دارند که از این تعداد یک هزار و ۲۴ روستا بالای ۲۰ خانوار هستند.

 63 میلیاردریال تســهیلات برای مکانیزاسیون کشاورزی املش 
پرداخت شد

مدیر جهاد کشــاورزی املش گفت: تا ســال ۹۹ کشــاورزان املشــی برای 
مکانیزاسیون و خرید تجهیزات کشــاورزی بیش از ۶۳ میلیارد ریال تسهیلات 

دریافت کردند.
محمــد مهدی صفــری افزود: طی پنج ســال اخیر همراه بــا اجرای طرح 
مکانیزاسیون به ۳۰۸ کشاورز املشی برای خرید ماشین آلات کشاورزی ۶۳ میلیارد 
و ۳۵۰ میلیون ریال تسهیلات بانکی ۱۵ درصد با بازپرداخت ۵ ساله پرداخت شد.

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان املش افزود: با پرداخت این میزان تسهیلات 
کشــاورزان املشی موفق به خرید ۳۱ دشتگاه کمباین ،۲۵ دستگاه تراکتور،۷۲ 
دستگاه ماشین نشا کاری ،۷۳ دســتگاه تیلر کشاورزی،۴۰ دستگاه موتورچای 
چینی،و۶۷ دســتگاه شامل موتورهرس ،ســمپاش وموتورپمپ آبکش شده اند. 
شهرســتان املش با ۳هزارو۵۰۰ هکتارمزارع شالیزاری،بیش از۵ هزارهکتارباغ 
چای با۲ بخش مرکزی ورانکوه در۷۰ کیلومتری شرق مرکزگیلان واقع شده است.

سیدمحمد قیصری -   ایده روز| مدیرکل 
مدیریت بحران استانداری اصفهان گفت: رییس 
حوضه آبریز زاینده رود در شــرکت مدیریت 
منابع آبی کشور باید نسبت به ایجاد دفتری 

ثابت در اصفهان اقدام کند.
فروردین ماه امســال معاون آب و آبفای 
وزیر نیرو و مدیرعامل شرکت مدیریت منابع 
آب ایران و در حکمی »هوشنگ ملایی« را به 
عنوان رییس حوضه آبریز رودخانه زاینده رود 

منصوب کرد.
منصور شیشــه فروش با اشاره به وظایف 
رییس حوضه آبریز زاینده رود در هماهنگی 
برداشــت آب از این حوضه برای استان های 
اصفهان، چهار محال و بختیاری و یزد افزود: این 
مهم باید با ایجاد یک دفتر در اصفهان به صورت 
شبانه روز پیگیری شود و نظارت مستمر، جدی 
و دقیق نســبت به کنترل برداشت آب از این 

حوضه صورت گیرد.
وی همچنین نظــارت بر اجرای مصوبات 
احیــای زاینده رود در شــورای عالی آب را از 
دیگــر وظایف رییس حوضــه زاینده رود در 
شــرکت مدیریت منابع آبی کشور برشمرد و 
اظهار داشت: باید با جلوگیری از برداشت های 
غیرمجاز از زاینده رود، در این زمینه حکمرانی 
مناسبی برای کاهش مشکلات کمبود آب در 
این اســتان صورت گیرد. مدیرکل مدیریت 

بحران اســتانداری اصفهان افزود: با توجه به 
اینکه این اســتان اکنون در شرایط بحرانی و 
ویژه قرار دارد از وزارت نیرو درخواست می شود 
همانند دریاچه ارومیه طرح احیای زاینده رود 
را برای رســیدگی و رفع چالش آب استان با 

قدرت پیگیری کند. 
وی با اشاره به اینکه مردم اصفهان رتبه اول 
کشور را در رعایت الگوی مصرف و صرفه جویی 

در مصــرف آب، برق و گاز دارند گفت: با این 
وجود اکنون شهر اصفهان با کمبود ۴،۳ متر 

مکعب در ثانیه آب  شرب مواجه است.
شیشه فروش تصریح کرد: در زمان حاضر 
۳۸۰ روســتا و ۵۷ شهر استان که مرتبط با 
طرح آبرسانی اصفهان بزرگ هستند در مضیقه 
آب شُــرب به سر می برند و در برخی محلات 
اصفهان با تانکر آبرسانی صورت می گیرد که 

قابل تحمل نیســت. وی با بیان اینکه اکنون 
نیروگاه های اســتان اصفهان  به دلیل کم آبی 
نمی توانند به تولید برق بپردازند گفت: وزارت 
نیرو باید نسبت به انتقال آب از حوزه های دیگر 

به زاینده رود اقدام کند.
مدیرکل مدیرت بحران استانداری اصفهان 
افزود: از دیگر چالش های بزرگ استان اصفهان 
در رابطه با کم آبی و بی آبی به زیرکشت نرفتن 

یکصد هزار هکتار از اراضی کشاورزی مستعد 
است و خشک شدن این اراضی موجب تبدیل 
شــدن آن به کانون گرد و غبار شده است که 
همین امر موجب شد که امسال اصفهان ۲۱ 

روز هوای ناسالم داشته باشد.
وی خاطرنشان کرد: براین اساس سازمان 
حفاظت محیط زیســت نیز مکلف اســت تا 
با توجه به مســوولیت خود در این بخش از 
طرح های تامین آب برای زاینده رود و احیای 
تالاب گاوخونی حمایت کند تا این زیست بوم 

ارزشمند حفظ شود.
 زاینده رود به طول بیش از ۴۰۰ کیلومتر 
بزرگترین رودخانه منطقه مرکزی ایران است 
که از کوه های زاگرس مرکزی بویژه زرد کوه 
بختیاری سرچشمه می گیرد و در کویر مرکزی 
ایران به سمت شرق پیش می رود و به تالاب 

گاوخونی در شرق اصفهان می ریزد.
این رودخانه که علاوه بر جاذبه تفریحی 
و فرهنگی، همواره نقشی مؤثر در کشاورزی 
و اقتصاد منطقه مرکزی کشورمان و هستی 
تالاب گاوخونی داشــته است، در دهه های 
اخیر به علت کمبود بارش ها، خشکسالی های 
متوالی، تراکم جمعیت و افزایش برداشت به 
یک رودخانه فصلی تبدیل شــد و در پایین 
دست در فصول گرم بویژه تابستان با خشکی 

مواجه شده است.

مدیرکل مدیریت بحران استان :

اصفهان نیازمند ایجاد دفتر حوضه آبریز زاینده رود است
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  محمود رضایی -   ایده روز  | رئیس فدراسیون 
بسکتبال ایران درباره انتخاب صمد نیکخواه 
بهرامی به عنوان پرچمــدار کاروان ایران در 
المپیــک و آخرین وضعیت مصدومیت حامد 

حدادی صحبت کرد.
رامین طباطبایی، رئیس فدراسیون بسکتبال 
ایــران در گفت وگو با ایســنا، درباره انتخاب 
صمد نیکخــواه بهرامی به عنــوان پرچمدار 
کاروان ایــران در المپیک توکیو توضیح داد: 
ایــن اتفــاق، افتخار بزرگی برای بســکتبال 
اســت. به هر حال ما رایزنی هایی کرده بودیم 
تا یکی از بسکتبالیســت های خوب کشور از 
بین آقایان حدادی و نیکخواه انتخاب شــوند 
که خوشبختانه آقای صمد نیکخواه به عنوان 
یکی از پر افتخارترین های ایران در سطح آسیا 
انتخاب شد. این اتفاق مهم را به جامعه بسکتبال 
تبریک می گویم و خوشحالیم که بسکتبال بیش 
از گذشته و پررنگ تر باشد. بنده با خود آقای 
نیکخواه هم صحبت کــردم که این موضوع 

روحیه خوبی به تیم ملی داد.
خبری مبنی بر اینکه حامد حدادی خواستار 
انتخاب شدنش به عنوان پرچمدار کاروان ایران 
در المپیک اســت، با تایید رئیس فدراسیون 
بسکتبال منتشر شد که طباطبایی توضیح داد: 

در واقع با توجه به اینکه علاقه داشتیم پرچمدار 
کاروان ایران شخصی از بسکتبال باشد، صمد 
نیکخواه و حامد حدادی را به عنوان نمایندگان 
خود معرفی کردیم تا هر کدام که رای آوردند 
به عنوان پرچمــدار کاروان ایران رد المپیک 

شــوند. به هر حال آقای حدادی هم بازیکن 
ارزشمندی اســت و هر فردی در سطح ملی 
مشــتاق است که پرچمدار شود. ما بر حسب 
 وظیفه این دو نفر را اعلام  کردیم  که درباره آن ها

 تصمیم  گیری شود.

او درباره برگزاری بازی دوســتانه در آســتانه 
المپیــک با تیم ملی ب ژاپن نیز گفت: به هر 
حال وقتی میزبان برنامه ریزی می کند یکسری 
شرایط خاص هم دارد. بازیکنان ما هم چون 
تازه به ژاپن رسیده بودند بازی با تیم ب ژاپن به 

عنوان یک مسابقه غیر رسمی جهت هماهنگ 
شدن با شرایط میزبان و آب و هوا بد نبود.

رئیس فدراسیون بسکتبال گفت: از نظر بنده و 
کادرفنی اتفاق بدی نبود و به خاطر غیر رسمی 
بودن بازی هم این دیدار پشت درهای بسته 
برگزار شد. ان شاءالله سه بازی دیگری که داریم 
طبق زمانبندی برگزار می شوند. ضمن اینکه 
ما در چنین مســابقاتی دنبال نتیجه نیستیم  
و هدف ما بیشتر بحث ایجاد هماهنگی  میان 

ملی پوشان و رسیدن به ترکیب بهتر است.
او درباره آخرین وضعیت مصدومیت حدادی 
نیز گفت: آقای حدادی در ســالن بسکتبال 
تمرینات با توپ را شــروع کرده  و بدنســازی  
خود را نیز زیر نظــر فیزیوتراپ های مختلف  
 انجام می دهد. ان شاءالله هر موقع که پزشکان 
بگویند بلافاصله با تیم همراه خواهد بود. حالا 
چه برای بازی تدارکاتی با اسپانیا و چه بازی 

در المپیک.
طباطبایــی در پایان صحبت های خود ضمن 
تشکر از کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش به 
خاطر انتخاب صمد نیکخواه بهرامی به عنوان 
پرچمدار کاروان ایران در المپیک، تصریح کرد: 
ایــن اتفاق یک افتخار برای بســکتبال بود و 
امیــدوارم نماینده خوبی برای ایران باشــیم.

 انتخاب صمد افتخار بزرگی برای بسکتبال بود

تیــم ملی ایران روز دهم تیر رقبای خود در مرحله 
ســوم انتخابی جام جهانی را شناســایی خواهد کرد و 
اهالی فوتبال ایران امیدوارند ســناریو راحت تری برای 

یوزهای ایران نوشته شود.
 قرعه کشــی مرحله ســوم انتخابی جام جهانی به 
منزله تعیین ۴ سهمیه مستقیم و یک سهمیه پلی آف 
آسیا در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر روز دهم تیرماه برگزار 
می شود و تیم ملی ایران هم رقبای خود را می شناسد. 
طبق اعلام فیفا، ۱۲ تیم حاضر در قرعه کشی براساس 
رنکینگ اعلام شــده، به صورت دو به دو، در گروه های 
A و B تقسیم خواهند شد تا توازن قدرت رعایت شود.
سیدبندی قرعه کشی این مسابقات به این شرح است:

سید یک: ژاپن - ایران
سید ۲: استرالیا - کره جنوبی

سید ۳: عربستان - امارات
سید ۴: عراق - چین

سید ۵: عمان - سوریه
سید ۶: ویتنام - لبنان

در خصوص نحوه قرعه کشــی این توضیح قید شده 
است که قرعه کشــی از سید ششم آغاز می شود و نام 
نخســتین تیمی که از گلدان بیرون می آید در قسمت 
A۶ نوشته می شود و قرعه بعدی از همین سید ششم در 
قسمت B۶ نوشته می شود. همین روند برای سیدهای 
بعدی نیز تکرار خواهد شد و در نهایت نام ایران و ژاپن 
از گلدان ها خارج شود و طبیعتا این دو تیم با همدیگر 
دیداری نخواهند داشت اما ۱۰ تیم باقی مانده در قالب 

قرعه کشی در این دو گروه تقسیم خواهند شد.

 بهترین و بدترین گروه برای ایران
در دور گذشته مسابقات، ایران با بدترین قرعه مواجه 
شــد و عراق و بحرین به عنوان قدرتمندترین تیم های 
ســید دوم و سوم با ایران هم گروه شدند تا سخت ترین 
ســناریو برای یوزهای ایران رقم بخورد. حال پیش از 
قرعه کشی به بررســی سخت ترین گروه این مسابقات 

می پردازیم.

 راحت ترین
ایران- کره جنوبی- امارات - چین - عمان- لبنان

طبــق تجربــه و وضعیــت کنونی تیم هــا، به جز 
کره حنوبی که در ســال های اخیر توفیقی مقابل ایران 
نداشته، مابقی تیم ها شامل امارات، چین، عمان و لبنان، 

در زمره تیم های درجه دوم و حتی سوم آسیا به شمار 
می روند و در بازی های یک دهه اخیر، عملکرد چندان 

مثبتی نداشتند و برای ایران مشکلی خلق نکردند.

 سخت ترین
ایران - استرالیا - عربستان- عراق- سوریه - ویتنام

در این سو، ایران همواره در برابر تیم های عربستان، 
عراق و سوریه با مسائل حاشیه ای و چالشی مواجه است 
و بازی هــای این تیم ها با ایران، فراتر از مســائل فنی 
می شود. همچنین استرالیا تیمی است که سال هاست 
با ایران دیداری نداشته و بازیکنان این تیم در لیگ های 
اروپایــی بازی می کنند. ویتنام بــه عنوان آخرین تیم 
گروه پیشرفت شگرفی در سالیان گذشته داشته و هیچ 

شباهتی به تیم کم نام و نشان گذشته ندارد و نسبت به 
لبنان )دیگر تیم سید ۶( رقیب سرسخت تری به شمار 
می رود. در این گروه، استرالیا و عربستان در جام جهانی 
۲۰۱۸ حضور داشــتند و سوریه هم تا مرحله پلی آف 
پیش رفته بود با توجه به قرعه دشوار ایران در مرحله 
گذشته و دشوارتر شدن کار با اشتباهات در دور رفت، 
مطمئنا بازیکنان و کادرفنــی ایران در این مرحله در 
صورت مواجهه با هر قرعه ای، با تمرکز و تلاش بیشتری 

وارد مسابقات می شوند.
در نامه ارسال شده زمان برگزاری مسابقات به این 

ترتیب مشخص شده است:
مسابقه اول: ۱۱ شهریور ۱۴۰۰ )۲ سپتامبر ۲۰۲۱(
مسابقه دوم: ۱۶ شهریور ۱۴۰۰ )۷ سپتامبر ۲۰۲۱(

مسابقه سوم: ۱۵ مهر ۱۴۰۰ )۷ اکتبر ۲۰۲۱(
مسابقه چهارم: ۲۰ مهر ۱۴۰۰ )۱۲ اکتبر ۲۰۲۱(
مسابقه پنجم: ۲۰ آبان ۱۴۰۰ )۱۱ نوامبر ۲۰۲۱(
مسابقه ششم: ۲۵ آبان ۱۴۰۰)۱۶ نوامبر ۲۰۲۱(
مسابقه هفتم: ۷ بهمن ۱۴۰۰ )۲۷ ژانویه ۲۰۲۲(

مسابقه هشتم: ۱۲ بهمن ۱۴۰۰ )اول فوریه ۲۰۲۲(
مسابقه نهم: ۴ فروردین ۱۴۰۱ )۲۴ مارس ۲۰۲۲(
مسابقه دهم: ۹ فروردین ۱۴۰۱ )۲۹ مارس ۲۰۲۲(

در نهایــت دو تیــم اول و دوم هر گــروه )دو گروه 
شــش تیمــی( در مجمــوع ۴ تیم راهی مســابقات 
جام جهانــی ۲۰۲۲ قطر خواهند شــد و برنده بازی 
رفت و برگشــت تیم های ســوم دو گروه، در دیداری 
 سرنوشت ســاز با نماینده آمریکای شــمالی و مرکزی 

دیدار می کند.

راحت ترین و سخت ترین سناریو برای ایران در انتخابی جام جهانی

 برانکو: همه چیز در قطر خیره کننده است
ــه ســتایش از  ــال عمــان ب ــی فوتب ــم مل ســرمربی تی
امکانــات قطــر بــرای آمــاده ســازی جــام جهانــی ۲۰۲۲ 

پرداخــت.
 بــه نقــل از الــرای، قطــر میزبــان جــام جهانــی ۲۰۲۲ 
اســت. ایــن کشــور از امکانــات بســیار خوبــی برخــوردار 
اســت و شــواهد نشــان مــی دهــد کــه میزبانــی موفقــی 

بــرای جــام جهانــی خواهــد داشــت.
برانکــو ایوانکوویــچ دربــاره میزبانــی قطــر گفــت: امکانــات قطــر بســیار خیره 
کننــده و در حــد ممتــاز اســت. همــه چیــز در اینجــا ایــده ال اســت. دولــت قطر 
ــه اســت. قطــر  ــه کار گرفت ــت از ورزش ب ــرای حمای ــات خــود را ب ــه امکان هم

بســیار خــوب خــود را آمــاده میزبانــی از جــام جهانــی می کنــد.
ســرمربی تیــم ملــی فوتبال عمــان ادامــه داد: قطــر در شــرایط کرونــا میزبان 
چنــد رقابــت بزرگــی بــود و توانســت از ایــن آزمــون ســخت بــا موفقیــت عبــور 
ــتند و  ــوب هس ــیار خ ــر بس ــن در قط ــای تمری ــا و زمین ه ــگاه ه ــد. ورزش کن
بــه سیســتم خنــک کننــده مجهــز هســتند. باوجــود آنکــه گرمــا در بیــرون از 
ورزشــگاه ها زیــاد اســت امــا در داخــل آنهــا همــه چیــز خــوب اســت و مشــکلی 

وجــود نــدارد. 

 وضعیت قطعی سیامک نعمتی مشخص می شود
قــرار اســت پــس از بررســی پزشــک متخصــص، طــول 
دوران نقاهــت بازیکــن مصــدوم تیــم فوتبــال پرســپولیس 

مشــخص شــود.
ــپولیس  ــدار پرس ــر دی ــه در اواخ ــی ک ــیامک نعمت  س
ــف دچــار  ــه کت ــد، از ناخی ــدان آم ــه می ــور ب ــر تراکت براب
مصدومــت شــد و حــالا مشــخص نیســت دقیقــا از چــه 

ــد. ــک کن ــپولیس کم ــه پرس ــد ب ــی می توان زمان
ــرار  ــه دســت پزشــک پرســپولیس رســید و ق ــن ب ــن بازیک جــواب MRI ای
اســت امــروز همــراه ایــن بازیکــن بــه یــک متخصــص مراجعــه کننــد تــا میزان 

دقیــق مصدومیــت و طــول دوران نقاهتــش مشــخص شــود.
پرســپویس درحالــی ســیامک نعمتــی را بــه دلیل مصدومیــت از دســت داده 
ــدوم  ــا مص ــال کامیابی نی ــری و کم ــد امی ــم وحی ــی ه ــم مل ــه در اردوی تی ک

شــدند.

  امیــدوارم پرتغــال حــذف شــود و رونالــدو بــه رکــورد دایــی 
نرســد!

وحیــد شمســایی معتقــد اســت کــه تمامــی رکوردها و 
افتخــارات ورزشــی زیــر ســایه پرچــم آن کشــور به دســت 

آمــده و همــه بــه آن مــی بالند.
 دیگــر بایــد کــم کــم پذیرفــت کــه رکــورد آقــای گلی 
ــی  ــام عل ــران و ن ــر پرچــم ای ــان از زی ــی جه ــال مل فوتب
دایــی در حــال خــارج شــدن اســت. کریســتیانو رونالــدو 
ســتاره تیــم ملــی فوتبــال پرتغــال در شــرایطی کــه ۳۶ 
ســالگی اش را پشــت ســر مــی گــذارد، ســر حــال تــر و آمــاده تــر از همیشــه، 
مشــغول تاخــت و تــاز در مســتطیل ســبز اســت و حــالا فقــط دو گل دیگــر تــا 
رکــورد شــهریار فوتبــال ایــران فاصلــه دارد. رونالــدو حــالا بــا ۱۰۷ گل ملــی کــه 
ســه تــای آن در رقابــت هــای یــورو ۲۰۲۰ بــه ثمــر رســیده، ایــن شــانس را دارد 
ــزرگ را از آن خــود کنــد و رکــوردش  ــا در همیــن تورنمنــت ایــن افتخــار ب ت
ــران فقــط یــک نفــر  ــام خــود ثبــت کنــد. رکــوردی کــه شــاید در ای ــه ن را ب
عظمــت آن و حــس از دســت رفتنــش را درک کنــد و آن هــم کســی نیســت 
جــز وحیــد شمســایی. ســتاره بــی چــون و چــرای تیم ملــی فوتســال ایــران که 
خــود روزگاری بــا ۳۹۲ گل ملــی، رکــورددار گلزنــی در فوتســال ملــی جهــان 
بــود امــا درنهایــت ســتاره ای دیگــر بــه نــام فالکائــو از راه رســید و ایــن رکــورد 

را مــال خــود کنــد. 

 چرا استراماچونی گزینه تیم ملی نیست؟
ــین  ــرای جانش ــی ب ــازار گمانه زن ــه ب ــا ک ــن روزه ای
احتمالــی اســکوچیچ داغ اســت، برخــی از شــانس آنــدرا 
ــد،  ــی می گوین ــم مل ــور در تی ــرای حض ــتراماچونی ب اس
ــن  ــن متق ــواهد و قرائ ــه ش ــه ب ــا توج ــه ب ــی ک در حال
ــه  ــاره ب ــت دوب ــرای بازگش ــی ب ــتراماچونی از شانس اس

ــت. ــوردار نیس ــران برخ ــال ای فوتب
 بــه نظــر می رســد راه تیــم ملــی و دراگان اســکوچیچ 
ــن را  ــت. ای ــده اس ــدا ش ــم ج ــه از ه ــی در منام ــم مل ــای تی ــد از بازی ه بع
ــش  ــا از بخ ــرده ام ــلام نک ــمی اع ــورت رس ــه ص ــال ب ــیون فوتب ــوز فدراس هن
پایانــی صحبتهــای اســکوچیچ در مصاحبــه اخیــر بــا »فوتبــال برتــر« می تــوان 
ــه وضــوح  ــا اســکوچیچ را ب ــرای ادامــه کار ب ــال ب بی علاقگــی فدراســیون فوتب
دیــد؛ جایــی کــه ســرمربی کــروات در مقابــل حرف هــای محمدحســین میثاقی 
کــه بــوی خداحافظــی می داد، واکنشــی نشــان نــداد و تنهــا بصــورت تلویحــی 
گفــت بــرای ادامــه کار بــا تیــم ملــی نمی توانــد کار خاصــی انجــام بدهــد و ایــن 

ــری اش اســت.  ــدرت تصمیم گی موضــوع خــارج از ق
در ایــن میــان ســکوت فدراســیون فوتبــال در قبــال شــائبه های اخیــر هــم 
نشــانه دیگــری اســت از احتمــال جــدا شــدن راه اســکو بــا تیــم ملــی. در ایــن 
ــی اســکوچیچ داغ اســت،  ــرای جانشــین احتمال ــی ب ــازار گمانه زن روزهــا کــه ب
برخــی از شــانس آنــدرا اســتراماچونی بــرای حضــور در تیــم ملــی می گوینــد، 
در حالــی کــه بــا توجــه بــه شــواهد و قرائــن متقــن اســتراماچونی از شانســی 
بــرای بازگشــت دوبــاره بــه فوتبــال ایــران برخــوردار نیســت. امــا ایــن شــواهد 

قطعــی چیســت؟ 
ســرمربیگری تیــم ملــی فوتبــال ایــران، بدلیــل حساســیت های همیشــگی 
ســوال  اســت.  کشــور  ورزشــی  تیم هــای  میــان  در  پســت   مهمتریــن 
ــی  ــم مل ــتراماچونی در تی ــور اس ــدن حض ــی ش ــل از منتف ــا قب ــه ت ــدی ک ج
ــا ــی ب ــاظ فرهنگ ــه لح ــدر ب ــتراماچونی چق ــه اس ــود ک ــن ب ــد ای ــرح ش  مط

 خلــق و خــوی ایرانی هــا نزدیــک اســت؟ ســوالی جــدی کــه بنظــر می رســد 
بــا توجــه بــه منتفــی شــدن حضــور اســتراماچونی در تیــم ملــی بــه جزییــات 

بیشــتری نیــاز نــدارد.

 کنایه خنده دار ارسلان به مدیران استقلال
ــن  ــران ای ــرر مدی ــات مک ــا جلس ــا ب ــم آبی ه مهاج

باشــگاه شــوخی می کنــد.
بــا  اســتقلال  فنــی  کادر  و  بازیکنــان  اختــلاف   
مدیرعامــل ایــن باشــگاه بــه اوج رســیده اســت. ارســلان 
ــد:  ــی گوی ــه م ــا کنای ــم ب ــن تی ــم ای ــری مهاج مطه
» اگــر بخواهــم در مــورد مدیرعامــل صحبــت کنــم 
موضوعــات زیــادی وجــود دارد. شــأن و شــخصیت 
اســتقلال ایــن چیــزی نیســت کــه شــما درســت کردیــد! مــا داریــم نتیجــه 
ــا  ــد: »ب ــی کن ــه م ــد.« او اضاف ــکنی می کنن ــران کارش ــی مدی ــم ول می گیری
ــتند ــی  توانس ــد، م ــتقلال می گذارن ــران اس ــه مدی ــه  ای ک ــه جلس ــن هم  ای

 رئال مادرید را بخرند!«

قهرمان ســابق وزنه برداری جهان و المپیک گفت: 
حضــور در المپیک توکیو با یک جایگاه متفاوت، تجربه 
جدیدی برایم اســت و امیدوارم جواب اعتمادی که به 

من کردند را بدهم.
 بهداد ســلیمی قهرمان سابق وزنه برداری، سومین 
حضور خود را در بازی های المپیک تجربه می کند اما در 
یک جایگاه کاملا متفاوت. او در دو المپیک ۲۰۱۲لندن 
و ۲۰۱۶ ریو به عنوان ورزشــکار و البته امید ایران برای 
کسب مدال، قدم به بازی ها گذاشت اما در المپیک توکیو 
عضو کادر سرپرستی کاروان است و ۲۴ تیر نیز به توکیو 
می رود چراکه مسئولیت فنی رشته های اعزامی ایران 

به المپیک را برعهده دارد.
ســلیمی درباره این تجربه متفاوت و جدید صحبت 

کرد که در ادامه می خوانید:
 قرار است به المپیک توکیو بروید، فکر می 
کنید با توجه به جایگاهی که دارید، این تجربه تا 

چه اندازه متفاوت باشد؟  
 قطعا تجربه متفاوتی خواهد بود. قبلا در قالب ورزشکار 
به المپیک رفتم و اکنون به عنوان عضوکادرسرپرستی به 
المپیک توکیو می روم. از طرفی در المپیک های قبلی 
تمام حواس و تمرکزم روی خودم، تمرینات و بدنم بود 
اما  الان باید حواسم به تمام نفرات اعزامی باشد.  حجم 
کار نیز زیاد است و به همان نسبت هم مسئولیت بیشتر 
و  امیدوارم در این کار موفق باشــم. ۲۵ روز در المپیک 
هســتم. وظایفم توسط سرپرست کاروان مشخص شده 

است و سعی می کنم به نحو احسن انجام دهم.

 اینکه یک نفر از قشــر ورزشــکاران که 
مشکلات آنها را می شناسد، داخل کادرسرپرستی 

باشد می تواند به نفع ورزشکاران باشد؟
بله همین طور است. من سالهای گذشته مشکلات آنها 
را داشتم و الان سعی می کنم باری از دوش ورزشکاران 
بردارم  تا تمرکزشان فقط روی تمرین و مسابقه باشد.

 
 زمانی که المپیک ریو تمام شد فکرش را می 
کردید قرار است در المپیک توکیو آن هم در یک 

جایگاه دیگر حضور داشته باشید؟
پیش بینی نمی کردم کــه در المپیک توکیو با این 
عنوان حضور داشته باشم و دنبالش هم نبودم اما آقای 

صالحی امیری رییس کمیته ملی المپیک اعتماد کرد و 
آقای سجادی و فخری نیز من را  داخل کادر قرار دادند 
و امیدوارم جواب اعتمادشان را بدهم و مستمر ثمر باشم.

 این تجربه جدید تا الان چطور بوده است؟
تجربه خوبی اســت و ابعاد جدیدی از ورزش را دارم 
می بینم. دوســتان بســیار خوبی نیز پیدا کردم و دارم 

کار را یاد می گیرم.

 مسئولیتی که الان دارید واقعا کاری است به 
آن علاقه دارید؟  

علاقه ام ورود به بحث مدیریت ورزشــی است و الان 
هم دارم در همین رشته تحصیل می کنم. برای ورود به 
مدیریت بالاتر، اینجا نقطه شــروع خوبی می تواند برای 
من باشــد و تجربه های خیلی خوبی به دست می آورم  

که بعدا می توانم از آنها استفاده کنم.

 ســعی کردید ارتباط خود با ورزشکاران را 
نزدیک کنید؟  

بله،با ورزشــکاران اکثر رشته ها در ارتباط هستم و 
دراتاق من  به روی آنها باز اســت تا اگر کار و مشــکلی 

داشــتند بیایند و ســعی می کنم در حد توانم به آنها 
کمک کنم.

 المپیک ریو با تمام اتفاقات تلخش برای بهداد 
سلیمی فراموش شده است؟

پنج ســال از المپیک ریو گذشــته اســت اما جزیی 
از خاطرات اســت و نمــی شــود آن را فراموش کرد. 
تجربــه ســختی بــود بعــد از مصدومیت ســنگینی 
 کــه داشــتم تلاش کــردم بــه المپیک برســم و روز

 مســابقه هــم آن اتفاقات افتاد  امــا الان همه چیز به 
خاطرات پیوسته است.

 هنوز هم معتقدید در زمان درست از ورزش 
قهرمانی خداحافظی کردید؟

  فکر می کنم درســت تریــن کار را انجام دادم. اگر 
در بازی های آســیایی۲۰۱۸ با مدال طلا خداحافظی 
نمی کردم، شــاید مجبور می شــدم در یک شــرایط 
تلخ تــر خداحافظــی کنم. بــا توجه بــه مصدومیت 
 زانویم، کار در ســال های بعد ســخت تر هم می شــد

و بهتریــن تصمیــم را گرفتــم. حداقــل در در بحث 
خداحافظی تصمیم درستی گرفتم.

 یعنی تصمیمات نادرست ورزشی هم داشته اید؟
قطعا، در سالهایی که من فعالیت می کردم، اتفاقات 
زیادی رخ داد وتصمیمات نادرست زیادی گرفته شد اما 

این خداحافظی کار خوبی بود.

 رقابت دســته فوق ســنگین وزنه برداری 
المپیک را تماشا می کنید و فکر می کنید تالاخادزه 

رکورد فوق العاده ای ثبت کند؟
هر رقابتی که وقت داشــته باشم، می روم. به نظرم 
رکــورد فوق العاده ای ثبت می کند چون تمرینات او را 
مــی بینم  از این رو فکر می کنم در المپیک وزنه های 

عجیب و غریبی بزند.

 وزنه های که تالاخادزه می زند خیلی عجیب نیست؟
این وزنه ها مقداری از شــرایط عادی به دور اســت  
اما انســان نشان داده هر کاری که علاقه داشته باشد و 
بخواهد، می تواند انجام دهد. قطعا وزنه های که تالاخادزه 
می زند، بسیار با ارزش است و برای رسیدن به این وزنه 
ها و دومین طلای المپیک خود تلاش زیادی می کند. 
البته خیلی مواقع از من می پرســند شــاید پشت پرده 
داستانی هست که چنین وزنه هایی می زند اما به نظرم 
اگر چیزی وجود داشــت باید تا الان مشخص می شد. 
ســال های زیادی است که دارد وزنه می زند و همیشه 
هم تست دوپینگ او منفی بوده  و هیچ موقع هم مسئله 
ای برایش پیش نیامده است بنابراین اگر داستانی پشت 
این وزنه ها وجود داشت، زودتر از این مشخص می شد.

 اینکه بعــد از دو المپیک لندن و ریو، قرار 
نیست در ســالن وزنه برداری سرود کشور ایران 

پخش شود، ناراحت کننده نیست؟
 در ورزش هیچ چیزی مشــخص نیست واصلا نمی 
توان پیش بینی کرد، ممکن اســت نواخته شود و  الان 
باید درصد کمی شــانس کنار گذاشــت. در مسابقات 
جهانی ۲۰۰۳ هیچ کسی برای مرحوم فلاحتی نژاد مدال 
متصور نمی شــد اما برخواه مصدوم شد و چند نفر هم 
اوت کردند و در نهایت طلای جهان به او رسید. ممکن 
 اســت این اتفاقات در المپیک هم رخ بدهد و به مدال 

طلا برسیم.

 نقطه شروع خوبی برایم است

 پیشنهادهای نجومی در لیگ که باورتان نمی شود
امسال رقم قرارداد بازیکنان به شکل چشمگیری افزایش پیدا کرده است.زمان زیادی تا پایان رقابت های لیگ برتر باقی نمانده است. سازمان لیگ بنا دارد مسابقات را تا دهم مردادماه به پایان برساند. ظرف دو هفته بعد از پایان 
لیگ هم تکلیف جام حذفی مشخص می شود. نقل و انتقالات لیگ برتر هم در همان ایام آغاز خواهد شد. سال گذشته رقم بازیکنان در بازار جهش عجیبی داشت. مثلا بعضی از بازیکنان که قبلا دو تا سه میلیارد قرارداد بسته بودند 
وقتی رقم بازیکنان جدید را دیدند رقم قرارداد خود را بالاتر بردند. چند مورد در استقلال و پرسپولیس اتفاق افتاد. مثلا وریا غفوری قرارداد قبلی اش را که سه میلیارد بود فسخ و قرارداد ۶ میلیاردی بست. به همین خاطر مهدی قایدی 
هم در طول فصل تاکید کرد باید رقم قراردادش افزایش پیدا کند. به همین دلیل در نهایت موفق شد ۱.۵ میلیارد تومان اضافه تر از قراردادش بگیرد. در پرسپولیس هم احمد نوراللهی و دو سه بازیکن دیگر دست به همین کار زدند.

در واقع مدیران باشگاهها بدون توجه به مخاطراتی که افزایش رقم قرارداد بازیکنان جدید ایجاد می کند، اقدام به امضای قراردادها کردند. آنها ظاهرا خبر نداشتند خیلی زود بازیکنان قدیمی تیم متوجه این افزایش ها می شوند 
و می خواهند رقم خود را بالا ببرند. با این پیش زمینه حالا تصور کنید در نقل و انتقالات امسال چه اتفاقی رخ می دهد.
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امام رضا علیه السلام :
ـ در تفسیر آیه : »ما را 
به راه راست، راهنمایی 
فرما« ـ :درخواست ارشاد 
به آداب اوست و چنگ 
زدن به ریسمان او و 
تقاضای شناخت فزون تر 
پروردگارش و عظمت و 
كبریایی او .
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فناوریفناوری
  مصرف آلو خشــک و كاهش خطر بیماری های قلبی عروقی 

در زنان یائسه
ا نتایج تحقیقات جدید نشــان می دهد، مصرف روزانه آلو خشک می تواند 
عوامل خطر بیماری قلبی عروقی )CVD( ازجمله افزایش ظرفیت آنتی اکسیدانی 

و کاهش التهاب در زنان سالم یائسه را بهبود بخشد.
به نقل از مدیکال نیوز، بیماری  قلبی عروقی، علت شماره یک مرگ ومیر در 
سراسر جهان و چالشی قابل توجه برای بهداشت عمومی است. نتایج تحقیقات 
انجام شده توسط دانشگاه ایالتی سن دیگو نشان می دهد که آلو خشک می تواند 

تاثیر مثبتی بر کاهش خطر بیماری های قلبی بگذارد.
دکتر شــیرین هوشمند، استاد علوم ورزشی و تغذیه ای در دانشگاه ایالتی 
ســن دیگو گفت: »وقتی نتایج تحقیقات قبلــی ما و دیگران با این داده های 
جدید مقایســه شود، شــواهد ثابت می کند که خوردن آلو خشک می تواند 

سلامتی را تقویت کند.«
محققان در این مطالعه تصادفی و کنترل شده دریافتند که مصرف روزانه 
۵۰ گرم آلو خشــک )حدود پنج تا ۶ عدد آلو خشــک( فقط به مدت ۶ ماه 
 ،)HDL( منجر به بهبود علائم زیســتی ازجمله افزایش کلسترول خوب بدن
کاهش نسبت کلسترول تام به HDL و درنتیجه کاهش خطر CVD  می شود.

همچنین مصرف روزانه آلو خشک باعث افزایش ظرفیت آنتی اکسیدانی و 
کاهش سطح سیتوکین های التهابی اینترلوکین -۶ و فاکتور نکروز تومور آلفا 

مرتبط با خطر CVD خواهد شد.
لازم به ذکر اســت، طی آزمایش به طور قابل توجهی، شــاخص توده بدن و 
وزن شرکت کنندگان با افزودن آلو خشک به رژیم غذایی معمول تغییر نکرد.

محققان در طول ۶ ماه مطالعه ۴۸ زن سالم یائسه را به سه گروه کنترل 
که هیچ نوع آلو خشک مصرف نکردند و دو گروه درمانی با مصرف روزانه ۵۰ 
یا ۱۰۰ گرم آلو خشک تقسیم کردند. تمام جنبه های دیگر رژیم های غذایی 

و سبک زندگی زنان مانند قبل از مطالعه و بدون تغییر بود.
نشانگرهای زیستی متنوعی از خطر CVD در ابتدا و بعد از آزمایش جمع آوری 
شد تا مشخص شود که آیا در این نشانگرهای زیستی در بین افرادی که آلو 
خشک مصرف می کنند،  بهبودی مشاهده می شود یا خیر. جالب اینجاست که 
نتایج مثبتی در بین افرادی که ۵۰ و ۱۰۰ گرم آلو خشک مصرف می کردند، 
وجود دارد  که حاکی از آن است که افزودن پنج تا ۶ عدد آلو خشک یا بیشتر 

به رژیم روزانه ممکن است تاثیر مثبتی بر کاهش خطر CVD داشته باشد.

 ارتباط زوال شناختی ناشی از پیری با یک پروتئین مهم در 
سلول های خونی

تحقیقات جدید نشان داده است که کاهش سطح پروتئینی که به انتقال 
اکسیژن از گلبول های قرمز خون به بافت ها کمک می کند، می تواند با پیری 

مغز و زوال شناختی ارتباط داشته باشد.
 PLOS بــه نقل از نیو اطلس، تحقیقات جدید منتشــر شــده در مجله 
Biology، کشــف ارتباط بین زوال شناختی و یک پروتئین در گلبول های 

قرمز خون را توضیح داده است.
این تحقیق نشان داد موش های تخلیه شده از این پروتئین از افت سریع 
شناختی رنج می برند و در صورت تأیید همین مشاهده در انسان، یک هدف 

درمانی بالقوه ضد پیری می تواند امکان پذیر باشد.
»یانگ شیا« نویسنده اصلی این تحقیق توضیح می دهد: گلبول های قرمز 
عملکردی غیرقابل جایگزین برای تأمین اکسیژن و حفظ انرژی زیستی تمام 
ســلول ها در بدن ما دارند. با این حال، عملکرد آنها وابســته به سن تا حد 

زیادی ناشناخته است
این تحقیقــات جدید مبتنی بر این فرضیه اســت که کاهش تدریجی 

اکسیژن رسانی به بافت ها عامل اصلی افزایش سن است.
»گیرنده آدنوزین« )A2B»(ADORA2B پروتئینی است که به آزاد شدن 
اکسیژن از گلبول های قرمز خون کمک می کند و برای آزمایش اینکه تأثیر 
کاهش سطح این پروتئین در عملکرد شناختی چیست، محققان مدل های 
موش را آزمایش کردند که فاقد این پروتئین حیاتی مهندسی شده بودند.

با اســتفاده از تعدادی آزمایش شناختی و فیزیولوژیکی، این موش ها با 
موش های ســالم مقایسه شــدند. موش های فاقد »ADORA2B« با مقایسه 
سن حیوانات گروه کنترل، کاهش سریع حافظه و شنوایی را نشان دادند و 
هنگامی که این حیوانات از اکسیژن محروم شدند، این افت شناختی مربوط 

به سن حتی با سرعت بیشتری انجام گرفت.
فرضیه محققان این است که »ADORA2B« برای حفظ اکسیژن رسانی به 
مغز حیاتی است و با افزایش سن، این پروتئین بسیار مهم کاهش می یابد. 
این بدان معنی اســت که پیری مغز می تواند با یافتن راه هایی برای حفظ 

سطح این پروتئین به طور بالقوه کاهش یابد.
البته این ایده که کاهش اکســیژن رســانی بافت در شروع پیری مغز و 
کاهش شناخت نقش دارد، هنوز اثبات نشده است. با این حال، این تحقیق 
جدید سازوکاری برای توضیح مطالعات قبلی ارائه می دهد که نشان می دهد 
پیوند خون از موش های جوان به موش های پیر باعث بهبود شــناخت آنها 
می شود. این تحقیق همچنین سرنخی برای توضیح چگونگی اینکه درمان های 

اکسیژن پرفشار می تواند اثرات ضد پیری ایجاد کند، به دست می دهد.

 محققان اثرات تزریق همزمان واكسن كووید-19 و آنفلوانزا 
را بررسی می كنند

در حالی که سرویس سلامت همگانی)NHS( خود را برای افزایش احتمالی 
موارد ابتلا به آنفلوانزا در فصل زمســتان آماده می کند، محققان می خواهند 
بدانند که آیا می توان واکسن آنفلوانزا و کووید_۱۹ را به طور همزمان تزریق 
کرد؟ به نقل از گاردین، به گفته ی متخصصان، تزریق همزمان دو واکســن 
می تواند منابع ارزشــمندی برای سرویس سلامت همگانی ذخیره کند و از 

ملاقات های غیرضروری پزشکی جلوگیری کند.
آدام فین)Adam Finn( پروفسور اطفال در دانشکده پزشکی بریستول و 
یکی از اعضای کمیته ی مشترک واکسیناسیون و ایمن سازی)JCVI( می گوید: 
تزریق همزمان دو واکســن کار دشواری نیست. ما این کار را برای کودکان 
انجام می دهیم اما برنامه ریزی دو زمان جداگانه برای تزریق واکسن ها موجب 
صرف منابع و زمان زیادی می شود.از زمان شروع همه گیری کووید-۱۹ که از 
ووهان چین در سال ۲۰۱۹ آغاز شد، استفاده از ماسک، قرنطینه و رعایت 
فاصله اجتماعی نه تنها باعث کاهش ابتلا به کووید-۱۹ شد بلکه از ابتلا به 

سایر بیماری های تنفسی مانند آنفلوانزا جلوگیری کرد.

از آن جایی که بسیاری از محدودیت ها طی ماه های آینده برداشته می شود 
انتظار می رود انتشار ویروس آنفلوانزا افزایش یابد.

گراهام مدلی)Graham Medley(، پروفســور دانشگاه پزشکی گرمسیری 
لندن می گوید: انتظار می رود ارتباطات افراد با یکدیگر بیشــتر شــده و در 
زمستان پیش رو به اندازه ی زمستان سال گذشته کم نخواهد بود. در نتیجه 

همه گیری آنفلوانزا پیش خواهد آمد.

 اولین تریلر كاملا هیدروژنی جهان رونمایی شد+فیلم
یک شــرکت فرانســوی موفق به ساخت نخســتین پلتفرم تریلر ۱۰۰ 
درصــد هیدروژنی جهان با برُد ۸۰۰ کیلومتر و قابلیت حمل ۱۸ تا ۴۴ تن 

بار شده است.
 به نقل از آی ای، شرکت فرانسوی »گاسین«)Gaussin( قصد دارد اولین 
نمونه از نسل جدید پلت فرم تریلرهای خود را در اواسط سال ۲۰۲۱ عرضه 
کند. این شــرکت می گوید اولین سیستم پیشران ۱۰۰ درصد هیدروژنی را 

برای تراکتورهای کلاس هشت و کامیون ها خواهد بود.
این پلتفرم که برای کامیون های کاملا برقی نیز قابل استفاده است، توسط 

باتری های شارژ سریع تأمین نیرو خواهد شد.
این شرکت در بیانیه خود اعلام کرد: »گاسین« اولین »اسکیت بورد«- به 
معنی پلتفرم تریلر- جهان را برای کامیون ها و تراکتورهای کلاس هشــت 
هیدروژنــی یا تمام برقی و پیمایش های طولانی و همچنین مســافت های 
کوتاه ارائه می دهد. این یک پلتفرم همه کاره و ماژولار است که برای اهداف 

مختلف بازار طراحی شده است.
این شــرکت ادعا می کند که پلتفرم جدید آن شامل عناصر اصلی مورد 
نیاز برای تولید نسل بعدی کامیون های جاده است، زیرا دولت ها در سراسر 

جهان در حال افزایش محدودیت ها علیه کامیون های سنتی هستند.
این پلتفرم شامل یک شاسی فوق سبک است که وزن آن ۴۰۰ کیلوگرم و 
کمتر از سایر شاسی های مشابه در بازار است. همچنین از مخازن هیدروژن، 
پیل های سوختی، موتورهای الکتریکی، محورها و سیستم تعلیق بهره می برد.

کامیون هــای برقی با اســتفاده از این پلتفرم با گزینه تعویض ســریع 
ســه دقیقه ای باتری تا ۴۰۰ کیلومتر برد خواهند داشــت. در همین حال، 
کامیون های هیدروژنی با صرف ۲۰ دقیقه زمان برای سوخت گیری، توانایی 

رسیدن به برد ۸۰۰ کیلومتری را دارند.
طبق اعلام این شــرکت، مشتریان همین امسال می توانند به این پلتفرم 
دسترسی داشته باشند و آن را برای حمل بارهای ۱۸ تا ۴۴ تن مورد استفاده 
قرار دهند.هیدروژن که هنوز هم به عنوان یک سوخت مناسب برای وسایل 
نقلیه تجاری بســیار مورد بحث است، می تواند جایگزین موتورهای سوخت 
سنتی شود.این شرکت قصد دارد اولین نمونه های اولیه خود را اواسط سال 
۲۰۲۱ تولید کند و شــرکتی به نام »مایکرووست«)Microvast( نیز بسته 

باتری های آن را تهیه می کند.
»گاسین« در بیانیه خود آورده است: هدف اصلی این پلتفرم پاک، سرعت 
بخشیدن به انتقال به راه حل های پاک و هوشمند برای حمل و نقل کالا است.

 نجات حیات وحش با تولید غذا از هوا!
پژوهشــگران آلمانی باور دارند که تولید غــذا از هوا، روش خوبی برای 

نجات حیات وحش خواهد بود.
 به نقل از نیوساینتیســت، جنگل ها در سراسر جهان به منظور پرورش 
سویا برای غذا دادن به حیوانات قطع می شوند. بررسی های جامعی که تا به 
امروز انجام شــده اند، نشان می دهند که استفاده از انرژی خورشیدی برای 
تبدیل دی اکسید کربن به مواد شیمیایی برای رشد باکتری هایی که می توانند 
خورده شوند، این امکان را فراهم می کند که همان میزان پروتئین را در یک 
دهم زمین تولید کنیم.«دوریان لگر«)Dorian Leger)، پژوهشــگر «موسسه 
ماکــس پلانک«)Max Planck Institute) آلمــان گفت: این روش می تواند 
تاثیرات مفیدی را بر محیط زیست داشته باشد. اگر شما ۱۰ کیلومتر مربع 
مزرعه لوبیای سویا در آمازون داشته باشید، این امکان وجود دارد که بتوانید 
یک کیلومتر مربع از آن را به پنل های خورشیدی اختصاص دهید و بقیه را 

دوباره به جنگل تبدیل کنید.
به گفته لگر، تولید مواد غذایی در حالت ایده آل به مناطقی منتقل خواهد 

شد که تنوع زیستی در آنها متمرکز نشده است.
ایده «غذا از هوا«، به کار بردن انرژی تجدیدپذیر برای جذب مستقیم کربن 
 (Formate(»از هــوا و تبدیل کردن آن به یک ترکیب ســاده مانند «فرمات
است که باکتری ها می توانند از آن تغذیه کنند. چندین شرکت سعی دارند 
 Solar Foods of» تولید غذا از هوا را تجاری سازی کنند. برای نمونه، شرکت

Finland« قصد دارد کارخانه ای را در سال ۲۰۲۳ راه اندازی کند.
برخی از پیشرفت ها در این زمینه در حال حاضر ثبت شده اند. یک شرکت 
موسوم به «Calysta« در حال حاضر به تولید غذای حیوانات از باکتری هایی 
پرداخته که از متان تغذیه می کنند اما متان از منابع فسیلی نشات می گیرد.

اگرچه در حال حاضر همه فناوری های لازم برای تبدیل غذا از هوا با استفاده 
از الکتریسیته وجود دارد اما بحث هایی در مورد نحوه مقایسه آن با کشاورزی 
مرسوم از نظر بازدهی و کاربری زمین وجود دارد. بنابراین، لگر و همکارانش، 
دقیق ترین تحلیلی را که تاکنون انجام شده است، براساس داده های تجربی 
انجام دادند.برای نمونه، اگرچه پنل های خورشــیدی می توانند ۲۰ درصد از 
انرژی نور را به الکتریسیته تبدیل کنند اما در عمل، مزارع خورشیدی فقط 
پنج درصد از انرژی در دسترس را جذب می کنند زیرا همه زمین با پنل های 

خورشیدی پوشیده نشده است. 
این گروه پژوهشی برای کاشت محصولات متداول از جمله سویا، نیشکر، 
برنج و گندم، زمین های موجود در ۱۸۰ کشــور را از سال ۲۰۱۷ تا ۲۰۱۹ 

مورد استفاده قرار دادند.
نتیجه گیری پژوهشــگران این است که شــاید با به کار بردن هر ناحیه 
از زمیــن بتوان بیش از ۱۰ برابر پروتئین را به واســطه روش غذا از هوا با 
استفاده از محصول سویا تولید کرد. سویا، غنی ترین محصول پروتئینی است 
که به صورت گسترده ای به عنوان خوراک دام مورد استفاده قرار می گیرد. 
در مناطقی مانند آمازون، زمین های بیشتری در حال جنگل زدایی است تا 
جای مناســب برای مزارع سویا و گاوداری ها فراهم شود. این کار به حیات 
وحش آسیب می رساند و دی اکسید کربن منتشر می کند. رشد محصولات 
بیوانــرژی نیــز تقاضا را بــرای زمین افزایش می دهد و به از دســت رفتن 

زیستگاه ها منجر می شود.

ناسا چندی پیش اعلام کرد که دو ماموریت جدید را برای بررسی نزدیکترین 
همسایه زمین یعنی سیاره زهره انتخاب کرده است. حال در آخرین گزارشات 
نیز آمده که این ســازمان فضایی قصد دارد از نوع خاصی از بالون برای کشف 
هرگونه لرزه در سیاره زهره استفاده کند.و به نقل از دیلی میل، با توجه به اینکه 
ناســا و آژانس فضایی اروپا قرار است در آینده ای نه چندان دور سه مأموریت 
به سیاره زهره بفرستند، محققان مشتاقند اطلاعات بیشتری در مورد فعالیت 
لرزه ای این »دوقلوی شــیطانی زمین« کسب کنند.در یک مطالعه جدید که 
در مجله «Geophysical Research Letters« منتشر شده، محققان آزمایشگاه 
پیشــرانش جت ناسا و موسسه فناوری کالیفرنیا در آزمایش اینکه آیا می توان 
از یک بالون در جو برای شناســایی امواج صوتی ناشی از پس لرزه های زمین 
لرزه های شهر ریج کرست، کالیفرنیا در سال ۲۰۱۹ استفاده کرد یا خیر، موفق 
بودند.محققان برای اندازه گیری زمین لرزه های سال ۲۰۱۹ ریج کرست، کالیفرنیا 
که بیش از ۱۰ هزار پس لرزه را طی یک دوره شــش هفته داشــت، دو بالون 
استراتوســفر هلیوتروپ مجهز به چند ابزار به پرواز در آوردند.بالون ها پس از 
گرم شــدن کامل توسط آفتاب به ارتفاع بین ۱۱ تا ۱۵ مایل رسیدند و هنگام 
غروب بازگشتند. فشارسنج های متصل به آنها همانطور که ارتعاشات صوتی پس 
لرزه ها از هوا عبور می کردند، تغییرات فشار هوا را اندازه گیری کردند.در ۲۲ ژوئیه 
۲۰۱۹، فشارسنج های موجود در یکی از بالون ها موج صوتی با فرکانس پایین را 
که در پی پس لرزه ۴.۲ ریشتری واقع در فاصله ۵۰ مایلی اتفاق افتاد، تشخیص 

دادند.«سیدهارت کریشــنامورثی«)Siddharth Krishnamoorthy) تکنیسین 
آزمایشگاه پیش رانش جت ناسا و محقق اصلی این مطالعه در بیانیه ای گفت: 
اتصال صوتی زلزله ها به جو ۶۰ برابر در زهره قوی تر از زمین هستند و این به 
آن معناســت که تشخیص زلزله از لایه های خنک جو زهره بین ارتفاع ۵۰ تا 
۶۰ کیلومتر)حدود ۳۱ تا ۳۷ مایل) باید آسان تر باشد. ما باید بتوانیم زلزله ها، 
فرآیندهای آتشفشــانی و رویدادهای رهش گازی را همزمان با توصیف سطح 
فعالیت ها تشخیص دهیم.رهش گاز)Outgassing) به پدیده آزاد و خارج شدن 
گاز حل شــده، گیر افتاده، یخ زده یا جذب شــده در درون بعضی مواد گفته 
می شود. رهش گاز می تواند شامل فرایندهای تصعید یا تبخیر، دفع، خروج از 
ترک ها و شیارها یا از درون توده ماده یا برخی فرایندهای شیمیایی آهسته باشد.
برای درک بهتر سیاره زهره و اینکه چرا سرانجام به سیاره ای کاملًا متفاوت 
از زمین تبدیل شد، کارشناسان باید امواج لرزه ای آن را مطالعه کنند.با وجود 

جو همانند جهنم این سیاره، آنها قادر به نزدیک شدن به سطح آن نیستند.
«جنیفر ام. جکسون«)Jennifer M. Jackson) استاد موسسه فناوری کالیفرنیا 
و نویسنده مقاله طی یک بیانیه اظهار کرد ده ها هزار لرزه سنج زمینی دارای 
شبکه های متراکم یا دائمی هستند و این امکان را در زمین فراهم می کنند.در 
حال حاضر دمای سطح سیاره زهره ۸۶۴ درجه فارنهایت است. دانستن قدرت 
و ســرعت امواج لرزه ای می تواند درک محققان از ویژگی های لایه های سنگی 
زیرین یا مخازن مایع یا و فعالیت های آتشفشــانی و تکتونیکی این ســیاره را 
افزایش دهد. بنابر گزارش پایگاه خبری اسپیس، زهره ممکن است امروزه نیز 
از نظر زمین شناسی فعال باشد و این می تواند به این معنا باشد که هم نیای 
ســیاره زمین می تواند مکان خوبی برای دانشــمندان برای یادگیری در مورد 
زمین  اولیه و جهان های دوردســت باشد. یک تیم بین المللی از دانشمندان از 
تصاویر رادار قدیمی مأموریت ماژلان ناسا که در سال ۲۰۰۴ به کار خود پایان 
داد، برای بررسی سطح زهره استفاده کردند. به گفته محققان، آنها مکان هایی 
را یافتند که تکه های پوسته در حال لغزش و تبدیل به چیزی مانند »یخ های 
بســته بندی«)pack ice( هســتند. بر خلاف تصورات قبلی که گویای آن بود 
که پوسته زهره یک بلوک جامد مانند ماه کره زمین است، این مطالعه نشان 
می دهد که زهره ممکن است در اعماق خود فعالیت زمین شناسی داشته باشد.

ناسا به طور جدی در فکر کاوش »زهره« است

پژوهشــگران آمریکایی در بررسی جدید خود توانستند قدیمی ترین نمونه 
شناخته شده یک قارچ را کشف کنند که در فسیل یک مورچه قرار دارد.

 به نقل از فیز، پژوهشــگران »دانشگاه ایالتی اورگن«)OSU(، قدیمی ترین 
نمونه شناخته شده قارچ را شناسایی کرده اند که به یک مورچه حمله می کند. 

فسیل مورچه، یک گونه جدید قارچ را نشان می دهد.
«جرج پوینار«)George Poinar)، از پژوهشگران این پروژه گفت: این نوعی 

قارچ است که از بدن «مورچه نجار«)Carpenter ant) رشد می کند.
این قارچ، ساختار تولید مثل بسیاری از قارچ ها را دارد؛ از جمله آن دسته از 
قارچ ها که می توانید در حیاط خود ببینید. پوینار و همکارانش، نام کشف خود 
را «Allocordyceps baltica« گذاشتند. آنها این نوع جدید از «قارچ  کیسه ای« 
)Ascomycota) را در فســیل مورچه ای یافتند که در یک کهربای ۵۰ میلیون 

ساله از منطقه بالتیک اروپا حفظ شده است.
پوینار گفت: مورچه ها، میزبان بسیاری از انگل های فریب کار هستند که برخی 
از آنها رفتار حشرات را اصلاح می کنند تا از رشد و پراکنده شدن انگل ها سود 
ببرند. مورچه های نوع «Camponotini« که معمولا با نام مورچه های نجار شناخته 
 »Ophiocordyceps» می شــوند، به طور ویژه در برابر پاتوژن های قارچی از نوع

حساس هستند.
وی افزود: مورچه ها با این کار، در موقعیت مطلوبی قرار می گیرند تا امکان 
 (Ascomata (»انتشار هاگ های قارچ از اندام فنجان شکل موسوم به «آسکوماتا
برای آنها فراهم شــود و از سر و گردن مورچه ها بیرون بزند. مورچه های نجار 
معمولا لانه های خود را در درخت ها و کنده های در حال پوسیدگی می سازند.

پوینــار گفت: ایــن گونه جدیــد قــارچ، ویژگی های خاصــی دارد که با 
Ophiocordyceps مشترک هستند اما چندین مرحله رشد را نیز نشان می دهد 

که پیشتر گزارش نشده اند.
وی افــزود: ما می توانیم یک آســکوماتای بزرگ فنجانی شــکل نارنجی با 
ســاختارهای موسوم به «پریتسیا«)Perithecia) را ببینیم که به هاگ ها امکان 
می دهند از راســت روده مورچه بیرون بیایند. قســمت رویشی قارچ، از روده و 
پایه گردن خارج می شود. ما می بینیم که اجسام قارچی مستقل، چیزی شبیه 
به پریتســیا را حمل می کنند و به علاوه چیزی شبیه به کیسه هایی می بینیم 

که هاگ ها در آن رشد می کنند.
پوینار گفت: شکی نیست که Allocordyceps، نشان دهنده عفونت قارچی 
مورچه های نجار است. این نخســتین نمونه فسیل گونه Hypocreales است 
که از بدن یک مورچه خارج می شود و به عنوان نخستین فسیل ثبت شده در 
مورد ابتلای انگلی مورچه ها می تواند مرجعی در پژوهش های آینده مربوط به 

ارتباط قارچ و مورچه باشد.

رباتی که برای رسیدن به یخ، ماه را منفجر می کند!
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یک ربات حفاری ماه از طریق حفاری سنگ های ماه با انفجارهای کوچک به 
یخ می رسد، یخی که زیر سطح ماه است و می تواند برای نوشیدن آب، سوخت 
موشک و سایر منابع حیاتی در مأموریت های ماه و فراتر از آن استفاده شود.

 Masten(»به نقل از آی ای، شرکتی موســوم به «مستن اسپیس سیستمز 
Space Systems) مســتقر در کالیفرنیا در حال ساخت یک سیستم کاوشگر 
رباتیک برای استخراج یخ روی ماه با استفاده از انفجارهای کنترل شده است.
این کاوشــگر موســوم به «راکت ام«)Rocket M) یخ ماه را که برای حفظ 
حضور پایدار انســان در ماه و امکان انجام مأموریت های آینده به مریخ و فراتر 

از آن بسیار حیاتی خواهد بود، استخراج خواهد کرد.
از یخ موجود در ماه می توان برای نوشیدن آب، سوخت موشک و سایر منابع 
حیاتی در مأموریت های «آرتمیس« ناسا استفاده کرد که هدف آن بازگرداندن 
انسان به ماه تا سال ۲۰۲۴ است.کاوشگر «Rocket M« ابتکار شرکت «مستن« 
برای چالش موسوم به «یخ را بشکن«)Break the Ice) ناسا است که خواستار 
ارائه طراحی هــای نوآورانه برای حفاری منابع در ماه به منظور کاهش نیاز به 
ارســال منابع از زمین بود.چالش «یخ را بشکن« ناسا از علاقه مندان می خواهد 

کاوشگرهایی را طراحی کنند که بتواند در منطقه ای در قطب جنوب ماه موسوم 
به «آیتکن«)Aitken) که تصور می شــود تقریباً ۷۰ میلیون کیلوگرم یخ دارد، 

فرود بیاید و حفاری کند.
کاوشگر «Rocket M« از انفجارهای کنترل شده برای حفاری خاک و شکستن 
سنگ های ماه استفاده می کند و از آنجا یخ را استخراج می کند. شرکت »مستن« 
که یک دســتگاه فرودگر ماه نیز ساخته است، می گوید پیش بینی می شود که 
این کاوشگر حداکثر ۱۲ دهانه را در هر روز حفاری کند و در هر دهانه ۱۰۰ 
کیلوگرم یخ اســتخراج کند.این کاوشگر که وزنی معادل ۱۱۶۵ کیلوگرم دارد 
به لطف فرودگر خود پشتیبانی می شود و روی ماه فرود خواهد آمد. هنگامی 
که در مکان مورد نظر قرار بگیرد، از یک موشــک با نیروی ۴۴۴ نیوتنی که 
زیر محفظه تحت فشــار آن قرار گرفته، استفاده می کند که به کاوشگر اجازه 

می دهد تا دو متر زیر سطح ماه به حفاری استخراج بپردازد.
شرکت سازنده می گوید: طی فرآیند استخراج، شعله انفجاری ناشی از شلیک 
موشک درون محفظه، خاک و سنگ را می شکافد و سپس یک سیستم شبیه 
به جاروبرقی، ذرات یخ را از گرد و غبار باقی مانده جدا می کند و آن را به داخل 

ظروف ذخیره سازی منتقل می کند.
این کاوشــگر نیروی خود را از صفحات خورشیدی می گیرد و قادر است با 
ســرعتی معادل ۳.۴۵ کیلومتر در ساعت حرکت کند و همچنین می تواند از 
شیب های ۲۰ درجه صعود کند، به این معنی که به طور بالقوه می تواند برای 

مأموریت های آینده در مریخ نیز ارزشمند باشد.
در بیانیه این شــرکت همچنین آمده اســت: آب ذخیره شده را می توان با 
استفاده از انرژی خورشــیدی به اکسیژن و هیدروژن الکترولیز کرد تا انرژی 

موتور موشک را برای بیش از پنج سال حفاری تامین کرد.
از لحــاظ نظری چنین سیســتم هایی به پایگاه های فضایــی آینده امکان 
می دهند تا در تمام طول ســال فعالیت کنند و امکان اکتشــافات جدید در 

کیهان را فراهم می کنند.

کشف نمونه ای از انگل قارچی در فسیل یک مورچه!
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